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Există realități pe care nici cele mai su
gestive metafore nu reușesc să le înfățișeze 

- cu puterea cu care o fac cifrele. Optăm, așa
dar, pentru limbajul aparent sec al cifrelor. 
Raportul analizat în recenta ședință a Comi
tetului Politic Executiv cu privire la aplica
rea măsurilor de majorare a retribuțiilor per
sonalului muncitor și a pensiilor în perioada 
1 august — 1 ianuarie 1989 — program apro
bat de' Congresul al XIII-lea al Partidului, 
continuînd pe o treaptă superioară calea des
chisă de Congresul IX, de ridicare continuă 
a nivelului de trai material și spiritual al 
poporului — arată, între altele, că numai în 
prima etapă, cuprinsă între 1 august și 1 
octombrie 1988, de majorarea retribuțiilor 
au beneficiat peste 2,5 milioane de oameni 
ai muncii, cărora, între 1 octombrie și 1 ia
nuarie, li s-au adăugat încă 1,9 milioane, ri- 
dicînd, astfel, la 4,4 milioane (ceea ce repre
zintă aproape 60% din întregul personal 
muncitor din economie) numărul celor care, 
la bilanțul de realizări al anului 1988 au 
notat un spor de retribuție care la nivel na
țional s-a ridicat la 5,8 miliarde lei.

Referindu-se la aceeași perioadă, rapoar
tele unor extrem de serioase organisme na
ționale, din alte țări ale lumii, sau' interna
ționale, menționează, la capitolul bilanțuri, 
creșterea îngrijorătoare a numărului celor ce 
au sporit și în anul care s-a încheiat rîn- 
durile săracilor, ale șomerilor, ale tinerilor 
care după absolvirea școlii nu au reușit să 
găsească un loc de muncă.

Revenind la realitățile noastre, să arătăm 
că în prima etapă au fost majorate retribu
țiile mici, între 1 500 și 2 000 lei lunar, aces
tea crescînd la 2 001—2 400 lei lunar. Astfel, 
retribuția tarifară minimă a crescut de la 
1 500 la 2 000 lei lunar, cu circa 33%, de 
această substanțială majorare beneficiind 
prioritar tinerii, aflați, în primii lor ani de 
muncă.

„Să avem, de asemenea, în vedere, a subli
niat tovarășul Nicolae Ceaușescu la Ședința 
Comitetului Politic Executiv al C.C. al P.C.R. 
din 13 ianuarie 1989, — ca acționînd pentru 
realizarea programelor de dezvoltare a unor 
ramuri și pentru mai buna organizare a ac
tivității, să asigurăm condițiile necesare ca 
toți oamenii și în primul rînd tineretul, ab
solvenții din acest an, să fie cu toții încadrați 
în muncă. Să nu rămină nimeni neîncadrat 
in muncă !“

în cea de-a doua etapă, 1 noiembrie 1988 
— 1 ianuarie 1989, retribuțiile tarifare între 
2 001—2 250 lei lunar au fost majorate la 
2 401—2 650 lei lunar, cu circa 20%. Să adău
găm că în luna decembrie a anului 1988, 
personalul muncitor a beneficiat de venituri 
în valoare de 1,7 miliarde lei, reprezentînd 
50% din fondul de participare a oamenilor 
muncii la realizarea producției, a beneficiilor
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Gindirea președintelui Nicolae Ceaușescu - ' 
strategia progresului multilateral al României

■ ' . . . ■. ' < . ' '.A / v. • .... ■ ' . ■ ‘ ' a ■ ' A . A:

în perioada inaugurată de 
Congresul al IX-lea al Partidu
lui Comunist Român, cea mai 
cutezătoare și mai bogată în îm
pliniri din întreaga istorie a po
porului român, perioadă pe care 
o numim cu înalt respect, recu
noștință și mîndrie patrio
tică, drept EPOCA NICOLAE 
CEAUȘESCU,. se confirmă pe 
deplin justețea, realismul și ori
ginalitatea strategiei de. dezvol
tare economicb-socială, funda
mentată pe rolul hotărîtor al 
științei, al cercetării științifice în 
toate domeniile de activitate. în 
magistrala sa Expunere/lâ ma
rele forum democratic de la sfîr- 
șitul lunii noiembrie 1988, con
ducătorul partidului și țării noas
tre sublinia că, în contextul rea
lizărilor istorice obținute de 
poporul român în dezvoltarea 
economică și socială a țării „O 
puternică dezvoltare a cunoscut 
activitatea de cercetare științi
fică, care are un rol tot fmai im
portant în toate domeniile “. Ști
ința, împreună cu învățămîntul 
și cultura constituie factori fun

damentali ai progresului econo- 
mico-social al României.

Edificarea socialismului cu po
porul și pentru popor, aplicîn- 
du-se creator principiile generale

Stiinta, 
factor 

fundamental
ale socialismului științific la con
dițiile concret istorice ale Româ
niei, presupune creșterea puter
nică a rolului științei, amplifica
rea substanțială a cercetării ști
ințifice, a creativității științifico- 
tehnice și economice, înarmarea 

întregului popor cu cele mai noi 
cuceriri ale științei și tehnicii, 
ale cunoașterii umane în general, 
încă la Congresul al IX-lea al 
partidului au fost elaborate co
ordonatele esențiale ale strategiei 
întăririi continue a cercetării 
științifice, menită să coreleze or
ganic sistemul factorilor dezvol
tării economice și sociale, să po
tențeze efortul propriu, național 
în procesul făuririi noii orîn- 
duiri. în raportul prezentat isto
ricului Congres din anul 1965, 
rnarele nostru conducător subli
nia cu strălucire că ridicarea 
României la nivelul țărilor cu o 
economie dezvoltată este indiso
lubil legată de intensificarea cer
cetării științifice proprii funda
mentale și aplicative. Demon- 
strînd o impresionantă capaci
tate de analiză și sinteză, de in
vestigare a fenomenelor și pro
ceselor care iau caracter de ne
cesitate obiectivă, de formulare a
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Cita dragoste T încape intr-un album de familie
Și-au început povestea a- 

proape la fel.
„N-am avut niciodată un 

adevărat album de familie. 
Tata a murit în război. M-am 
născut la trei zile după ple
carea lui pe front. Fotografiile 
ipele cu mama, puține la nu
măr, poartă în ele tristețea 
noastră de a fi mereu singuri. 
Mama dorise o familie nume
roasă, cu copii mulți, eu vi
sam la frații pe care știam că 
nu-i voi avea“.

„Am crescut singură. Am 
dorit să fi avut măcar un fra
te, sau o soră cu care să mă 

joc, cu care să împart bucu
riile și tristețile de copil, apoi 
de adolescentă “.

Nicolae Preda, șef de ate
lier la întreprinderea de ma
șini electrice București, și so
ția sa, Florica, oficiant I la 
Direcția de poștă a munici
piului București, s-au întîlnit. 
cînd erau foarte tineri. Ea 
avea 18 ani, el, 21. Au hotărît 
că nu vor mai fi singuri ; se 
vor căsători și vor avea copii. 
Mulți.

(Continuare în pag. 7)
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Gustul piinii de Topleț
Comuna. Topleț se află între Băile Hercujane și Orșova, pe drumul ce se ține strîns de coasta apei, cînd de o parte și cînd de alta a Cernei. Pămîntul fertil . de pe lunca rîului, ca și livezile ori fînețele și pășunile întinse pe dealurile din preajmă, arată un adevăr care a fost și rămine valabil : cine s-a născut la Topleț, nu s-a născut într-o lume săracă. Prin aceasta nu vrem să spunem decit că viața își are aici îndestulările ei îndeajuns de bine prețuite de niște oameni care, altfel, n-au rîvnit și nici nu puteau să fie cine știe cît de bogați. O întîm- plare fericită a fost și aceea că la marginea comunei s-a ridicat, de cîteva zeci de ani, o întreprindere în toată legea. Nu vreo înjghebare industrială oarecare, nu vreun atelier ceva mai răsărit, ci o întreprindere republicană de mărime mijlocie, cu spații de producție și utilaje moderne. întreprinderea mecanică a produs într-o vrfe- me. ni se spune, și valțuri de moară. Iar în această împrejurare, parcă nu-i chiar un fapt lipsit de interes că tocmai aici, la Topleț, oamenii nu s-au grăbit să renunțe la vechile și credincioasele lăr mori de apă.

Pe-o uliță pietruită cu bolovani de riu urcăm pînă în dreptul ultimelor case de la marginea satului. Dincolo de ele începe pădurea care se resfiră pînă aici pe-un pinten de munte. De sus, din coasta unei stînci pierdute în adîncul pădurii, izbucnește în lumină Bi- gărul, pîriu a cărui apă înspumată sare peste pragurile de piatră și pe făgașul îngust se avîntă iute ca o săgeată înspre vadul apropiat al Cernei. Pîriul curge în trepte și pe fiecare treaptă se află o moară. De aceea morile se întind pe firul pîrîului una după alta, ca mărgelele pe ață. Pe roata fiecăreia cade apa ce se aruncă în gol de pe pragul de sus. Dar nu sini deloc mari, aceste mori de apă. înălțimea oricăreia dintre ele, ca și lățimea pereților ei, măsoară doar cîțiva metri. Hotărît lucru, aceia care le-au ridicat 
au fost oameni cu judecată și n-au pornit să facă mori de apă înainte de a vedea bine, mai întîi, despre ce apă e vorba. In cazul de față, debitul nu-i prea bogat, așadar pîrîul nu are pu-
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Viata României

Gîndirea președintelui Nicolae Ceaușescu
Istoricul proces deschis de cel de al IX-lea Congres al partidului, indispensabil legat de personalitatea ctitorului României socialiste moderne, tovarășul Nicolae Ceaușescu, con- feră culturii socialiste, activității politico-educative de dezvoltare a personalității umane, un rol prioritar în ansamblul edificării societății socialiste multilateral dezvoltate și înaintării patriei spre comunism. Izvorul dinamismului culturii socialiste, înnobilată axiologic cu înalte funcții politice și atributele umanismului revoluționar se regăsește în teza construirii socialismului cu poporul și pentru popor.Documentul istoric hotăritor pentru mersul înainte al societății noastre socialiste, inestimabilă contribuție la dezvoltarea patrimoniului de idei al filosofici materialist-dialectice, Expunerea tovarășului Nicolae Ceaușescu, secretarul general al partidului, la ședința comună a plenarei C.C. al P.C.R., a organismelor democratice și ale organizațiilor de masă și obștești, deschide noi și luminoase perspective înțelegerii profunde și complexe a procesului de edificare a socialismului în patria noastră. Am reținut cu bucurie- și cu sentimentul unei mart obligații personale sublinierea secretarului general al partidului potrivit căreia viitorul poporului nostru, ca de altfel al oricărui popor, este determinat de nivelul învățământului, ai cercetării științifice, al culturii în general, precum și vibranta chemare de a face totul pentru ca poporul nostru să devină, în domeniul științei, învățămîntu- lui, culturii, un popor puternic, o „mare putere" mondială.Nouă și strălucită expresie a gîndirii vii, cutezătoare, realiste

(Urmare din pag. 1)

căilor de urmat, secretarul ge
neral al partidului, președin
tele Republicii, tovarășul 
Nicolae Ceaușescu, a ela
borat o strategie coerentă, 
sistemică, de amplă cuprin
dere și originalitate, de 
largă perspectivă istorică, 
privind rolul fundamental 
al cercetării științifice pen
tru dezvoltarea economico- 
socială, integrată organic 
cu producția, cu practica so
cială în general. în acest fel 
s-a cristalizat concepția des
pre noua revoluție tehnico- 
științifică și rolul ei hotăritor 
în făurirea societății socia
liste multilateral dezvoltate și 
înaintarea României spre co
munism, în concordanță cu 
exigențele acestei concepții, 
cu cerințele legilor obiective, 
partidul nostru, cu aportul de
cisiv al secretarului, său gene
ral a elaborat o politică sis- 
temică în domeniul științei, 
reflectată în cuprinzătoare 
programe speciale de cerce
tare științifică, dezvoltare teh
nologică și introducere în pro
ducție a progresului tehnic, 
corelîndu-se armonios intere
sele prezente cu cele viitoare 
ale societății românești. „A 
subaprecia rolul științei — 
sublinia . tovarășul Nicolae 
Ceaușescu — a nu depune e- 
forturi pentru stăpinirea ma
rilor ei cuceriri, a nu te stră
dui să mergi în ritm eu pro
gresul științei secolului nos
tru înseamnă a te condamna 
cu bună știință la stagnare și 
înapoiere, eu repercusiuni se
rioase asupra dezvoltării so
cietății pentru o lungă peri
oadă de timp. Aceasta aduce 
daune interesului poporului, 
dezvoltării națiunii, asigurării 
independenței și suveranității 
naționale, înfloririi patriei".

Elementul determinant al 
noii revoluții tehnico-știiriți- 
fice este transformarea știin
ței în forță nemijlocită de 
producție, în factor funda
mental al progresului econo
mic și social al țării noastre. 
Știința devine punctul de ple
care pentru revolutionarea 
practicii, pentru crearea de 

și profund revoluționare, Expunerea ne jalonează cu clarviziune drumul spre o nouă spiritualitate românească, sp're o nouă calitate a culturii și artei.La fel ca pe întreg cuprinsul patriei, și pentru activul cultural din județul Sibiu dezbaterea, aprofundarea și aplicarea in viață a acestui document programatic al partidului nostru reprezintă și va reprezenta coordonata fundamentală a întregii activități politico-educative și cultural-artiștice pe care o desfășoară.In condițiile noii revoluții în 
Temeiul recunoștinței noastre 

«9 .

știință și tehnologie, se impune să revoluționăm însuși modul de a gîndi al oamenilor, felul în care își concep rolul lor social și politic de făurari con- știenți ai istoriei, ne cere să acționăm consecvent în direcția transformării instituțiilor și așezămintelor de cultură în puternice centre de creație și cultură socialistă în cadrul Festivalului național „Cîntarea României". Cea de-a VII-a
O ! Patrie, lumină vie, 
tu-ntruchipezi acest pămînt 
cu numele de Românie, 
și tot ce-am cucerit mai sfînt

Sub flamura-ți frumos purtata 
de cei ce trecț de cei ce vin, 
înaintăm ca o armată 
a păcii, spre-un măreț destin.

Și-ți punem flori la cingătoare 
și flori la tîmplă ca soldați 
avînd cîrmaci sub mîndrul soare 
pe cel mai brav dintre bărbați.

RADU FELECAN ■

noi ramuri ale producției ma
teriale și spirituale. Funcția 
tehnologică, funcția de orga
nizare și de conducere devin 
preponderente în ansamblul 
funcțiilor îndeplinite de ști
ință. Cunoștințele științifice 
se întruchipează în elementele 
materiale și umane ale forțe
lor de producție, în formele 
de organizare și de conducere 
a producției. Știința devine 

Știința, factor fundamental

baza teoretică a procesului de 
producție și izvorul hotăfîtor 
al progresului economic în- 
tr-o lume ale cărei resurse 
tradiționale sînt tot mai limi
tate.

în ansamblul schimbărilor 
calitative pe care noua revo
luție tehnico-știintifică le de
termină în economie, relevan
tă este trecerea de Ia tipul ex
tensiv de reproducție lărgită 
la cel preponderent intensiv. 
Astfel, hotăritoare devin po
tențarea eficienței factorilor 
de creștere pe baza unor noi 
realizări ale științei — mate
rializate în elementele forțe
lor de producție, inclusiv în 
formele de organizare și con
ducere, în mecanismul de 
funcționare a economiei noas
tre naționale — creșterea ro
iului factorilor calitativi ai 
dezvoltării economico-sociale, 
realizarea unei noi calități a 
muncii și vieții întregului po
por român.

înfăptuirea fn practică a 
concepției partidului, a secre
tarului său general cu privire 
Ia rolul fundamental al sti- 

ediție a acestei grandioase manifestări aduce o triplare a numărului de participanți în etapa de masă față de ediția inaugurală. Și mai relevante sînt mutațiile calitative survenite in concepția noastră privind conținutul manifestărilor sub impactul ideilor, tezelor și orientărilor de excepțională valoare teoretică și practică formulate de secretarul general al partidului, tovarășul Nicolae Ceaușescu. In acest sens, actuala ediție a festivalului reprezintă un moment de cotitură în subordonarea activității po

litico-educative și artistice imperativului realizării planului economic în profil teritorial, al creșterii răspunderii, disciplinei în muncă, sporirii combativității revoluționare față de cel care nu-și realizează sarcinile, încalcă legile țării, normele etici). și echității socialiste. In activitatea de creație tehnico-ști- ințifică de masă sînt* antrenați în actuala ediție peste 75 000 de muncitori, tehnicieni, ingineri,

in tei în progresul economic și 
social este asigurată de per
sonalitatea de excepție a to
varășei academician doctor 
inginer Elena Ceaușescu, 
eminent om politic, savant de 
renume mondial, care de pes
te 20 de ani conduce cu înaltă 
competentă și spirit revoluțio
nar activitatea din acest do
meniu.

Obiectivul strategic stabi-

de Congresul al XIH-lea al 
partidului, privind trecerea 
României, pînă în anul 1990, 
Ia un nou stadiu de dezvol
tare — cel de tară socialistă 
mediu dezvoltată economic — 
are la bază puternica dezvol
tare a forțelor de producție, a 
industriei socialiste, a științei, 
îrivățămîntului și culturii, 
dezvoltarea agriculturii. în
făptuirea noii revoluții agra
re. Relevant este faptul că în 
centrul întregii activități se 
află realizarea programelor de 
dezvoltare intensivă, de orga
nizare și modernizare a in
dustriei și a celorlalte ra
muri, pe baza celor mai noi 
cuceriri ale științei și tehnicii. 
Cercetarea științifică este che
mată să contribuie la crește
rea calității producției, la re
ducerea cheltuielilor de pro
ducție, în primul rînd a celor 
materiale, la funcționarea ire
proșabilă a mecanismului eco
nomic bazat pe autoconduce- 
rea muncitorească si autoges- 
tiunea economico-financiară, 
la dezvoltarea și consolidarea 
continuă a proprietății socia-

pionieri, elevi și studenți. Pe parcursul anului recent încheiat rod al activității de creație, au fost omologate numeroase invenții și inovații, cu o eficiență economică de aproape 100 milioane lei, au fost rezolvate mii de teme de cercetare, cu implicații pozitive asupra programelor de modernizare a producției. Expozițiile de creație teh- nico-științifîcă, cursurile de in- ventică din cadrul Universităților cultural-științifice, ciclul de manifestări „Protehnica", salonul național de inventică, prima'ediție a bienalei de design

industrial din cadrul săptămînii cultural-artiștice „Cibinium ’83", alături de multe alte manifestări organizate în întregul județ, vin să argumenteze amploarea de masă a fenomenului, cu implicații directe în aplicarea programelor de modernizare a producției și creșterea mai accentuată a productivității muncii în actualul cincinal.Este demn de relevat • faptul că Festivalul național „Cîntarea României" determină, de la o ediție la alta, inițiative ■culturale care, prin implicațiile în planul creației și prin vocația lor educativă, tind să devină repere ale noii calități in viața culturală sibiană. Se cuvin amintite, în acest, context Colocviile de critică ale revistei Transilvania, Concursul folcloric interjudețean „Cîntecele munților", Tîrgul creatorilor populari din România, Săptămîna filmului documentar „Cedonia", Salonul internațional de artă fo-
liste, la creșterea eficientei e- 
conomice, sub toate formele 
ei, la înfăptuirea programe
lor de modernizare a produc
ției, a economiei, a localită
ților patriei, la îndeplinirea 
tuturor sarcinilor și obiective
lor stabilite pentru actuala 
etapă de dezvoltare și pentru 
o largă perspectivă istorică.

Pornind de la rolul hotări
tor al cercetării științifice în 
toate domeniile vieții econo- 
mico-sociale, în concordanță 
cu exigențele dezvoltării pe 
baze intensive a economiei, 
secretarul general al partidu
lui acționează cu clarviziune 
și consecventă revoluționară 
în direcția perfecționării, or
ganizării și conducerii cerce
tării științifice, astfel îneît să 
se asigure mobilizarea tuturor 
cadrelor și forțelor materiale 

și financiare corespunzătoare 
dih domeniul cercetării, pen
tru îndeplinirea obiectivelor 
progresului economic și social, 
îmbinîndu-se armonios cerce
tarea fundamentală cu cerce
tarea aplicativă, unindu-se 
forțele specialiștilor din cer
cetarea științifică și dezvolta
rea tehnologică cu capacita
tea de creativitate tehnico- 
științlfică a tuturor oamenilor 
muncii.

Concepția originală a parti
dului nostru, a secretarului 
său general. privind rolul 
crescînd al științei, presupune 
totodată ridicarea continuă a 
competentei profesionale a 
tuturor celor ce muncesc, 
creșterea nivelului de conști
ință politică a acestora.

Iată de ce afirmarea tot mai 
plenară a științei ca factor 
fundamental al progresului e- 
conomic și social se corelează 
organic cu perfectionarea și 
modernizarea' continuă a în- 
vățămîntului de toate gradele. 
Sub îndrumarea directă a to
varășei academician doctor 
inginer Elena Ceaușescu, în- 

tografică. cftrsurile de vară ale Universității cultural-științifice șibienc, colocviile interdiscipli- . nare privind civilizația populară românească, zilele Astrei, săptămîna muzeelor sibi.ene Și altele.Puternic însuflețiți de generosul context istoric și cimp de manifestare deschis afirmării multilaterale a omului societății noastre — supremă valoare, creator și beneficiar al cuceririlor științei și al roadelor culturii — slujitorii educației prin cultură din județul Sibiu acționează cu abnegație și spirit revoluționar pentru Ca înaltul mesaj și model cultural prefigurat de secretarul general al partidului să se materializeze în fapte de muncă, civilizație și cultură socialistă, demne de măreția epocii celor mai profunde și multilaterale transformări revoluționare din multimilenara istorie a poporului român — Epoca Nicolae Ceaușescu.Luna ianuarie este marcată de două sărbători scumpe nouă, celor ce trăim pe pămîritul românesc, sărbători de, vibrantă emoție și adîneă rezonanță in conștiința acestui neam : zilele aniversare ale tovarășului Nicolae Ceaușescu și tovarășei Elena Ceaușescu. Fie-ne îngăduit să le dorim, eu întregul respect și înalta considerație — alături de tot poporul român —- mulți ani luminoși, sănătate și fericire, putere de muncă și r>6 împliniri in prodigioasa activi^ tate pe care o desfășurăm pentru propășirea patriei noastre socialiste.
VASILE CRIȘAN ■ 

președintele
Comitetului județean de cultură 

ți educație socialistă Sibiu

Vățămîntului românesc i-au 
fost asigurate largi deschideri 
către viață, practică, știință, 
cultură. El este așezat ferm 
pe baza concepției revoluțio
nare a partidului, a secreta
rului său general, de integra
re organică cu cercetarea ști
ințifică și producția, de ra
cordare la cerințele econo
mico-sociale ale țării, la rea
lizări tehnîco-științifice de 
vîrf pe plan mondial. Școala 
românească se manifestă tot 
mai puternic ca principal ca
nal de difuzare a științei ș’ 
culturii în mase, de îmbogă 
tire a gîndirii creatoare a oa
menilor, de modelare a ca
racterelor și de formare cetă
țenească a tinerei generații. 
Învățămîntul românesc, ur
mărește dezvoltarea multila
terală a personalității umane, 
astfel incit competența pro
fesională să fie dublată de un 
comportament social capabil 
să reflecte idealurile și valo
rile proprii socialismului.

În aceste momente de săr
bătoare națională, împreună 
cu întregul popor adresăm cir 
înalt respect, și recunoștință 
cele mai alese felicitări și 
urări de sănătate deplină, 
viață îndelungată, mult sti
matului și Iubitului nostru' 
conducător, tovarășul Nicolae 
Ceaușescu. care din fragedă 
tinerețe și-a contopit viața și 
activitatea revoluționară cu 
idealurile de progres al pa* 
triei, de independență și su
veranitate națională, de pace 
jși colaborare pe planeta noas-ă 
tră.

În strînsă unitate în jurul 
partidului, al secretarului său 
general, tovarășul Nicolae 
Ceaușescu, oamenii muncii își 
însușesc sistematic tot ce este 
nou și înaintat în știință și 
tehnică, obținînd succese re
marcabile în toate domeniile, 
succese cu care îritîmpină ma
rile evenimente ale anului 
1989 — a 45-a aniversare a 
revoluției de eliberare socială 
și națională, antifascistă și 
anțiimperialistă și Congresul 
al XIV-lea al Partidului Co
munist Român.

Flacăra - anul XXXVIII - Nr. 3 (1 752) 20 ianuarie 1989



strategia progresului multilateral al României

- ''V z ' Ș% £$% ' '-' ' <Z ', ' ' i. > y\ 'S X S <

Mari ctitorii și marele lor ctitor
Prin porțile larg deschise, 

e vede parcă aterizînd în 
propiere o felie de cer. Ca 
chemare nedeslușită. Uria- 

cocor argintiu își îndreap- 
î spre ea ciocul aerodinamic, 
lunecă elegant din hambar, 
i, peste puțin timp, zvîcnește 
orinten în imensitatea văzdu- 
ului. Ca un pui ce-și pără- 
;ște cuibul, întinzîndu-și ari
ile spre viață, după ce a în- 
ățat de la părinți lecția zbo- 
iilui. Rombac 8 se înalță în- 
■-una din cursele finale de 
re' " înainte de a face și el, 
la , de frații lui, naveta pe 
ieridianele și paralelele de 
□ur ale cerului.
„în februarie se va ridica 

e la sol și al nouălea avion 
» transport pasageri, în timp 
s în hale prinde contur 
cemplarul. cu numărul 22, 
>une directorul întreprin- 
srii de Avioane București, 
eodor Zamfirescu. Am reușit 
ț ne situăm între primele 
ise țări din lume construc- 
are de astfel de aparate de 
tor. îi datorăm secretarului 
ineral al partidului, tova- 
șul Nicolae Ceaușescu ridi- 
rea și dezvoltarea industriei 
ronautice moderne .româ- 
sști. Am învățat de la 
varășul Nicolae Ceaușescu, 
ainentul strateg al devenirii 
tastre, ce înseamnă cute- 
nța revoluționară. Exem- 
ul personal al conducătoru- 
i nostru, care a gîndit și a 
cut posibile cele mai îndrăz- 
țe idealuri de dezvoltare 
a - âtriei, ne-a dat curajul 
abordăm acest domeniu de 

ire complexitate și rafina- 
ant tehnico-științific. Din 
ițiativa și sub directa îndru
me a tovarășului Nicolae 
aușescu, au apărut platfor- 
ale industriale aeronautice de 
Craiova, București, Bacău, 

așov, un institut de cercetări 
profil cu cea mai modernă 

tare și specialiști apreciați
plan mondial. Aici s-au 

scut avioanele românești 
mbac, IAR 93, 99, alte mo
le utilitare, sportive, eli- 
otere cu performanțe com- 
titive pe glob. în dialog 
i cu specialiștii, pe teren, 
creionul în mînă, secreta- 

l general al partidului a dat 
licații prețioase privind 

amplasarea și organizarea teh
nologică a halelor, asigurarea 
cu utilaje concepute și con
struite în țară. S-a aplecat 
cu căldură și asupra vieții 
noastre, a constructorilor de 
avioane, și astfel au răsărit 
ca din pămînt cartierul Bă- 
neăsa, complexele comerciale, 
cantinele-restaurant, grupul 
școlar și liceul industrial din 
acest adevărat orășel al avia
torilor. A avut încredere în 
puterea noastră de creație și 
în înălțarea pe o treaptă su
perioară a vechii tradiții ro
mânești în fabricarea de 
avioane. Primul Rombac a 
fost construit cu un aport 

tehnologic românesc de 20%. 
în cel de al optelea, gîndirea 
și tehnologia din țară se re
găsesc în proporție de peste 
50%, iar în cel cu numărul 22 
acestea vor depăși 80 de pro
cente. Ca și Canalul Dunăre- 
Marea Neagră, metroul, nu
meroasele orașe și uzine du
rate în acești peste 20 de ani, 
și noua industrie aeronautică 
românească poartă pentru is
torie semnătura tovarășului 
Nicolae Ceaușescu."

în cabina de pilotaj, tînărul 
Inginer Vasile luga. Este pro
fesorul exigent în fața căruia 
dau examenul final toate 
aparatele electronice și elec
trice ale navei aeriene. Tava
nul și pereții sînt tapetați cu 
luminițele zecilor de cadra
ne, cu spoturile verzui ale ra
darelor, cu clipitul informa
țiilor calculatorului. O ade
vărată boltă cerească încrus
tată cu stele. De aici au de
colat ideile lui ingenioase. 
Nici cea mai mică șchippă- 
tare a - pulsului aparatelor 
nu-i scapă, căci ea se cîntă- 
rește în vieți omenești. A 
coborît din Maramureș ca să 
îpalțe avioane la Băneasa.

„Din inițiativa tovarășului 
Nicolae Ceaușescu a luat fiin
ță facultatea de aeronave, 
zice. Alături de noua indus
trie se crea și o școală pentru 

specialiști de înaltă calificare. 
Absolvind-o, mi-am văzut 
realizat un' frumos vis de tot
deauna. în întreprinderea de 
Avioane ni s-a creat nouă, 
tinerilor, posibilitatea de a 
ne afirma și a arăta ce știm. 
Cînd am semnat pentru sigu
ranța în zbor a primului 
Rombac, eram încă stagiar. 
Dacă președintele țării ne-a 
încredințat o uzină de vîrf, 
de ce să nu avem încredere 
și noi în mintea noastră ? 
Pentru testarea asistată de 
calculator a celor 90 de kilo
metri de cabluri ale avionu
lui, (aproape distanța Bucu
rești—Pitești numai, din fire

ARIPI PENTRU ZBOR ÎNALT
electrice), era necesară o in
terfață sofisticată. Importul 
ei însemna 150 de mii de lire 
sterline. Am reușit însă să 
proiectăm și să executăm în 
întreprindere, după o concep
ție proprie, o astfel de apara
tură cu 2 000 de măsurători 
pe secundă și 10 mii de punc
te de test, care exclude orice 
eroare."

De altfel, Vasile luga și cei
lalți ingineri, deși cu puțini 
ani de meserie la bord, s-au 
obișnuit să nu șe inhibe în 
fața renumelui4 mondial al 
firmei licențiatoare, punînd 
deseori alături de experiența 
acesteia și soluții „Made in 
Băneasa". Au schimbat con
cepția unui modul din bancul 
de probă al cutiei negre (de 
fapt, portocalie) mărind pre
cizia diagnosticului. Au su
gerat îmbunătățiri în funcțio
narea radiocompasului și 
avertizorului de altitudine, pe 
care firma le-a impus imediat 
chiar la avioanele deja în 
regim de zbor.

Inginerul Cristian Mihala- 
che, și el unul din nepoții lui 
Traian Vuia și Aurel Vlaicu 
din halele moderne, acționea
ză „maneta de înălțare" a 
avionului în calitate de teh
nolog șef.

„în cursul numeroaselor vi
zite efectuate, tovarășul 

Nicolae Ceaușescu ne-a trasat 
sarcina de răspundere de a 
colabora cu celelalte ramuri 
ale economiei naționale pen
tru a adapta tehnologiile 
acestora la specificul produc
ției aeronautice, spune. După 
aceste rodnice dialoguri de 
lucru se simțea un aer proas
păt de înnoire, o altă vigoare 
a muncii, a gîndirii. S-au im
plementat astfel utilaje și 
procedee românești de mare 
complexitate : mașina de tras 
profile pe calapod a cadrelor 
avionului, cea pentru tabla 
învelișurilor necilindrice, pro
cesul de ignifugare a amena
jărilor interioare etc. Cu clar
viziune, secretarul general al 
partidului a anticipat utiliza
rea acestora și în alte dome
nii. într-adevăr, acum tehno
logiile aerospațiale bat la 
ușa industriilor nucleară, na

vală, de telecomunicații, con
strucții industriale."

Migălind la o veritabilă, 
dantelărie în metal, încărcată 
ca un filigran, un tînăr de 25 
de ani. Lăcătușul Viorel Min
ed a devenit marele specia
list al ușilor de avion, acelea 
care suportă o presiune de 15 
tone și sînt uneori sursa unor 
accidente în lumea aviației. 
Ca într-un complicat joc de 
cuburi, asamblează elemen
tele de tablă de o jumătate de 
milimetru într-o structură spa
țială ca un fagure. După două 
luni de muncă de precizie, 
ușa de 100 de kilograme asi
gură o etanșare și rezistență 
perfecte, excluzînd orice ra
teu în funcționare.

„N-am să uit niciodată că 
mie, proaspătul venit de pe 
băncile liceului industrial, 
tovarășul Nicolae Ceaușescu 
mi-a strîns mîna, urîndu-mi 
să devin un muncitor de 
înaltă calificare".

Și campionul ușilor de mare, 
înălțime n-a uitat. A desenat 
seara schițe la lumina veiozei 
și a propus întreprinderii 
I.M.B. Bistrița modificarea 
utilajelor ei pneumatice pen
tru a fi implementate pe flu
xurile halelor unde se nasc 
avioane. Acestea se exportă 
acum în mai multe țări. El 
care ciocănește toată ziua ni- 

turî la uși, a bătut și la ușa 
muncii de concepție, a găsit-o 
nezăvorîtă, a intrat și s-a în- 
tîlnit cu bucuria de a inova.

Viața lui Georgel Agache a 
planat încă din adolescență 
în preajma unul aeroport A 
decolat pe aripile visului din 
Tecuci și a aterizat la școala 
profesională din Băneasa, 
pentru ca apoi, să se înalțe 
spre liceul industrial și școala 
de maiștri. A meșterit aripi 
și fuzelajele la toate cele 8 
Rombacuri. Modest și anonim, 
le-a modelat structurile la sol, 
le-a privit pînă se pierdeau 
în zare și apoi, s-a întors iar 
la găuritul metalului cu bor- 
mașina și la înfipt mii de ni
turi, ca acum, cînd plantează 
acești „pistrui" de oțel special 
pe tenul fuzelajului inferior al 
Rombacului 16.

„Toată împlinirea mea ea 
om se leagă de avionul româ
nesc, zice. Tovarășul Nicolae 
Ceaușescu a fost alături de 
noi, cu gîndul și cu fapta, de 
la prima cărămidă din fun
dația halelor pînă la tăierea 
panglicii întîiului Rombac. 
Am simțit astfel, cît de im
portantă este munca noastră 
și că tot timpul trebuie să 
zburăm mai sus. Echipa noas
tră a schimbat ordinea de 
asamblare a învelișului fuze
lajului indicată în licență și a 
încheiat operația cu o săptă- 
mînă mai devreme. Am răs
puns astfel indicației secre
tarului general al partidului 
de a mări productivitatea 
muncii. Nu mai sîntem doar 
simpli executanți, ci șl gîn- 
ditori ai avionului nostru, 
care se bucură de aprecieri 
favorabile și peste hotare."

Cu finețe de ceasornicar. 
Ion Onuțu montează pompe
le de combustibil ale Rom
bacului care peste o lună va 
primi pistă liberă de la tur
nul de control.

„Acum aproape 20 de ani, 
tovarășul Nicolae Ceaușescu 
a vizitat întreprinderea de 
Reparat Material Aeronautic, 
își amintește. A discutat cu 
specialiștii, cum să constru
iască pe această veche vatră 
muncitorească o industrie de 
vîrf. Pregătiți-vă să realizați 
și avioane moderne pe care 
să scrie România, a dat glas 
unui îndrăzneț vis al viitoru
lui, devenit astăzi o realitate."

Cuvinte-aripi pentru zbor 
înalt !

FLORIN CONDURAȚEANU ■
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Economia la zi

Ideile și munca.
Pe malul Someșului ce taie în două cîmpia care-i poartă 

numele, Ia Satu Mare, acum mai bine de o jumătate de secol 
o fabrică măruntă făcea tot soiul de lucruri : zăvoare, găleți, 
lustre, mașini de prăjit cafea, sfeșnice, candelabre, plafoniere, 
sonerii, biciclete, trăsuri, condensatoare și transformatoare. Cîți- 
va ani după război, în plin proces de refacere economică, uni
tatea se încumetă să producă și altceva decît mărunțișuri 
aproape meșteșugărești și astfel apar în halele ei primele strun
guri, foarfeci-ghilotină, prese de îndoit tabla, foarfeci combi
nate, calendre și altele. Prin anii 60 se pun bazele producției de 
utilaj minier într-o temerară acțiune și dorință de ncînfrînt de a 
se începe, aici, Ia cîmpie odiseea călătoriilor cu locomotivele de 
mină spre centrul pămîntului, în căutare de noi comori minerale. 
La ora actuală, întreprinderea de utilaj minier din Satu Mare 
realizează cam 30 Ia sută din valoarea producției marfă a jude
țului și ocupă primul loc în cadrul tuturor unităților de profil 
din România. Deja, încă din anul 1959, calitatea utilajelor mi
niere fabricate aici înlesnește livrarea Ia export în R.P. Bul
garia a primelor mașini de încărcat minereu. Producția se in
tensifică atit de mult incit in anul 1970, in numai 2 zile se 
realiza, in plan valoric, întreaga producție a anului 1948.

Cine transportă 
noaptea către zi

ț, Portretul-robot
p. al unui „robot" subteran

Cu toate că Satu Mare este, 
prin excelență, un oraș de șes, 
aici, la această întreprindere 
se lucrează zi și noapte în 
contul ...munților din țară și 
a munților din alte țări ale 
lumii. La prima vedere, uni
tatea pare a fi un uriaș depou 
de unde ies, proaspăt vopsite, 
gata să ia cu asalt povârnișu
rile galeriilor miniere din 
țară și din. alte state ale lu
mii, faimoasele locomotive de 
mină sătmărene, atît diesel 

. cît și electrice,
O locomotivă de mină des- 

' tinată pentru o „călătorie" spre
. centrul pămîntului" chiar

dacă este un mînz nevinovat 
.• față de marile locomotive die

sel și electrice pe care le 
știm, nu înseamnă că ar fi 
văduvită de putere.

Ea are suficientă forță și ar 
avea poate și mai multă dacă 
n-ar trebui să îndeplinească 
anumite condiții speciale,- ne
cesare pentru această neobiș
nuită călătorie. Trebuie să fie 
scundă pentru a se putea 
Strecura ea un șarpe în scor
burile galeriilor. Vede lumina 
zilei doar and intră cu mi
nerii și cînd iese cu minereul 

| extras. De aceea, o locomoti
vă de mină este, în felul ei, 

• ©.bijuterie care strălucește cu 
ochi de aur în adîncurile pă
mîntului. Ea sparge tăcerea 
încremenită și apăsătoare de 
acolo, aducînd o notă de ci
tadin într-un rustic univers 
scufundat, unde acționează 
șlte legi fizice decît cele de la 
suprafață. De pildă, locomo
tivele de tip LDM-45 A si 
LDMS-45 A sînt în așa fel 
construite încît să nu provoa
ce aprinderea gazului grizu 
din minele unde-și fac cu 
osîrdie cărăușia. Pentru pre
venția absolută.' o locomotivă 
de acest fel nu poate fi utili
zată la lucrări miniere subte
rane unde conținutul .maxim 

; de metan depășește doi la 
sută. Mediul ambiant deter
mină sporite măsuri de pre
cauție : o călătorie snre cen- 

. trul pămîntului nu este lipsită 
de riscuri. Locomotiva este 
prevăzută cu sistem de stinge
re cu bioxid de carbon, iar cu 
ajutorul unei pompe motorul 
și țșava de eșapament sînt ră
cite forțat cu apă într-un cir
cuit prevăzut cu termostat. 
La fel, gazele de eșapament 
sînt răcite cu ajutorul unui 
sistem de injecție de ană iar 
în cazul golirii inoportun» a 
rezervorului cu apă. un dis
pozitiv de protecție dă alarma 
și oprește imediat moto—u. 
Alte locomotive diesel (LPM- 
45 N și LDMS-45 N) not să 
funcționeze numai în galeriile 
principale ale minelor cu 
conținut maxim de 0,5 la sută 

bioxid de carbon sau metan, 
precum și în locuri unde este 
exclusă acumularea de me
tan. Locomotiva normală (tip 
LDM-65 N) se poate folosi 
numai la lucrările de supra
față și în minele negrizutoa- 
se. Alte locomotive funcțio
nează numai pe bază de acu
mulatori, altele numai pe li
nii de troleu, dar acestea din 
urmă nu pot să se aventure
ze pe căi de rulare acoperite 
cu apă. Așadar, „drumul" 
spre centrul pămîntului nu 
este un bulevard umbrit de 
tei în floare, iar locomotiva 
de mină nu este un automobil 
de ultimul tip în plină viteză. 
Tăcute și harnice, aceste lo
comotive își fac datoria și la 
dus și la întors, fiind pe fron
tul deschis de mineri, un fel 
de „tancuri ale adîncurilor".

Călători dinspre centrul 
pămîntului

în minele de plumb și de 
argint din înalții munți ai 
Boliviei din America de sud 
harnicele locomotive de . mină 
sătmărene de numai 20 de cai 
putere scot vagoneții cu mi
nereu la lumina soarelui care 
i-a încălzit altădată pe aces
te meleaguri pe străvechii in
cași și din munții cărora se 
mai scot încă bogății. Cele
lalte locomotive, de 45‘—65 
CP, își încordează mușchii de 
oțel ai arcurilor în alte mine 
ale pămîntului.

Locomotivele, însă, nu sînt 
unicele produse ale întreprin
derii din Satu Mare. Ca să 
încarci vagoneții îți trebuie 
mașini speciale și aici am vă
zut nenumărate mașini de în
cărcat pe pneuri, pe pneuri 
blindate, pe șine și chiar pe 
senile, cu o impresionantă 
forță de smulgere a cupei 
atunci cînd își înfig maxila
rul în stratul de minereu. în 
mai toate abatajele, căile de 
acces înguste și minele grizu- 
toase ale țării găsim aceste 
mașini acționate cu aer com
primat care» azvîrle cu cupele 
încărcătura de minereu în 
buncărul din spate. Dar cum 
minele sînt de mare diversita
te și complexitate, întreprinde
rea din Satu Mare a fost me
reu în pas cu necesitățile de 
exploatare. Unde nu se pot 
utiliza mașini de încărcat, sar 
în ajutorul minerilor trans
portatoarele cu racleți și lanț. 
Ele sînt reduse ca înălțime, 
robuste, compacte, ușor de- 
montabile și transportabile, 
răspunzînd și celor mai grele 
condiții de lucru din subteran 
și asigură condiții de secu
ritate minieră în medii cu 
pericol de explozie, grație "ne
lipsitului echipament antigri- 
zutos. La abatajele mecaniza
te și cu front lung unde dinții 
combinei mușcă din straturi

le de cărbune, minereul este 
aruncat drept pe banda trans
portoare care-1 varsă în siloz.

Transportoarele cu racleți 
au fost pasiunea îndelungată 
a maistrului forjor, șef al 
secției forjă-tratamente ter
mice, Mihai Pop, Erou al 
Muncii Socialiste de la între
prinderea de utilaj minier 
din Satu Mare, autor al mai 
multor invenții, inovații și 
raționalizări. Invenția denu
mită : „Nou tip de raclete, 
realizînd sarcina de antrena
ment și tracțiune Ia transpor
torul miner tip TR-3,4,5,“ din 
anul 1988 asigură o economie 
anuală de oțel aliat cojit în 
valoare de peste 53 milioane 
de lei !

Utilajele din cîmpia sătmă- 
reană nu numai că smulg 
minereul din multimilenarul 
loc de obîrșie, dar îl și scot 
afară prin modernele trans
portoare miniere cu bandă de 
cauciuc, în lucrări miniere o- 
rizontale sau chiar înclinate 
dar pînă la maximum 18 la 
sută în limite de temperatură 
cuprinse între 0°C și + 40°C, 
cu umiditatea relativă maxi
mă de 80 la sută (la tempe
ratura de + 20°C) și în locuri 
de muncă grizutoase și la 
transportul altor materiale cu 
granulația maximă de 200 
mm — 450 mm, pe lățimi de 
bandă de 800, 1 000, 1 200 mm. 
Ele sînt prevăzute cu dispozi
tive de oprire de pe traseu în 
caz de avarie.

Dar „gigantul" realizat de 
întreprinderea de pe malul 
Someșului este, fără îndoială, 
transportorul cu bandă de

Competitiv
Revederile cu cunoscutii 

sînt cele mai plăcute. Nu mai 
sînt necesare introducerile, 
sînt de prisos multele cu- 
vinte care reduc distanța și 
îmi permit să aflu imediat 
elementele interesante pentru 
marele public.

Magdalena Filipaș mă as
cultă atentă, așa cum face cu 
fiecare persoană care intră 
în biroul directorului general 
al Centralei Industriei de 
Confecții București. Mă ui
mește, ca de fiecare dată, or
dinea de pe masa sa de lucru. 
Nu dosare care așteaptă re
zolvare, nu hîrtii de semnat, 
mutate dintr-un loc într-al- 
tul, de la o zi la alta...

Cu rapiditate și discemă- 
mînt, după analiza personală 
și colectivă, sînt rezolvate co
respondențele, sînt semnate 
actele ca o condiție, și ea, de 
bază pentru directorul ge- 

• ,neral.
îmi plimb privirea pe flo

rile care își schimbă numele 

mare capacitate pentru ex
ploatarea cărbunelui la su
prafață. în carierele de căr
bune aflate la suprafață utili
zarea acestui transportor per
mite o cărăușie fără strangu
lări, în orice cantități posi
bile de exploatat, la orice 
distanță, datorită simplității 
așezării succesive în linii de 
transport, cu lungime, prac
tic, nelimitată, în locuri im
proprii altor mijloace de 
transport, datorită adaptabili
tății la condiții de teren din
tre cele mai grele. Și oricît ar 
mușca cupele din strat, cel 
mai puternic și, în același 
timp, cel mai flexibil organ 
de transport-banda de cau
ciuc cu inserții de oțel — 
poate să care la orice desti
nație minereul. Acest „covor 
zburător" de cauciuc nu tre
buie îmboldit la treabă de 
pintenii vreunui derviș, ci de 

.simplii tamburi de antrenare 
'cu mantaua cauciucată la ex
terior pentru mărirea aderen
ței la transmiterea forței de 
acționare. Dar dacă utilajele 
făurite la Satu Mare permit 
smulgerea minereului, încăr
carea lui și transportul la su
prafață, asta nu înseamnă că 

: unitatea a uitat povestea ză- 
cămîntului. Tot ea făurește și 
uriașele mori cu bile pentru 
sfărîmarea completă a mine
reului și cărbunelui extras 
și, astfel, într-un fel, cercul 
se închide. De aici începe că
lătoria spre centrul pămîntu
lui și tot de aici,, prin centra
lele electrice pe cărbune, spre 
tăriile văzduhului.

PASCU BĂLĂCI S

și rentabil
după anotimp, pe cele cîteva 
umerașe cu îmbrăcăminte, 
care fiind aduse aici, sînt si
gur purtătoare de cuvînt ale 
modei internaționale.

— M-ați luat prin surprin
dere... Credeam că vreți să vă 
evidențiez nume care merită 
să intre în pagina dumnea
voastră pentru efortul depus. 
Cînd colo, îmi cereți 10 idei 
speciale care vor face, cum 
dorim toți, din 1989 un an 
special.

— Nu am nici o îndoială 
că sînt într-o „pepinieră" de 
idei.

— Ar fi puțin să ne carac
terizeze doar 10 noi idei pen
tru un an întreg 4 Spontanei
tatea discuției nu-mi permite 
să le așez într-o ordine lo
gică, să evidențiez priorită
țile. Interviurile unui director 
general sînt citite cu atenție 
și m-ar necăji confuziile.

— Eu sper că sînt citite 
toate interviurile interesante...

Magdalena Filipaș se re

trage cîteva clipe pentru i 
ordona, dintre nenumăratei 
propuneri ale noului an. p 
cele 10 care Vor contribr 
substanțial la impulsionare 
activității întreprinderilor d 
confecții care dau st^nf 
economică și juridic. i 
centralei.

între timp, curiozitatea fc 
minină mă împinge să arun 
o privire- noilor creații. Rc 
chii lungi și scurte, în dung 
înflorate (vara este în plin 
desfășurare de producție) : 
concluzia se impune ; fiecai 
va purta ce i se potrivești 
finind cont de siluetă, vîrsti 
chip.

Bluzele din compartimente 
inginerei Ainur Velula sîn 
dacă - nu se supără muzee 
grafii, mici piese de artă. 
șe explică statornicia cui»...,- 
rătdrului din R.F.G., care, < 
peste 15 ani, reînnoiește cor 
tractul mereu cu laude și c< 
menzi mărite de la an la ai

— 1989 s-a înscris sub sen 
nul maximei eficiențe. N 
mai putem admite o sta; 
nare sau o scădere a produc 
ției, a productivității, a. rer 
labilității. Am luat parte 
consfătuirea de lucru 
Comitetul Central al . jrt 
dului din 6 ianuarie și. d 
nou, tovarășul Nicol;
Ceaușescu ne-a cerut efo 
turi și inteligență pe m
sura înzestrării material 
Exportul continuă șă ne în 
pună să dăm dovada totală 
capacității noastre profesii 
nale. De aceea, prima măsw 
pentru 1989 a fost accel 
narea modernizării prin aub 
dotare și printr-o poziție m 
fermă, cerîndu-le construct 
rilor de mașini să-și onore: 
restantele. Am în vedere ■ 
generalizarea unor soluții b 
teligente care se practică m 
de mult, dar nu în toate ce 
13 fabrici. Mașina este i 
element de bază pentru pr 
dusele de calitate superioar 
după cum este cunoscut, । 
elimină subiectivismul. El 
mentele electronice, fascie 
lele de lumină, conduc mu 
citoarea la execuție artistic 
Ambiția noastră profeși^na 
ne determină să facem- M 
ca să ne păstrăm renume 
cîștigat. Confecțiile române: 
sînt foarte apreciate pe pk 
european.

— Linii, țesături, accesor 
culori în pas cu moda 
schimbări rapide de la i 
sezon Ia altul. Centrul 
cercetări, creație și proiecta 
a îmbrăcămintei, lansind m 
da centralei dumneavoasti 
este non-stop în aceri 
concurență internațională.

— Inspirația este un izv 
nesecat pentru cei cu talent 
cu dorința de a fi mereu । 
mai buni. Simona Vlanga, S 
ver Bogdea, Florica Bănesc 
Georgeta Leu și Elena I 
sînt. cap : de .afiș,, recunosa
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secretul marii performanțe
.—J—....——T—,—ț—ri- T-1Trln- n'immin ।

pentru gust, fantezie, rafina- 
, ment, competitivitate și ren- 
' labilitate.

— Cele două noțiuni fun
damentale „competitiv și ren
tabil*1 sînt cheia succesului 
perjiru lumea producătorilor 
de bunuri materiale ?

— Mi-ați „smuls “ a doua 
idee fundamentală, folosirea 
intensivă a inteligentei. la 
toate eșaloanele de fabricație 
și de conducere a Centralei. 
Astăzi nu se mai poate amăgi 
nimeni că unul gîndește și 
zece trăiesc de pe urma lui, 
făcîndu-și automat munca. 
Oricât de mic este locul pe 
scara producției, -oricit de ne
însemnat poate apărea un 
element în execuția unui mo
del (o monogramă, un ti
ghel, un tiv) dacă 'lipsește in- 
teligența, gândirea vie a rea
lizatorului, controlorul tehnic 
va avea ce să înapoieze pen
tru retuș.

— Aștept ziua cînd postul 
de controlor de calitate va 
deveni de prisos... •

— O luați cu mult înain
tea timpului pentru că unii 
au continuu nevoie de un alt 
ochi care să verifice ceea ce 
de fapt trebuie să i treacă 
prin analiza proprie, prin 
discernămîntul fiecăruia.

— Mai multă ordine și dis
ciplină poate fi o concluzie 
sj pentru Centrala dumnea-

tastră ?
— Oriunde și oricând este 

nevoie de mai bine. Consi
liul de conducere al Centra
lei apreciază că deși s-au ob
ținut rezultate bune anul tre
cut, situîndu-ne pe un loc de 
frunte pe ramură, sînt încă 
multe de făcut. Dorința cea 
mai fierbinte este ca toți cei 
13 - parteneri ai Centralei să 
fie apreciați cu foarte bine - 
ca întreprinderea de Confec
ții -din Focșani ; să se înregis
treze progrese foarte mari ca 
la Rîmnicul Sărat ; să fie în 
ascensiune precum Curtea de 
Argeș și Scorhicești ; să atih- ‘ 
gă complexitatea proceselor 
de producție, prin promovarea 
celor mai noi modele, ca cei 
din Craiova; să înregistreze ; 
cea mai mare pondere la ex
port ca I.C.T.B-. Am mențio
nat jumătate din întreprinde-----  
rile noastre, dacă toate ar fi 
fost la acest nivel, totalul ar

fost și mai. bun. Sper ca la 
rșitul lui 1989 să avem un - 

singur fruntaș — cele 13 -în
treprinderi componente ale 
Centralei. .

—■ Var» se remarcă cel mai 
bine cit de frumos lucrați . 
după cum arătăm noi pe stra
dă. Nu numai bărbații întorc 
capul după femei, ci și fe
meile după femei !...

— Pregătim atâtea lucruri 
frumoase, reale bucurii ves
timentare. încîtvă sfătuiesc 
să faceți economii. Veți avea 
ce alege !

— De mîine pun bani in 
pușculiță... Tovarășă Filipaș, 
terminalul din biroul dum
neavoastră indică pătrunde
rea informaticii in bunul 
mers al Centralei. Contați pe 
ea ?

— De mai mul ți ani a de
venit instrumentul nostru . 
principal de lucru. Reamin
tesc la ce ne folosește : 
scurtează distanțele, căpătăm 
prompt informații, controlăm, ' 
“tetrăm evidența ia zi. Un 

alt important instrument de 
conducere pentru acest an 
vor fi noile, sisteme de regis
tre care vor pune și mai 
multă ordine în producție, 
aprovizionare, vînzare, în co
relarea planului cu capacită
țile existente, în ordonarea 
comenzilor, totul absolut cu 
o unică idee — respectarea ’ 
obligațiilor ferme la piața in
ternă și externă. în relațiile 
noastre cu Confex-ul ne vom 
implica in angajarea muncii 
Cențnalei noastre în condiții 
superioare de valorificare a 
confecțiilor. .

— Sistemul informațional 
electronic se concentrează în

Centrul de calcul al Centra
lei. Aveți și ajutoare, de acest 
fel, în țară ?

— Sînt nouă oficii și o sta
ție de calcul. Rămîn doar trei 
întreprinderi în afara siste
mului și ele vor fi cuprinse, 
într-un viitor apropiat, în 
acest ansamblu care își dove
dește în fiecare zi necesita
tea și eficacitatea. Revedem 
toate normele de -muncă pen
tru creșterea productivității 
muncii ca element de bază 
al competitivității.

— Centrul de calcul adună 
informațiile din Centrală cu 
viteza gindului și le difuzează 
la fel. Un exemplu ?

— Un exemplu ? De pildă, 
prin acest centru -de calcul 
generalizăm tiparele înca- 
drîndu-le și gradîndu-le 
automat — este cea mai per
fectă formă pînă acum, 
deoarece . folosim la ma
ximum materialul. în a- 
cest an ne-am propus șă atin
gem un indice de scoatere de 
peste 90 la sută dintr-un me
tru pătrat: 'Sistemul de îhea- 
drare și gradare automata a 
tiparelor asistat de calcula
tor, folosește, deosebit de in
teligent, materia primă, pu- 
nînd baze solide pentru ren
tabilitate.

— Revine „inteligent"™ 
Este cuvintul anului ?

— A fost dintotdeauna mo
torul oricăror reușite.

— Nu mai stăpînesc Cal
culul ideilor puse in discuție. 
Cred că am depășit de mult 
cele 10, inițial propuse.

— Să nu uit, e foarte im
portant... Averh în vedere fo
losirea inteligență, mă scuzați 
nu am alt cuvînt la îndemâ
nă, este singurul propriu, 
a materialelor recuperabile, a 
acelor , bucățele care cad obli
gatoriu de la capetele de ba
loturi, care rămîn de la răs- 
croieli. Pînă acum se dădeau 
la destrămare dar prețul lor 
este incomparabil mai , mic 
decît dacă le combinăm, și. 
apoi din ceea'ce rezultă,, 
croim veste, .șepci și mai 
ales îmbrăcăminte pentru co- 
pii. La virata lor le stau bine 
hăinuțele din cele mai în
drăznețe îmbinări de culori și 
desene.- —-----------  --- --

—• Din nou rolul coyîrșitor 
al creatorului?

— Și al maistrului, șl al 
inginerului, și -ah directorului, 
și al bunului' gospodar. Acasă 
merele puțin lovite le dăm 
prin râzătoare și le folosim 
la o plăcintă gustoasă. Care 
gospodină le aruncă ?

— Gea leneșă și nepricepu
tă ! Termenul dumneavoastră 
de comparație, fiind și bun 
la gust, este mai ușor recep
ționat. 1989 a intrat cu con
tracte - sigure, cu grijă Înmi
ită, cu idei, noi și reactuali
zate, în creativitatea directo
rului general. Este o propor
ție convenabilă pentru spi
ritul dumneavoastră ingine
resc ?- -

— în general da, cu o re
marcă care nu aș vrea să lip
sească... Proporția, între tim
pul pe care îl consum pentru 
prezent și cel care îmi rămî- 
ne pentru a gîndi ziua de 
mîine, este nemulțumitoare. 
Nu se clădește nimic durabil 
fără examinarea atentă, se
rioasă a viitorului, fără pros
pectarea lui. Raportul meu de 
timp trebuie îmbunătățit. Mă 
presează comenzile, furni
zorii, obligațiile pentru res- 
pectarea la zi a exportului, 
pentru asigurarea pieții in
terne, sînt enorme și nenu
mărate problemele de organi
zare, îneît se reduce timpul 
pentru reflexie, pentru ana
liza viitorului. Nimic nu mă 
scuză că nu am găsit formula 
cea ' mai potrivită pentru a 
pune cărămidă peste cărămi
dă pentru ziua de mîine. Mo
da este trecătoare dar... eter
nă. ea aduce mari sume de 
bani și trebuie să-i gîndim 
dezvoltarea nu numai prin 
schițe și armonii de culori ci 

și prin reutilarea sectorului, 
reînnoirea lui, modernizarea 
continuă, asigurarea tehnolo
giilor înalte, intensificarea . 
cercetării și legarea ei în 
mai mare măsură de proble
mele producției, de ceea ce 
ne frământă ceas cu ceas. Di
fuzarea și perpetuarea stilu
lui românesc de îmbrăcămin
te este în esență o parte a 
prezentului și a viitorului 
preocupărilor noastre.

Calitatea oamenilor, 
în primul rînd

La 56 de ani, inginerul Ale
xandru Filip nu se avîntă să 
facă declarații de dragoste 
pentru meseria lui înainte de 
a lăsa faptele să vorbească. 

. în ultimul timp, zice el, prO- 
- ducțiă' mondială a fost de 16 
miliarde rdlmenți pe an și în 
1990, potrivit estimărilor de 
specialitate, ea va ajunge la 
aproape 18,5 miliarde. Mai 
mult, pînă în anul 2000 se în
trevede un ritm de creștere 
de 3,5 la sută, anual. în vîrsta 
tehnică nouă în care lumea a 
și intrat, în această eră a au
tomatizării și informatizării, 
de rulmenți este și va fi ne
voie, în mod sigur,- și de aceea 
inginerul Alexandru Filip 
ține să vorbească în primul 
rînd despre oamenii cu care 
lucrează aici, la Brașov, la 
Centrul de cercetare științifică 
și inginerie tehnologică pen
tru rulmenți și organe de a- 
samblare.

— Centrul nostru a fost în- 
.ființat în 1974. De atunci, de 

15 ani, ne am străduit să a- 
ducem să lucreze aici și să 

-facă muncă de cercetare și 
proiectare cât mai mulți ti
neri. Dar nu orice fel de ti
neri, ci numai din aceia pen
tru care știința de carte -în
seamnă o realitate care dă 

.sens .unei .vieți și configurează 
un destin, La noi mai mult de 
jumătate din oamenii. colecti
vului au studii superioare. C.u 
cît. am oameni mai inteligenți 
dîngă mine, cu atîț mă simt și 
.eu așa. Voi fi iertat, sper, că 
.îndrăznesc să fac o astfel de 
afirmație. ;

— Presupun însă că diplo
ma. în sine, nu-i singurul ar
gument oare vă convinge de 
valoarea unui om,

— Nu. Și iată un exemplu : 
în 1988, la concursul pentru 
un post, 11 candidați au a- 
bandonat chiar înaintea lup
tei, în clipa cînd au văzut că 
pe listă au apărut și numele 
câtorva foști colegi de-ai lor, 
pe care-i știau din timpul 
studenției. Și-au dat seama că 
n-au nici o șansă și au pă
răsit ringul. Iar lupta a fost 
între cei mai buni.

— Se întîmplă cîteodată ca 
înaintea unor concursuri să 
înceapă să sune telefoanele, 
înțelegeți ce vreau să spun ! 
Pe-aid sună ?

— Eu sînt ~ cam vechi pe 
aici și pînă Acum nu mi-a 
adus nimeni aminte că are 
vreo rudă.

— Dar cum se face selec
ția : numai prin concurs ?

— în primul rînd printr-o 
ștrînsă colaborare cu Univer
sitatea Brașov. Secția de me
canică fină a Facultății de 
mecanică e integrată chiar pe 
lîngă centrul nostru. Lucrăm 
cu studenții acestei secții și-i 
•cunoaștem perfect. Mai rămîn 
cei de la Tehnologia construc
țiilor de mașini. Mergem la 
ei, la. facultate, sau îi invităm 
pe-aici. -Selecția e foarte seri
oasă și îi studiem la milime
tru. Vorbim „cu fiecare. Desi
gur, după un timp, numărul 
celor cu care continuăm dis
cuția se restrânge. Dacă vre-

— Nu am nici o îndoială, 
stimată Magdalena Filipaș, 
că moda este un comparti
ment serios al vieții, că inte
ligențele din acest domeniu 
se confruntă și se înfruntă 
pentru noi. Nu haina face pe 
om, dar, oricum il ajută să 
se înfățișeze civilizat între 
semenii săi.

CARMEN DUMITRESCU S

unul are o pasiune, îl asigu
răm că noi îi putem crea con
dițiile de a lucra întocmai ce 
vrea și cum vrea el. Și sper 
din toată inima că nu s-ar 
găsi nici unul care să spună 
că nu m-am ținut de cuvînt. 
Dar repet, alegerea noastră 
se oprește asupra acelor tineri 
în care se vede că strălucește 
ceva, un sîmbure de lumină, 
un fel de garanție — cît este 
omenește posibil — a faptului 
că peste. 10 sau 25 de ani ei 
vor fi reprezentanții noștri în 
acest domeniu industrial de 
mare importanță și de mare 
viitor. Ultima oară âu venit 
să lucreze aici un grup de 
șapte tineri ale căror medii 
de absolvire sînt între 9,93 și 
9,98.

— Vorbeați de pasiunile 
lor. Care ar fi una ?

— în general ei se dau în 
vînț după proiectarea asista
tă de calculator. Foarte bine, 
avem aici 3 calculatoare și 
vom mai primi cîteva. De ce 
am prefera să lucrăm cu oa
meni pe care să fie nevoie 
să-i dădăcim și șă-1 convin
gem noi că e bine să folo
sească un asemenea procedeu 
modem ? E nțăi bine să vină 
aici gata convinși și chiar pa
sionați să lucreze în acest fel. 
Oricum, în felul acesta nu ne 
mai pierdem timpul cu expli
cații. Ceea ce contează foarte 
mult, fiindcă datoria noastră 

. este de-â proiecta și ințrodu- 
; ce în,circuițui productiv apro- 
î ximativ 60Q, de tipuri noi ide 
- rulmenți . pe an, de la cei 

foarte mici pînă la cei avînd 
diametrul de 5 metri. Asta în
seamnă cam 2 rulmenți pe 
fiecare zi. Iată de ce ne tre
buie o forță tehnică deose
bită. Oameni ca Ion Rpgpzea, 
Victor Hoffman, Ioan Enescu, 
Eugen Bîlă, Vasile întorcăto- 
ru sau Luciana Furnică n-au 
nevoie să fie duși de mînă 
peste’ pragurile meseriei noas
tre ci "dimpotrivă — spre lau
da lor —- ei ne presează me
reu cu idei, cu cerințe, cu 
puncte de vedere noi în care 
nu e greu să observi o con
tinuă strădanie de performan
ță. Această energie ce-și cau
tă mereu spațiul de afirmare 
parcă mă face să mă simt și 
eu mai tânăr. în orice caz, cu 
astfel de oameni reușim să 
avem zilnic certitudinea că ne 
facem datoria de-a proiecta 
rulmenți din cele mai înalte 
clase de precizie și de-a iz
buti, la cîțiva ani, să înnoim 
integral producția fabricilor 
noastre de rulmenți. Altfel 
n-am putea să asigurăm pro
duselor noastre calitatea prin 
care ele s-au impus pe piața 
mondială.

Relația învățămînt-cerceta- 
re-producție nu se reduce însă 

* doar- la nivelul de- pregătire 
al absolvenților care ajung 
să lucreze ; la întreprinderea 
„Rulmentul" sau la Centrul 
de cercetare și proiectare, 
Cum ne spune conferențiarul 
dr. ing. loan Curtu, „șeful ca
tedrei de mecanică și rezis- 

■ tența materialelor, pe cutiile 
de ambalaj ale rulmenților se 

află trecute cîteva date pri
vind : diametrul interior și 
cel exterior, turația, tempera
tura de lucru, momentul de 
frecare. E limpede că momen
tul de frecare trebuie să fie 
cît mai mic. El trebuie să fie 
așa, dacă vrem ca energia de 
acționare a mecanismului teh
nic respectiv să fie și ea cît 
mai redusă. Pentru cunoaște
rea exactă a acestei însușiri 

■ a rulmentului se foloseau, 
pînă într-un timp, o serie de 
metode destul de greoaie. în 
cadrul Facultății de mecani
că, în primul rînd prin mun
ca profesorului Virgil Olaru 
și a inginerului Traian Taro- 
pa, a fost conceput însă un 
aparat de măsură destinat 
tocmai acestui scop. Aparatul 
e cuplat la un calculator care 
redă pe imprimantă valoarea 
momentului de frecare. Si
multan apare și graficul, pe 
display. Un alt aparat, con
ceput de dr. ing. Ciprian Ol- 
teanu, măsoară abaterile ra- 
diale ale rulmenților miniatu
rali. Desigur, cu cît abaterile, 
sînt mai mici, cu atît precizia 
rulmentului este mai mare. 
Noi avem asemenea aparate 
de măsură, ni se spune, dar 
fuseseră cumpărate de mai 
mult timp și se învechiseră, 
se uzaseră. Era nevoie însă nu 
doar să le înlocuim pe acestea, 
ci și să avem mai multe. Și 
această cerință s-a împlinit, 
tetă, nu prin graba de a chel
tui neapărat valută. Un sin
gur aparat de acest fel, mai 
notăm, ar fi costat vreo 
150 000 de dolari.

Prin munca lor, astfel înțe
leasă, specialiștii brașoveni 
contribuie la realizarea obiec
tivelor aflate pe ordinea de zi 
a Consfătuirii de lucru or
ganizate recent, din ini
țiativa tovarășului Nicolae 
Ceaușescu,, la Comitetul Cen
tral al partidului. In cadrul 
acestei consfătuiri, tovarășul 
Nicolae Ceaușescu a cerut să 
se ia măsuri ferme, încă dia 
primele zile ale anului, în ve- 
derea realizării tuturor preve
derilor de plan pe luna iănua,- 
rie, pe trimestrul I și pe întreg 
anul în curs, asigurîndu-sa 
toate condițiile-de—înfăptuita 
a sarcinilor stabilite .pentru 
actualul plan cincinal. Intre 
altele, o atenție deosebită s-a 
acordat, cu. acest prilej, mă
surilor ce se impun -pentru 
ridicarea nivelului tehnic și 
calitativ al prpduselor; pentru 
desfășurarea- în bune condiții 
ă activității de export în lu
mina orientărilor, a indica
țiilor date de secretarul, ge
neral al partidului, punerea 
în valoare a potențialului da 
creație din unitățile de cerce- 
tare-proiectare sau din insti
tutele de învățământ superior 
reprezintă o necesitate în 
lupta pentru performanță și 
eficiență economică. „La ur
ma urmei, spune inginerul 
Alexandru Filip, România, ca 
mare producătoare și expor
tatoare de rulmenți, intră 
prin întreprinderile sile în 
competiție cu firme celebre 
pe piața, mondială și e clar că 
în această competiție nu poți 
rămâne decât în măsura în 
care produsele oferite sînt 
realmente de nivel mondial. 
Cum centrul nostru de cerce
tare și proiectare a luat ființă 
pe lingă întreprinderea „Rul
mentul", putem adăuga că a- 
proximativ 90 la sută din pro
ducția acestei întreprinderi a 
destinată exportului. între
prinderea exportă în peste 70 
de țări. Pentru 1989, sarcinile 
de export sînt mult mai mari 
decît .în anul precedent și con
tractele încheiate pînă acum 
reprezintă, prin ele însele, 9 
dovadă certă a calității rul
menților fabricați aici. Aceas
tă realitate îmbucurătoare s» 
întrupează însă din munca 
noastră a tuturor".
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Noua revoluție agrară

Rodnicia anului 
se împlinește 

și prin vrednicia 

zilelor de iarna

în curtea Cooperativei agri
cole de producție Răcari e a- 
gitație. Cîteva mașini cu re
morci au cabinele pline, mo
toarele ambalate din cînd în 
cînd la maximum ca inginerul 
șef Panait Adrian să audă din 
sediul unității și să se gră
bească. A sosit vagonul cu în
grășăminte în gară, au fost a- 
nunțați dimineață și vagonul 
nu așteaptă prea mult, dar 
mai ales e bine să nu se înșele 
la ora aceasta agricolă aștep
tările pămîntului. Acum pă
mântul are pretenția să fie re
compensat după trei anotim
puri de rodnicie cu toate cele 
ce i se cuvin pentru a putea 
reîncepe deplin mulțumit ci
clurile nesfârșitei sale fertili
tăți viitoare. Iarna e ano
timpul cînd oamenii reîn- 
cheie pentru încă un an pac
tul lor vital cu pămîntul. A- 
vansul acestei noi înțelegeri 
sînt îngrășămintele. La coope
rativa Răcari ele au sosit deja 
în gară. Trebuie doar aduse 
și împrăștiate pb cîmp. Va fi 
un început așteptat de colabo
rare cu recolta verii anului 
acestuia.

Comuna Răcari include cu 
cele 2 060 ha de pămînt arabil 
ale sale satele Ghimpați, 
Ghergani, Mavrodin și Cola
cii unde mai e o cooperativă. 
Unitatea agricolă din Răcari 
are două ferme vegetale și 
una zootehnică. Pînă la ora 
aceasta au fost deja fertiliza
te 150 ha de pămînt cu gunoi 
de grajd din sectorul zooteh
nic, transportat pe cîmp cu 
cele 6 atelaje ale fermei 
Ghimpați și cu remorcile, pe 
100 ha s-au aplicat amenda
mente ealcaroase, 150 ha sînt 
afinate iar pe alte 125 ha s-a 
făcut deja searificarea de ri
goare. întreaga suprafață de 
grîu și orz a viitoarei recolte 
e fertilizată cu îngrășăminte 
pe bază de fosfor, irigațiile 
se vor face dintr-un pîrîu ce 
traversează suprafața agrico
lă a unității, s-au desființat 
drumuri inutile și s-a făcut 
în general tot posibilul ca în- 
treaga suprafață să fie gos
podărită astfel încît să se re
dea circuitului agricol orice 
metru de teren susceptibil de 
germinație și rod.

Din recenta Plenară lărgită 
a Consiliului Național al 
Agriculturii inginerul Panait 

Adrian a reținut ideea extrem 
de fertilă a unei noi ordini 
în folosirea suprafeței arabile 
astfel ca recolta anului aces
tuia să-și desfășoare noile 
sale forțe productive, între re
vizuirea registrului agricol 
comunal și raționalizarea pen
tru rod a întregii suprafețe 
disponibile, la modul cel mai 
eficient cu putință. Cele 35 de 
milioane tone de cereale cîte 
vor trebui obținute anul aces
ta de pe ogoarele țării impun 
în egală măsură încă de la 
această oră ninsă de iarnă o 
mobilizare exemplară a con
științelor, o nouă exemplari
tate morală a tuturor celor 
care lucrează în agricultură.

Cea mai bună 
autocritică 

este tot fapta
Inginerul Panait Adrian și 

oamenii săi care se pot numi 
Tănase Marin, Șerban Ion, 
Ștefan Vanghele sau Ștefan 
Eufrosina — ca să dăm doar 
numele cîtorva dintre cei pe 
ale căror brațe și conștiințe 
se sprijină speranța unei re
colte mult sporite în anul a- 
cesta, au tras toate învăță
mintele din experiența bună 
a anului precedent dar au în
vățat și din lipsuri și neîm- 
pliniri astfel încît ele să nu 
se mai repete. Cea mai bună 
autocritică însă este tot fapta, 
înfăptuirea în acest an în cele 
mai bune condiții a tuturor 
prevederilor de plan, fie că e 
vorba de legume, cultura ma
re sau zootehnie. Realizarea 
unor recolte pe măsura aștep
tărilor celui mai bun an agri
col românesc va fi dovada 
cea mai concludentă că s-au 
tras toate concluziile necesa
re din experiența anului an
terior.

La toate acestea și la multe 
altele meditează lucrătorii 
Cooperativei agricole din Ră- 
cari. Dar cînd spun că medi

tează aș vrea să se înțeleagă 
că fac treaba aceasta mun
cind. Munca neîntreruptă 
este cea mai eficientă medi
tație mai ales în agricultură. 
La ora aceasta oamenii din 
Răcari fac deja pregătirile 
pentru legume. Au început să 
dea forma geometrică cea 
mai sănătoasă ramelor pentru 
răsadnițe, pun perdele de 
stuf în jurul lor, transportă 
mraniță și nisip, aștern peste 
amestecul acesta gunoi nefer
mentat pregătind astfel patul 
cald — cum spun ei atît de 
frumos, sugerînd în mijlocul 
iernii imaginea unui intim pat 
nupțial — pentru semințele 
viitoarelor producții de legu
me. Unele tocuri și rame se 
mai mențin de anul trecut. Pe 
acelea le repară. Fac în ace
lași timp altelfe noi. Oamenii 
se pricep în egală măsură la 
agricultură cât și la țîmplărie. 
Și la multe altele. Pentru că 
agricultura e o meserie care le 
înglobează pe toate. Cînd par
tea „terestră" a răsadnițelor 
va fi gata, urmează să fie a- 
coperite. Se va crea astfel po
sibilitatea ca anul acesta în
treaga cantitate de răsaduri 
să fie pFodusă pe suprafețe și 
prin mijloace proprii. E o mă
sură cu atât mai necesară cu 
cît anul acesta, spre deosebire 
de anul trecut cînd mazărea 
ocupa 40 ha iar legumele doar 
10, proporția se va inversa în 
favoarea legumelor. în acest 
an, tomatele, ardeii, vinetele 
și celelalte legume — în spe- ' 
cial cele timpurii — se vor 
extinde pe o suprafață de 
30 ha,

„E multă manoperă la le
gume — zice inginerul Panait, 
cea mai multă manoperă. Mai 
ales tomatele timpurii sînt 
extrem de sensibile". Dar și 
oamenii sînt sensibili. Mai 
sensibili chiar decît tomatele 
timpurii. Evident că sensibi
litatea lor reacționează în spe
cial la rezultatele. și destinul 
propriei lui munci. Iar reali
tatea unor câmpuri întinse cu 
răsadnițe pregătindu-și așter- 
nuturile calde pentru germi
nația seminței în mijlocul 
ninsorii și înghețului este de 
natură să ne dea măsura spe
ranței generale într-o recoltă 
record în anul acesta.

ION ZUBAȘCU ■în ultima zi a anului, Iulian Giuroiu, inginerul șef al întreprinderii Agricole de Stat Rm. 
Vîlcea, scăpat de grija hîrtiilor Încheiate la sfîrșit de lună și an, privind spre nord să vadă dacă ninge, așteaptă și el Revelionul, dar mai întîi îl așteaptă pe inginerul Emil Teo- dorescu, directorul unității, plecat din zori pentru un ultim control din 1988 și, nu se știe, poate chiar primul din 1989., „Noaptea' asta e de muncă și, mai ales, miine trebuie să avem schimburile asigurate, nu sînt probleme, oamenii au fost totdeauna la post, vor fi și acum, ca de obicei cei mai buni, că de-aia sînt cei mai buni ca s-avem încredere în ei. La oi, sîntem în plină campanie, a început fătatul, șefii de echipă, cum se cheamă acum ciobanii sau bacii, poate vor avea timp, la miezul nopții, să închine un pahar de țuică, poate nu. Ei, adică Ion Bărbuș de la ferma Troianu, Nicolae Vlădoiu de la Mihăești, Consantin Petria de la Dăești și Gheorghe Martin de Ia Budești, împreună cu aceia dintre oamenii lor pentru care cea mai mare bucurie a Anului Nou e să încălzească ușor, eu propria răsuflare, un miel abia născut intră în noul an făcînd ceea ce au făcut din veacuri părinții și strămoșii lor și nu li se pare că sînt lipsiți de o petrecere sau de o bucurie, ci dimpotrivă, petrecerile oierilor sînt, ji.e altfel, înspre primăvară și toamna. La Galicea, la taurine, oricum se pleacă la 9 seara și se începe munca la ora 5. Muncitorii locuiesc, împreună cu familiile lor,. în blocul de lîngă fermă, vor fi acolo toți șl tot pe cei mai buni, adică pe Elena Ion, Florica. Oteșanu, Alexandru Vulturu și Gheorghe Mitu, nu-i va lăsa inima, ca de obicei, să nu trehcă prin grajduri și în timpul nopții. Așa cum vor fi făcut și părinții lor pe la casele lor, cînd nil puteau 

petrece o noapte fără să arunce un ochi prin grajd". Se vede că inginerul Giuroiu chiar ii iubește și stimează pe țărani, că „vine de-acolo“, de cîteva ori a și spus de-a dreptul că „mai trebuie să învețe și inginerii de la țărani, ne-am grăbit, uneori, să abandonăm soluțiile lor verificate de veacuri, acum ne întoarcem uneori la ele, sigur că le potențăm cu cită știință avem, dar e bine să recunoaștem că, mai ales la creșterea oilor și a vitelor, trebuie și nițel suflet, mai trebuie și un anumit simț al gospodarului care, în această zonă de deal și munte le făcea • bine pe toate, avea și fin, creștea și animale, cultiva și pomi și toate se legau între ele.
Zootehnia pretinde competență și suflet

De-aia și la noi rezultate bune avem de cînd am înțeles să punem bine la punct ferme în structură mixtă, să valorificăm totul, să lucrăm din perspectiva ciclurilor naturale și a legăturilor bioeenotice firești. Dar n-aș vrea să-i omitem pe mecanizatori, chiar dacă ei nu-și vor petrece Revelionul lîngă tractoare, tocmai pentru că, fără ei, anul acesta ca și ultimii vreo patru, nu se putea încheia așa bine. Notați-i pe Gheorghe Lu- mineanu, Dumitru Papa, Ion Trîntoru, Ion Bujoiu, Valerian Tita, Ion Șchiopu, Marin Șolo- vîrtea".Cît de bine s-a încheiat a- nul 1 Cu beneficii de ordinul milioanelor (o depășire de peste 10 la sută), ceva ce nici nu se visa acum vreo cinci ani cînd tot de ordinul milioanelor erau pierderile. Ajunsă, între timp, în elita unităților de profil (lo

cui al doilea pe țară spune ceva pentru o fostă unitate codașă), întreprinderea din Vîlcea are, la rîndu-i, fruntașii săi : ferma mixtă Budești, coordonată de inginerul Zaharia Dobrescu, ferma mixtă Troianu, unde inginerul Florei Bădelea se „încă- pățînează", în pofida anilor grei din ultima perioadă, să depășească substanțial planul la fructe, ferma zootehnică Dăești, unde oamenii inginerului Marin Dobeanu își cresc oile realizind și furaje în excedent, cu substanțiale beneficii, și ferma mixtă lonești, unde cresc și oi și s-a realizat și planul la export Ia fructe în proporție dg „numai" 250 la sută.Desigur, „saltul" întreprinderii 

vjjtcene, performanțele sale, eu psihologia cărora s-a intrat firesc în noul an, .au explicații care nu pot ține decît de oameni, căci pămîntul nu e nici mai mult și nici mai bogat, sint doar vreo 700 de hectare arabil, pășunile „produc" însă mult mai mult și, mai ales, plantațiile de pomi au intrat și ele în „socotelile" zootehniei. Unele sînt plantații clasice, în care șe lucrează mecanizat, au fost semănate graminee și leguminoase, adică borceag, mazăre, ovăz, sfeclă furajeră, în asola- mente bine gîndite, s-au realizat, adică, fibroase și suculente chiar în excedent, suplinindu-se absența păioaselor care nu se prea cultivă în zonă. Pomii și furajele, în pofida părerii unor neîncrezători, nu se „concurează", căci se dau îngrășăminte organice, și minerale atîtea cîte trebuie (evident, cînd ai zooteh

nie, îți dă mîna să dai mai mult gunoi de grajd). Și aici s-a „cam învățat" de la țărani, cum tot de la ei a venit și ideea fertilizării sporite a pajiștilor prin tîrlire, o operație simplă care constă în mutarea unor bolovani de sare pe care animalele ii urmează fără multe mofturi, în loc să fie „arse" anumite porțiuni datorită excesului de azot, în timp ce altele rămîn sterpe, se realizează, la cîteva zile, mutarea oboarelor în care dorm animalele și astfel, fără vreo investiție, pășunea se fertilizează natural.Experiența de la I.A.S. Vîlcea constituie și o pledoarie fără teorie privind faptul că România nu se poate lipsi de oaia 

țurcană, „năzdrăvana" care nu dă multă lînă (vreo 3,5 kg), dar populează fără probleme pășunile de la 2 000 metri altitudine și lina ei are totuși o lungime de 18—25 centimetri, numai bună pentru covoarele manuale. Numai în ’88, au fost vînduți vreo 750 berbecuți pentru reproducție, căci li s-a dus faima și în Sibiu, Brașov, Argeș, Mehedinți, Caraș-Severin, și prețul lor a fost de vreo cinci ori mai mare decît dacă erau sacrificați pentru carne.Pe lingă toate fermele de alt profil (mixte sau pomicole) au fost constituite microferme de vaci, investițiile minime (un adăpost simplu, un fînar și un siloz) fiind pe deplin justificate de producțiile obținute de la cele vreo 25 vaci matcă și tineretul fiecărei microferme.

Un ultim și grăitor exemplu privind eficiența cu care se lucrează acest pămînt „nici prea bogat și, mai ales, nici prea mult" : ferma Troianu are 27 ha arabil, 80 ha pășune și 75 ha eulturî pomicole și asigură creșterea a 3 000 de oi, obținerea unor importante cantități de fructe iar „cu ce mai rămîne" s-a realizat și o prosperă mi- crofermă de vaci.Inginerul Giuroiu e convins că totul pornește de la oameni și chiar dacă nu i-a amintit domnia sa pe cei din conducere, precizăm noi că nu e o coincidență faptul că noua „echipă" 
e cam de-o vîrstă cu perioada de cînd aici se obțin rezultatele pe eare le-am amintit. Oamenilor le place meseria și primesc, de ce n-am spune-o răspicat, și stimulentele necesare. Un mulgător cîștigă peste 4 000 lei pe lună, un îngrijitor la oi, aproape 3 000, plus ce mai obține de la oile sale pe care are voie să le crească, fără nici o plată, alături de cele' ale fermei. Nu întîmplător, pierderile sînt minime (mortalități și răpiri) Iar ursul, dacă vine, nu și-a făcut o regulă să ia numai oile I.A.S. E și meritul unei evi-y dențe clare, dar, trebuie s-o spunem, și meritul cinstei oamenilor care, cîștigînd bine, nu au nevoie de ajutorul ursului spre a-și rotunji veniturile. Echipele sînt constituite pe afinități, oamenii se ajută, se suplinesc. Bucuria lor, acum, la început de an, e bucuria din- totdeauna a țăranilor de la munte. Pînă la florile de mâr care, dalbe, marcau pe vremuri începutul anului, ei își înmoaie privirea în lumina albă a blă- niței mieilor care, iată, au început să înflorească în gerul nu prea aspru al acestui ianuarie.
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Hidrogen din vînt și soare
Despre hidrogen s-a vorbit

ei s-a scris pe larg, am fă
cut-o și noi în mai multe rîn- 
duri, anticipând rolul pe care 
acest gaz îl va putea deține 
în balanța, energetică a ome
nirii. Sînt cunoscute îndeob
ște și virtuțile prin care el se 
recomandă : hidrogenul repre
zintă o resursă practic inepui
zabilă de energie, este nepo
luant și ușor de stocat. Iată, 
așadar, tot atîtea motive 
pentru a-1 considera combus
tibilul viitorului și unul din 
cele mai mari daruri pe care 
natura Ie poate face, prin di
ligentele omului de știință, ci
vilizației moderne.

Că acest lucru este perfect 
posibil, a fost demonstrat pe 
cale teoretică, dar și prin ex- 
pertinente izolate la scară re
dusă. România — e locul să 
a spunem chiar de la început 
— se numără printre foarte 
puținele țări ale lUmli care 
a izbutit să proiecteze șt să 
realizeze o stație pilot pentru 
producerea hidrogenului, folo
sind în acest scop forța vîn
tului și radiația solară. Dar 
există și alte metode pentru 
extragerea lui din imensita
tea oceanului planetar. în a- 
ceastă situație s-ar părea că 
omului nu i-a mai rămas de
cât să se apuce de lucru și, 
într-un viitor mai mult sau 
mai puțin apropiat, renunțând 
treptat la hidrocarburile lichi
de și gazoase, să-și pună în 
mișcare automobilele, avioa
nele, navele și toate celelalte 
motoare fixe sau mobile cu 
ajutorul hidrogenului.

într-adevăr,. așa cum ară
tam mai sus, hidrogenul este 
6 sursă de energie practic 
inepuizabilă. El se obține prin 
disocierea apei, în prezența 
curentului electric, iar din hi
drogenul ars rezultă din nou 
apă, deci „materia primă" se 
reface în cadrul unui ciclu 
natural. Se mai știe apoi' că, 
spre deosebire de electricita
te, el poate fi stopat în dife
rite moduri: în recipiente 
(în stare gazoasă sau lichidă) 
sau sub formă de compuși 
chimici (hidruri de fier, de li
tiu etc). Pe această cale, hi
drogenul poate fi utilizat după 
dorință deci nu numai în mo
mentele în care generatoarele 
produc electricitate cu ajuto
rul apei, vîntului, soarelui sau 
a altor surse de energie. 
Transportarea hidrogenului 
este și ea perfect posibilă. în 
acest scop sînt utilizate fie 
recipiente de diferite dimen
siuni, fie conducte asemănă
toare celor prin care se vehi
culează gazele naturale.

Ei bine, cu toate acestea, 
deocamdată omul nu se gră
bește sâ-i solicite serviciile. 
Iată și motivele :

în primul rînd deoarece pe 
Terra există încă mari zăcă
minte de țiței, iar benzina 
continuă să rămînă cel mai 
prețios combustibil, avînd în 
vedere marea cantitate de e- 
nergie pe care este capabilă 
să o stocheze. Interlocutorii 
noștri, inginerii Cristian Po
pescu și Radu Popescu, din 
cadrul Institutului de cerce
tări și inginerie tehnologică 
pentru industria electrotehni
că (ICPE) ne-au oferit In 
acest sens un exemplu : un 
om care ar sparge pietre 8 
ore pe zi, de-alungul unui în
treg an; ar’cheltui o cantitate 

de energie egală cu cea sto
cată în numai 15 litri de ben
zină. Niciodată cu alte cuvin
te, un motor cu ardere inter
nă, alimentat cu hidrogen, nu 
va atinge performanțele celui 
pus în mișcare cu ajutorul 
benzinei. De altfel, substitu
irea benzinei prin hidrogen, 
nu se poate face nici ea de 
la o zi la alta. O asemenea 
operație reclamă, în bună mă
sură, reprpiectarea motoare
lor, ceea ce, evident, obligă 
la mari cheltuieli întreprinde
rile producătoare. Nici stoca
rea lui nu e tocmai simplă, 
deoarece orice imperfecțiune 
se poate solda cu accidente 
extrem de grave.

Cu toate acestea, apreciază 
specialiștii, hidrogenul va de
veni oricum vectorul ener
getic al mileniului III. In
stalații de mare capacita
te și randament îl vor 
produce la scară industrială, 
iar printre eei care pregătesc 
această revoluție energetică se 
află, cum arătam mai sus, și 
românii. Deocamdată specia
liștii noștri âu demonstrat că 
lucrul e posibil nu prin chel
tuirea costisitoarei energii e- 
lectrice, obținute pe seama 
combustibililor clasici, ci pu- 
nînd la muncă astrul zilei și 
energia eoliană. în acest scop, 
la Agigea, în județul Con
stanța, a fost amenajat un po-. 
ligon pentru testarea echipa
mentelor de produs enfergie 
electrică și mecanică, hidro
gen, agent termic (apă caldă) 
și gheață. în ceea ce privește 
instalația de hidrogen, aceas
ta este alcătuită din capta
toare solare (celule fotovol- 
taice) și un parc de 8 turbine 
de vînt, fiecare de 200 wați. 
Cele două surse de energie 
sînt cuplate, întreaga gestiune 
energetică fiind administrată 
de un echipament special. Di
socierea apei în hidrogen și 
oxigen are Ioc într-un elec- 
trolizor, proiectat de IITPICh 
și realizat de IUC Borzești. 
Producția este de 0,8 metri 
cubi hidrogen pe oră, gazul 
fiind stocat într-un rezervor 
la presiunea de 6 atmosfere.

Electrolizorul de la Agigea 
nu este nici cel mai mare, nici 
cel mai performant. între 
timp, ,a mai fost construit 
unul cu o producție de un 
metru cub hidrogen pe oră 
(aflat în dotarea Institutului 
de meteorologie și hidrologie) 
și unul de 10 metri cubi pe 
oră. Aif’fost realizate de ase
menea arzătoare catalitice, 
sisteme de stocare a hidroge
nului în hidruri metalice și 
au fost finalizate proiecte 
pentru construcția pilelor de 
combustie (prin mijlocirea 
cărora, hidrogenul poate fi 
convertit în energie electrică, 
spre folosul unor localități 
izolate, lipsite de electrici
tate).

Instalația de la Agigea re
prezintă însă, în primul rînd, 
o experiență câștigată. Ener- 
geticienii români au demon
strat, printre primii în lume, 
că desferecarea hidrogenului 
din molecula de apă este po
sibilă și prin aducerea soa
relui și vîntului în retortele 
chimiei. Și nu vom exagera 
cu nimic spunînd că pe malul 
mării s-a scris un nou capitol 
din istoria energeticii mon
diale.

LIVIU TIMBUS ■

Modul în care te uiți înapoi, 
este în principiu încărcat de 
subiectivitatea festivului, mai 
totdeauna prezent la asemenea 
ocazii. Pentru omul de știință 
o retrospectivă ’88 mai aduce 
cu ea, în plus, și întregul cor
tegiu de prejudecăți pe care 
cercetătorul îl poartă inevita
bil cu el, determinîndu-1 să 
facă știința așa cum o face. 
Rîndurile următoare reprezin
tă subiectivitatea și prejudecă
țile mele.

Am asistat în ultimul de
ceniu la o tot mai accentuată 
diluare a conceptului de Ști
ință, care, încet-încet, și-a 
pierdut conturul, concentrîn- 
du-se în fizică, matematică, 
biologie, chimie. Este probabil 
o reflectare la nivel intelec
tual a fragmentarismului exis
tențial, atît de specific acestor 
timpuri. Anul care a trecut îmi 
pare a fi readus în actualitate 
caracteruf holistic al Științei, 
reflectat în recenta discu
ție asupra polarității știință 
„mare", de echipă, cum este 
fizica energiilor înalte sau 
proiectul de secvențializare a 
genomului uman și știință 
„mică", de inspirație indivi
duală, adeseori surprinzător de 
creatoare..

Privită în profunzime, ști
ința acestui an apare mult mai 
preocupată de analiza relației 
fundamentale între descriere și 
puterea ei explicativă. Oame
nii de știință sînt în general 
simpli „consumatori de mate
matică" ; recent, însă, se con
turează tot mai clar preocu
parea lor și pentru o „gîndire 
de tip matematic". Ea a apărut 
ca o necesitate interioară, ce a 
determinat obiectivizarea tipu
rilor de relații și studierea 
sistematică a universurilor 
abstracte în care ele au fost 
constituite. Remarcabile struc

Cită dragoste încape 
într-un album de familie

(Urmare din pag. 1)
Doctorii au spus „Florica 

nu poate avea copii". Nu au 
vrut să creadă. Hu li se putea 
întîmpla tocmai lor una ca 
asta. A început tratamentele, 
între serviciu și spital, zilele 
treceau eu speranța că va 
reuși. El se uita după toate 
cărucioarele, ea, fără s-o știe 
nimeni, fugea pînă la Casa de 
copii, îi privea jucîndu-se în 
curte și nu înțelegea cum 
poate o mamă să renunțe la 
copilul ei. Dacă, totuși, nu va 
reuși...

Peste patru ani, se năștea 
Emil, acum 22 de ani, tehni
cian dentar la Dispensarul Re
gionalei C.F.R., uh an mai 
tîrziu, Constantin, azi absol
vent al liceului patronat de 
IMEB, tehnician la Atelierul 
de prototipuri al întreprinde
rii în care lucrează și tatăl 
său. După încă patru ani, Mi
hai elev la Școala profesiona
lă patronată tot de IMEB ; va 
absolvi în acest an clasa de 
electricieni, după care își va 
continua studiile la cursurile 
serale ale liceului. Cel de-al 
patrulea băiat, Marcel, a ve
nit pe lume acum zece ani. 
Patru băieți ! Realitatea între- 
cuse visul Oii Nicolae Preda.

„Nu i-am fi putut crește, 
spune, fără sprijinul părinți
lor soției. Știau cît de mult 
își dorise fata lor un frate. Au 

turi construite în aceste lumi 
abstracte și-au găsit surprin
zătoare corespondențe în lu
mea reală. Spre exemplu, o 
teoremă deosebită exprimată 
în jargonul matematicii astfel: 
„dacă g este o transformare 
continuă bijectivă a spațiului 
euclidian ce invariază volumul, 
și D domeniu mărginit lăsat 
fix de g, atunci pentru orice 
punct Xo din D și orice veci
nătate U a lui xa există un

Arta 
secolului XX

punct x din U, astfel încft 
gn(x) aparține lui U, pentru 
un anume n“, — poate fi „tra
dusă" de următoarea manieră: 
dacă dăm drumul unei bile în- 
tr-o ceașcă asimetrică, teorema 
ne asigură că bila va reveni 
în vecinătatea poziției iniția
le. O întreagă clasă de descrieri 
ale lumii reale decurge de aici.

Cu precădere în acest an 
ș-au intensificat eforturile de 
reducere a tuturor forțelor Na
turii, cel puțin a celor pe care 
credem că le cunoaștem azi în 
fizică, la una singură, funda
mentală — superforța. Dincolo 
de frumusețea formalismelbr, 
extrem de elaborate, apare tot 
mai limpede, dacă nu în um
bra eșecului, cel puțin spectrul 
insurmontabilelor dificultăți 
matematice. Numai realitatea 
poate omorî visele. Din filoso
fic am învățat că, cel puțin 
principial, se poate gîndi și in
vers, căutînd diversificarea 

aflat și povestea mea, Ne-au 
promis să ne ajute. Mama 
soacră ne-ar putea cere pen
sie. De 22 de ani, de cînd s-a 
născut Emil, serviciul ed a 
fost în trei schimburi neîn
trerupte, fără zile, uneori, 
fără ore libere. Florica n-a 
lipsit și n-a întârziat nicioda
tă de la serviciu pentru că 
nu avea cu cine lăsa copiii. 
N~am fost nevoiți să lucrăm 
în ture inverse, să comuni
căm prin bilețele, să ne ve
dem noaptea, tîrziu, istoviți. 
Am muncit amîndoi liniștiți, 
cu convingerea că. acasă copiii 
sînt supravegheați, bine în
grijiți".

Albumele de . fotografii ale 
familiei Preda sînt atât de pli
ne, îneît eu greu ar mai pu
tea cineva strecura fie și o 
singură poză. Emil, Costin, 
Marcel și Mihai bebeluși, Ia 
primii pași, la aniversări, în 
prima zi de școală, iată-i apoi, 
pe Emil și Costin marinari, 
soldați în termen, amîndoi la 
aceeași unitate.

„Nicolae a făcut toate foto
grafiile. A învățat asta la un 
cerc, la întreprindere. Fiecare 
din ele e un crâmpei de viață, 
iar toate la un loc sînt imagi
nea însăși a vieții noastre, așa 
cum a fost, cum este. Frumoa
să, bogată". Florica Preda 
răsfoiește încet albumele, se 
oprește asupra cite unei pa
gini, aici Costin era supărat 
că i se stricase trenulețul, din
coace Marcel privește fascinat, 
primul lui pom de iarnă, în 
alta, bunicilor asaltați de ne
poți li se văd doar ochii stră

unicității. Este conținutul pro
iectului personal, la care am 
lucrat în acest an : o cosmolo
gie a spiritului uman, con
ceput ca totalitatea actelor 
umane prin care umanul își 
transcede biologicul.

La polul opus complexității 
sistemelor fizice, complexita
tea sistemelor biologice a adus 
în '88 o intensă controversă 
între aderenții tehnicismului 
de vîrf cuplat cu puternica 
analiză a calculatoarelor și cei 
ai „biologismului", ancorați în 
specificul detaliului biologic. în 
acest context, mi-a apărut ușor 
ironică intervenția lui Crick, 
unul din creatorii biologiei 
moderne ultratehnicizate, la 
recenta conferință asupra 
mecanismelor cerebrale de 
la Cambridge, Massachusetts, 
unde a „explodat" împotriva 
algoritmilor specifici inteligen
ței artificiale. Apare, din nou, 
în actualitate problema cen
zurii erudiției, care nu poate 
fi utilă decît aplicată pe sche
letul inspirației. întîi sîntem 
inspirați (dacă sîntem) și pe 
urmă erudiți. Numai așa apare 
noul.

Pentru mine, la capătul a- 
cestui an, Știința îmi apare ca • 
întreprinderea umană cu cel 
mai înalt grad de consensua- 
•litate cunoscut. Puterea ei de 
comunicare nu poate fi egalată 
de nimic, poate doar de senti
mente. O definesc ca demer
sul ce urmărește traducerea 
intr-un limbaj riguros a ace
lei diversități carie este com
patibilă cu specificul uman. 
Intensitatea și incandescența 
experienței științifice, nu pot 
fi decît trăite. Nu întâmplător 
o superbă metaforă consideră 
Știința drept arta secolului. 
XX.

Prof. dr. 
SORIN COMOROȘAN S

lucind de fericire ; iată-i pe 
toți opt — niciodată nu s-au 
despărțit de bunici, au locuit 
mereu împreună — în casa 
nouă, din Calea 13 septem
brie, un apartament cu cinci 
camere mari, superbe.

Maternitatea Polizu, 7 ia
nuarie 1988. După 22 de ani 
de la nașterea primului fiu, 
Nicolae Preda trăia alte emo
ții în aceeași sală de aștep
tare. „Dumneata ești Preda, 
cel cu patru băieți ?, îl întrebă, 
la ora nouă și jumătate, sora 
ieșită din sala de nașteri. Ai 
o fetiță". Din cei patru, sin
gurul dezamăgit a fost mezi
nul, Marcel. Aștepta un par
tener de fotbal, însă nu-î 
place să i se amintească asta. 
Alicia lui este cea mai fru
moasă, cea mai deșteaptă și 
cea mai iubită surioară din 
lume. '

Cîtă dragoste încape într-un 
album de familie ? Băieții 
zîmbesc stînjeniți. Nu s-au 
gîndit niciodată să-și pună o 
asemenea întrebare, așa cum 
nici unul dintre ei nu a în
cercat să-și imagineze cum ar 
fi crescut singur, fără frați 
alături. Surprinsă că pentru 
câteva clipe a fost uitată, Ali
cia trage un chiot zdravăn. 
Toți întind mâinile spre ea, 
în aceeași clipă. Un licăr de 
triumf îi luminează ochii, un 
surîs îi descrețește botișorul 
bosumflat. Toți izbucnesc în 
rîs, îneîntați de puterea micu
lui tiran asupra lor. învingă
toare și de astă dată, Alicia 
mai mai că se îneacă într® 
hohotele de rîs.

Gustul piinii ie Topleț
(Urmare din pag. 1)tere să învîrtă roțile vreunei mori la care să macini mult și repede. Insă toate morile acestea mici reușesc să facă, împreună, cît o moară de dimensiuni impunătoare. în privința asta nu are de ce să încapă nici o îndoială. între pereții înne-’ griți de vreme ai acestor mori despre care ai putea spune că sînt mărunte ca niște jucării, se macină și astăzi, ca de foarte 

multă vreme încoace, grîul pentru plinea tuturor țăranilor din Topleț.Dacă apare vreo defecțiune, mai sint oameni în sat Care să știe să vadă unde-i buba și ce rămîne de făcut. Deși nu se întîmplă prea des, totuși cea mai^frecventă defecțiune e aceea care se cheamă „săritul fusului din călcîi. Apoi, tot măcinînd, e de la sine înțeles că trebuie să te aștepți ca de la o vreme să se tocească pietrele. în acest caz se cere un meșteșug câre trebuie știut foarte bine, nu ghicit, pietrele trebuie recondiționate, ca să zicem așa, cu niște 

ciocane cu colțuri, și nu are de ce să-și facă nimeni griji : la Topleț există oameni care să se priceapă să facă și o asemenea muncă ! De ea depinde, Ia urma urmei, gustul plinii tuturor.Cum spuneam, la morile acestea nu se poate măcina mult și repede. însă ele merg aproape tot timpul, zi și noapte. Ar fi de adăugat și că, prin partea locului, nu există obiceiul de-a-și pierde cineva vremea ca să-și păzească sacul. Că macină pa vreme de zi sau de noapte, rlnduiala e aceeași : omul se duce la moară, varsă sacul în 

coș, pornește moara și pleacă să-și vadă de treburi. Nu are de ce să tot fumeze pe-aiături și să arunce chiștoacele în pîrîu. Se întoarce la moară doar atunci cînd măcinișul, după un calcul destul de bine știut de toți, se apropie de sffrșit Numai o singură dată s-a întîm- plat ca morile să se oprească, toate, în aceeași zi, dar asta e poveste veche de mai bine de 30 de ani. Pentru morile lor, țăranii din Topleț fuseseră puși să plătească niște dări care ău făcut să înghețe deodată apa pîrîului, de sus pînă jos. Pe urmă s-au mai dezghețat și

apa, și mintea unor oameni, iar cei din Topleț au prins curaj ca de vreo 20 de ani încoace să-și macine iarăși .griul la morile lor. între timp, una dintre ele a fost luată și dusă la Muzeul tehnicii țărănești de la Dumbrava, lingă Sibiu. Cum spune Ana Suharu, țărancă de 58 de ani, născută și crescută aici : „Asta a fost o cinste pentru tot satul nostru. Odată am văzut moara . aceea și la televizor", însă acestei bucurii nu are de ce să-i stea rău lingă o alta : că morile celelalte se află la locul lor, chiar acolo unde au fost făcute ca să rămînă.
' ..................-...................... --——————-—------------------ ------------------------------_
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Istoria noastră, viața noastră
Secolul al XIX-lea, acest mare secol al revoluțiilor, al mișcărilor de renaștere și eliberare națională a popoarelor europene, va fi hotărîtor și în afirmarea și cucerirea drepturilor la unitate și independență națională ale românilor. Cu toată împotrivirea Imperiului o-' toman profunde modificări se vor produce și pe harta politică 

a sud-estului Europei. Țările Române, aflate la nord de Dunăre, vor acorda sprijin permanent revoluționarilor greci, bulgari, sîrbi, albanezi care militau pentru eliberarea și independența. popoarelor lor, printr-o largă ospitalitate, creîndu-le condiții pentru organizarea acțiunilor de luptă, de propagandă, în pofida repetatelor proteste ale Turciei. In același timp pa- trioții români vor fi atenți la toate evenimentele politice și militare de pe Continent, în vederea fructificării pentru cauza lor națională a unor momente conjuncturale favorabile, îndelungata luptă pentru afirmarea ideii de unitate, de apă
rare a pămînturilor strămoșești, conturarea și închegarea unei ideologii bine definite a luptei de eliberare națională și pentru independența patriei contribuise în mod substanțial la maturizarea politică a românilor. Incepînd chiar cu secolul al XVIIl-lea, pe frontispiciul tuturor mișcărilor sociale, la loc de frunte, va fi înscrisă revendicarea unității naționale. Conducătorul necontestat almarii ridicări a țărănimii ro-_mâne din Transilvania de la1784 s-a numit la un moment dat chiar Rex Daciae, iar încelebrul memoriu „Supplex Li- bellus Valachorum", redactat de reprezentanții Școlii Ardelene și înaintat Curții de la Viena în anul 1791, erau fundamentate în mod magistral străvechile drepturi ale populației românești majoritare din Transilvania. în proclamația . revoluției române de la 1821, condusă de Tudor Vladimirescu, se scria : „Fraților cîți n-ați lăsat să se stingă în ipimile voastre sfînta dragoste cea către patrie adu- ceți-vă aminte că sînteți părți ale unui neam...". Revoluția, ca și cea condusă de Horea, a fost înfrîntă, dar nu și arzătoarele ei idealuri.Pentru înțelegerea cît mai o- biectivă a contextului european în care s-au desfășurat evenimentele revoluționare din țara noastră, trebuie să avem în vedere și multiplele contradicții existente între marile puteri, cu deosebire în spațiul geo- politic al sud-estului Euroței. In primul rînd contradicțiile dintre Imperiul otoman și statele și popoarele din Balcani, dintre Imperiul otoman și marile puteri interesate să-i ia locul, în special Rusia și Austria, dintre marile puteri și Anglia, care dorea păstrarea integrității Imperiului otoman și o politică de echilibru european, dintre Imperiul țarist și cel habsbur- gic ale căror interese se ciocneau tot mai frecvent în Balcani și chiar unele contradicții dintre popoarele balcanice, deși aveau un țel comun — eliberarea de sub stăpînirea otomană. La începutul secolului al XIX- lea sînt semnalate numeroase acțiuni ale popoarelor din Balcani — în anii 1813 și 1815—1817 răscoalele sîrbilor împotriva stă- pînirii turcești, în 1819 Aii pașa Tepelena de la lanina declară independența sudului Albaniei (dar prin înfrîngerea lui aceasta se va destrăma), iar în anul 1821, odată cu Izbucnirea răscoalei din Peloponez va începe eroicul război de eliberare națională al grecilor, încheiat în linii generale în 1829, cu recunoașterea independenței Greciei. Prin tratatul de pace ruso- turc de la Adrinopole, din septembrie 1829, Turcia este nevoită să recunoască independența Greciei și să garanteze autonomia Serbiei în condiții de vasalitate față de Poartă, iar pentru țările române autonomia administrativă a Moldovei și Munteniei, abolirea monopolului turcesc asupra comerțului, domni numiți pe viață, restituirea cetăților Brăila, Giurgiu și Turnu, * îngrădirea drepturilor turcilor de a interveni în treburile lor interne, dar și prevederea că Rusia își va menține ocupația asupra Principatelor Române, Moldova și Muntenia și asupra gurilor Dunării.în febra desfășurării evenimentelor revoluționare europene ale anului 1848, ’din acea „primăvară a popoarelor", pa- trioții români subliniau cu pregnanță caracterul unitar al revoluției în toate cele trei țări române, Moldova, Muntenia și Transilvania. La adunarea din 3/15 mai 1848 de pe cîmpia Bla

jului, alături de cei peste 40 000 de țărani care strigau „Noi vrem să ne unim cu țara" se aflau și reprezentanți ai revoluționarilor munteni și moldoveni. Revoluțiile din sud-estul continentului erau parte integrantă a celor din aproape întreaga Europă a anului 1848, și aveau în programe pe lîngă înlăturarea relațiilor feudale eliberarea națională de sub stăpî- niri străine. înăbușirea prin forță a revoluției române din anii 1848—1849 nu a descurajat dorința de înnoiri și unitate, dimpotrivă, a întărit și mai mult spiritul de luptă, căci, precum scria Nicolae Bălcescu, la 4 martie 1850, lui Al. C. Golescu „România noastră va exista...", deoarece „...țintirea noastră este de a întemeia regatul Daciei". Intelectualii patrioți des-
130 de ani de la unirea Moldovei cu Muntenia

Moment epocal in procesul 
de făurire a statului național 

unitar român

„Victorie remarcabilă a maselor de țărani, meșteșugari, lucrători și tirgoveți, 
a cărturarilor progresiști și patrioți, Unirea Principatelor a reprezentat ac
tul care a pus bazele statului național român modern"

fășoară o intensă activitate pe multiple planuri pentru a menține permanent în actualitate sentimentul unionist și a face cît mai bine cunoscute și opiniei publice europene dorințele românilor, dreptatea cauzei lor. Apar importante publicații, cu titluri semnificative ca : Româ
nia viitoare, Junimea română, 
România literară, Republica ro
mână, Steaua Dunării, adevărată tribună- unionistă la care vor colabora Mihail Kogălniceanu, Vasile Alecsandri, dar și muntenii Dimitrie Bolintineanu și Grigore Alexandrescu. „Steaua Dunării" va apărea la Iași între 1855—1856 și 1858—1860, dar și la Bruxelles sub titlul „L’Etoile du Danube", în anii 1856—1858. După înăbușirea revoluției de la 1848 unii dintre revoluționarii români nevoiți să emigreze în străinătate vor acționa în diferite centre europene, cu deosebire la Paris și Londra, fă- cînd cunoscută starea de spirit existentă în Principate. încă din 1851 emigrația română aderă la Comitetul Democratic European de la Londra, fiind reprezentată de Dumitru Brătianu. La Paris, acționează N. Bălcescu, I. Ghica, C.A. Rosetti, Cezar Boliac, frații Brătianu. Li se alătură alți români aflați în străinătate ca de exemplu scriitoarea Elena Ghica (Dora d’Istria) care va scrie lucrările 
Osservazioni suil’organizzazione 
dei Principali Danubiani și 
Della fratenitâ dei popoli latini 
e delta loro opera nello svilup- po dell’umanită, publicate în Italia, și va colabora la prestigioase reviste ca Illustration, 
Revue deș deux mondes, Di-

ritto sau la L’Etoile du Danube contribuind la cunoașterea' realităților românești și la conlucrarea cu diferite personalități ale timpului, între care și Giuseppe Garibaldi, preocupat și el de eliberarea și unificarea națională a Italiei.Unul dintre marile evenimente europene de care avea să fie legată și soarta țărilor române 
a fost izbucnirea și desfășurarea „războiului Crimeii" (1853— 1856) dintre Rusia și Turcia, la care se vor alătura, de partea Imperiului otoman. Anglia, Franța, Piemontul, apoi Austria. încă în decembrie 1854, în cadrul tratativelor de la Viena, coaliția antirusă va lua în discuție instaurarea protectoratului colectiv al marilor puteri asupra Moldovei și Munteniei, iar în martie 1855 o conferință in

ternațională, rămasă fără rezultat, urma să ia în discuție problemele regimului politic al țărilor române. La sfîrșitul războiului, în cadrul lucrărilor Congresului de pace de la Paris, referitor la Principatele Române se hotăra înlăturarea protectoratului rusesc și instaurarea protectoratului colectiv al puterilor europene (Franța, Anglia, Austria, Turcia, Rusia, Prusia și Regatul Sardiniei), menținerea suzeranității otomane, libertatea navigației pe Dunăre și constituirea Comisiei Europene a Dunării (cu sediul la Galați), retrocedarea către Moldova a județelor din sudul Bșșarabiei-Bolgrad, Cahul și Is- mâil. Deosebit de însemnată a- vea să fie prevederea referitoare la convocarea Adunărilor (divanurilor) ad-hoc privind consultarea românilor asupra organizării viitoare a principatelor. Deși învingător în războiul Crimeii, Imperiul otoman a fost nevoit să accepte anumite concesii în problema Unirii Principatelor Române și a reformelor ce aveau să urmeze, precum și în privința Serbiei și a unirii Insulelor Ionice cu statul grec, dar „chestiunea orientală" și amestecul imperiilor țarist și habsburgic în Balcani vor rămîne pe mai departe, încă o lungă perioadă, în detrimentul luptei de eliberare și independență națională a popoarelor din zonă.La începutul anului 1857, sultanul aprobă firmanul de convocare a Adunărilor ad-hoc și, la Iași, se constituie un „Co- 

mltet electoral al Unirii", urmat la scurt timp de înființarea și la București a unui „Comitet Central al Unirii", cu un program asemănător cu al moldovenilor. în vara aceluiași an se reîntorc în țară din emigrație, revoluționarii pașoptiști, contribuind din plin la propaganda unionistă, la mobilizarea și radicalizarea maselor. în aceste condiții, încep alegerile pentru Adunările ad-hoc. în Moldova ele sînt falsificate de caimacamul Nicolae Vogoride, sprijinit de Turcia și Austria ostile unirii, ceea ce provoacă indignarea poporului și a partidei unioniste care cer anularea acestora. Problema ajunge din nou în fața puterilor europene care, după multe discuții, obligă Poarta să anuleze alegerile pentru Adunarea ad-hoc a Moldo-

NICOLAE CEAUȘESCU

vel. Noile alegeri, exprimînd voința majorității, dau ciștig de cauză unioniștilor, așa cum avea să fie și pentru Adunarea ad- hoc a Munteniei. în „Dorințele țării", citită în ședința Adunării ad-hoc a Moldovei, din 7 octombrie 1857, marele bărbat de stat Mihâil Kogălniceanu a- vea să sintetizeze în mod magistral starea de spirit a românilor, năzuința lor fierbinte de civilizație și progres : „...dorința 
cea mai marc, cea mai generală, 
acea hrănită de toate generații
le trecute, aceea care este su
fletul generației actuale, aceea 
care împlinită, va face fericirea 
generațiilor viitoare, este Uni
rea Principatelor într-un singur 
stat, o unire care este firească, 
legiuită și neapărată, pentru că 
în Moldova și în Valahia sun
tem același popul, omogen, 
identic ca nici un altnl, pentru 
că avem același început, același 
nume, aceiași limbă, aceiași re
ligie, aceiași istorie, aceiași ci
vilizație, aceleași instituții, ace
leași Ipgi și obiceiuri, aceleași 
temeiuri și aceleași speranțe, 
aceleași trebuințe de îndestulat, 
aceleași hotare de păzit, ace
leași dureri în trecut, același 
viitor de asigurat și. in sfîrșit, 
aceiași misie de împlinit".în aceste condiții comisarii puterilor europene întocmesc raportul asupra celor două Adunări ad-hoc pe care-1 înaintează Conferinței de la Paris a reprezentanților celor șapte puteri (Franța, Anglia, Rusia, Turcia, Austria, Prusia și Regatul Sardiniei) ale cărei lucrări privind organizarea Principatelor Ro

mâne se vor desfășura în perioada mai-august 1858, încheiată cu semnarea Convenției de la Paris prin care se stabilea viitorul statut politic, social și administrativ al Principatelor. Fără îndoială că în diplomația europeană cu toate zigzagurile și contradicțiile ei, după terminarea războiului Crimeii se produseseră noi mutații, noi regrupări și mai ales necesitatea de a ține cont tot mai mult de opinia publică, de noile forțe revoluționare ce se impuneau cu tot mai multă autoritate în viața politică a țărilor Europei, 
cu deosebire mișcările de eliberare națională. Cu toată opoziția Turciei și a Austriei, uneori și a Angliei, în unele probleme chiar a țărilor care ne susțineau atunci cînd dorințele românilor veneau în contradicție cu unele interese ale lor, atît Conferința de Pace de la Paris din 1856, cît și cea din 1858, care a elaborat Convenția de la Paris, au trebuit să țină seama de voința nestrămutată a românilor din cele două principa
te referitoare la viitoarea lor organizare. Astfel că în Conven
ția de la Paris era stipulată prevederea că eele două țări 
vor purta numele de Principa
tele Unite ale Moldovei și Tării 
Românești, că se va înființa o Comisie centrală pentru alcătuirea legilor de interes - comun și Curtea de casație eu sediul la Focșani și alte prevederi care facilitau modernizarea instituțiilor țării. Marele merit al românilor constă în faptul că au știut să folosească în interesul națiunii aceste prevederi, ' cu tact și înțelepciune, cu pricepere și voință, adaptîndu-le 1: realitățile noastre. Lupta forțelor interne pentru unire, consensul național și hotărîrea oamenilor politici români de a profita de unele momente ale conjuncturii internaționale din anii 1856—1859, au stat la baza actului politic de mare însemnătate istorică al dublei alegeri a revoluționarului Alexandru Ioan Cuza ca domn al Moldovei la 5 ianuarie, și al Munteniei, la 24 ianuarie 1859, punînd astfel puterile europene în fața unui fapt împlinit, un singur domn pentru ambele principate. Cu prilejul alegerii lui Cuza ca domn al ambelor țări românești Vasile Boerescu spunea : „A- 
ceastă zi este cea mai mare ce 
au văzut românii in analele is
toriei lor 1 Actul ce am făcut 
noi astăzi este un act ce dove
dește la noi un patriotism și 
o densinteresare așa de mare 
cum rar se poate vedea exem
ple la națiunile cele mai civili
zate ale Europei !“. Un vis de veacuri devenea realitate, iar prin domnia lui Alexandru Ioan Cuza cu reformele sale se pv neau bazele României modern ca piatră de temelie pentru cucerirea deplină a independenței șl a zidirii. Unirii celei Mari de la 1 Decembrie 1918. Subliniind însemnătatea actului istoric de aculn 130 de ani, tovarășul Nicolae Ceaușescu arăta că : 
„Un rol important în întreaga 
dezvoltare a poporului nostru 
l-au. avut înfăptuirea Unirii 
Principatelor — Tara Româ
nească și Moldova — în 1859, 
sub conducerea lui Cuza, și for
marea statului român, care a 
constituit, nucleul statului național unitar". Ca de atîtea ori în zbuciumata sa istorie, poporul român a găsit în ființa sa toate resursele necesare menținerii și afirmării idealurilor sale de unitate, independență și suveranitate națională, împletind în mod armonios construirea vieții sale interne sociale, economice și politfce cu ansamblul' situației existente pe plan internațional, așa cum a făcut-o cu strălucire și la mijlocul secolului trecut în făurirea mare-^ lui moment istoric de la 24 ianuarie 1859 în întortochiata conjunctură europeană a vremii. dominată de numeros^ contradicții existente între marile puteri, precum și între ele și lupta de eliberare națională a popoarelor aflate sub stăpî- niri străine. Poporul român a reușit să-și făurească unitatea statală, să militeze în continuare pentru cucerirea independenței decline și a desăvîr- șirii unității național-statale, pentru bună colaborare cu toate popoarele, pentru construirea 
unei vieți mai bune și mai drepte pentru el și pentru întreaga omenire. Idealuri care aveau să-și găsească împlinire deplină în anii construirii socialismului pe pămîntul multimilenarei noastre patrii.

dr. GELCU MAKSUTOVICI HI
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în aceste zile sărbătorești, cînd întreaga țară a aniversat cu bucurie ziua de naștere a tovarășei Elena Ceaușescu, omagiind prin fapte de muncă și de creație acest important eveniment al vieții întregului nostru popor, scriitorii, artiștii au colaborat, și de această dată, oferind în dar roadele gîndului și talentului lor. „
Cunună de lauri este titlul amplului volum de „Pagini literare dedicate tovarășei Elena Ceaușescu", ■ alcătuit sub egida Consiliului Culturii și Educației Socialiste și a Consiliului Național al Femeilor și tipărit de Editura „Eminescu". Peste o sută de semnături se constituie intr-un impresionant grupaj de dedicații, din care răzbat respectul, prețuirea, dragostea și recunoștința pentru rolul major pe care personalitatea multilaterală a tovarășei Elena Ceaușescu îl are în înflorirea culturală și științifică a României de astăzi. „Sub cetină de dor și de lanuar ' din vechi urări da tînăr vers ființă. / Ea s-a născut s-aducă biruință / luminilor. pe plaiul milenar" — simă moto-ul volumului. înfrățiți în sentimentul care

adună, an de an, în ianuarie, întreg poporul in același gînd, scriitorii și artiștii țării, români, maghiari, germani slăvesc calitățile deosebite ale tovarășei Elena Ceaușescu : „...tovarășa academician doctor inginer Elena Ceaușescu, Omul de mare omenie, cultivînd cu neostenită gingășie valorile care au făcut dîntot- deauna bogăția sufletului românesc, conducătorul politic care și-a împletit hotărîtor viața cu viața patriei socialiste, savantul admirat pretutindeni pentru incandescența pledoariei în favoarea ideii ca știința și' forța ei de nemăsurat să servească pacea" (Dinu Săraru) ; „Realizările învățămîntului, științei și culturii sint astăzi strîns legate de laborioasa activitate a tovarășei Elena Ceaușescu, strălucit om de știință, mult apreciat pe plan internațional, militant de seamă al statului și partidului nostru (Silviu Stănculescu) ; • „Minunat exemplu de de- votare unor nobile și superioare cauze — cauza poporului, a socialismului, a științei și păcii — și, în același timp, minunat exemplu de om, de soție și mamă" (Ilie Purcaru) ; „Așa vă știm : în primăvara

vieții, / Scrutînd cu îndrăzneală viitorul, / Tineri mereu în Țara Tinereții, / Slujind Partidul, Patria, Poporul" (Niculae Stoian).Volumul Urare din inima tării, publicat de Editura „Albatros", „reprezintă un simbol al recunoștinței prin care oamenii de azi ai României socialiste omagiază o existență pilduitoare, dedicată înaltelor idealuri de prosperitate și pace. Glas din glasul României socialiste, aducem acum, la ceas aniversar, prinos de nețărmurită stimă și dragoste, cele mai fierbinți urări de sănătate, bucurie, ani luminoși și bogați în împliniri, tovarășei Elena Ceaușescu". Citind doar cîteva din titlurile prezente în sumar, alcătuim de fapt un elocvent florilegiu de minunate, curate gînduri sărbătorești : „Fiică a soarelui", „întîia fiică a țării", „Lumină pentru țară", „Să ne trăiți cit țara...", „Stea scumpă țării mele", „Un nume de mîndrie", „Emblemă de eroice destine".La Editura „Cartea Românească", Violeta Zamfirescu publică un amplu Poem Omagiu, intitulat Floare de suflet, o vastă biografie poetică a celei sărbăto

rite, în care versul devine ofrandă a unor sentimente de profund devotament : .^Tezaur al lumii comuniste, / încălzești iarna marilor străbuni, / Lucrezi la foc continuu, să reziste / Patria vrednică, oamenii buni. // Lucrezi la soare, ca în străvechime / Pe ape vii tragi fir materiei sensibile. / Mulțimilor îl dărui — și mulțime / De ochi văd noile lumi posibile. H (...) Alături de eroul care / Neobosit lucrează la viitorul țării, / Privești în zori cum soarele răsare / Deasupra muncii noastre, ca din nemărginirea mării, li în- tîmpinați, voi bucurii învingătoare / Femeia demnă, slava țării-n sărbătoare ! / Răsări lumină iar din soare, să cinstești / înalta frunte-a științei româneștiAșezat la loc de cinste între darurile de suflet, de faptă și de gînd ale întregului popor, aceste „flori de suflet" ale scriitorilor și oamenilor de cultură ai patriei încununează și de această dată sărbătoarea de la început de ianuar, devenită sărbătoare a României de azi.
— Ștefan Niculescu, ce v-a 

determinat să ajungeți compo
zitor ? Mediul ? înclinația pro
prie spre muzică ? Iniîmpla- 
rea ? Sau o cauză pe care n-am 
reușit s-o identific ?— Toate la un loc, inclusiv — cum spuneți — cauze pe care nici eu nu le pot descifra. Astfel,- am găsit in casă un pian și un teanc de partituri (printre care sonate de Mozart) utilizate. ca amatoare, de mama mea (care dovedise în adolescentă o predispoziție, încă mai conturată, pentru pictură). La 5—6 ani. ea mi-a fost prima - îndrumătoare la pian.

— Blinda sau severă ?--Ea ■ era blinda. Eu însă, paradoxal, deși la o vîrstă fragedă, eram, dacă stau bine și mă gîndesc, destul de sever cu însumi.
—- Rezultatul ?Progresind, am fost încredințat unei profesoare de meserie. Apoi, la 14 ani, și acest moment a fost hotăritor, am devenit „student" la Conservator, in urma unui examen., 
— La 11 ani ? «— Pe vremea aceea puteai . urma Conservatorul chiar dacă . erai elev de liceu. Am avut astfel cei mai buni profesori : Mihail Jora. Muza Ciomac, Marțian Negrea, George Breazul etc. Diminețile mă duceam la liceul .,Mihai Viteazul", iar după amiezile, oricît îmi era de greu, la Conservator. Faptul de-a fi fost selecționat, la intrare, de o comisie alcătuită 

din Jora (președinte). Viorica Musicescu. Muza Ciomac, Aurelia Cionca a însemnat o încurajare decisivă pentru mine. Poate că n-aș fi perseverat în

Ștefan Niculescu:„Avem una din eele mai bune școli muzicale din lume"
studiul muzicii dacă aș fi fost -respins la acel examen.

— Ați urinat nu numai Con
servatorul din București ci și 
Institutul de construcții. Cum 
s-a făcut „saltul" de ia un do
meniu Ia altul. ?— Am fost deseori întrebat despre prezența mea. la Institutul de construcții. Speram, 

după atîția ani, să nu mai fie ceva atît de insolit.
— Cel care vă întreabă a In

trat mai întîi la Politehnică și 
după aceea la Filologie. Deci,

nu vă întrebam neapărat pen
tru mine. Eu știu ce înseamnă 
să faci un astfel de salt.— Da? Mă rog... Dar s-a spus chiar, cu malițiozitate, că n-aș fi decît un „inginer convertit la muzică". în realitate n-am fost decît un „muzician convertit la inginerie" și încă pentru scurt timp. E curios că 

nu se obiectează la licența obținută de unii compozitori în discipline diferite de muzică : dreptul (Jora, Ciortea), filosofia (Buicliu) etc. Probabil pentru că aleseseră domeniul „umanisticii", singurul care părea a fi compatibil cu arta.
— Probabil.— în schimb, ingineria (sau matematica) și muzica au ră- mas-încă, pentru mulți, teritorii de nealăturat, ireconciliabile. E drept că, printre compozitorii notorii, nu cunosc decît unul singur care să fi absolvit Politehnica. E vorba de Xenakis.
— Dar aplecarea muzicienilor 

spre matematică e tot «nai 
frecventă.— Da, au studiat-o din ce în ce mai mulți, char dacă nu la universitate. Astfel, neglijînd vechiul quadrivium (sau obligativitatea de a învăța deopotrivă aritmetica, geometria, astronomia și muzica), știm astăzi că, pentru a stăpîni compoziția, se cere, pe lingă studiul aprofundat al multor discipline muzicale, și o deschidere cit de cit consolidată spre știință, celelalte arte, filosofie, etică (sau spiritualitate).

— Mă prefac că nu știu de 
ce și vă întreb : de ce ?— Pentru că sursele muzicii- sînt de două feluri : muzicale și nemuzicale. Iar printre cele nemuzicale se află, potențial, toate activitățile omului. Com-

(Continuare în pag. 14)
GEORGE ARION g

Poem 
pentru
patrieAh, unde mi-i pruncia rară...

Ah, unde mi-i pruncia rară 
Cînd mă sculam să fug pe Munte 
Cu visul șiroind pe frunte 
Din rana somnului, hoinară ?

Cînd satul eu credeam câ-i Țară 
In care intri doar pe-o punte 
Iar steaua șerii-i un grăunte

Țișnit din lanul de secară I

Cînd mă duceam cu tata-n zori 
Pe ulița scoboritoare 
In cîmp să căutăm comori

Și mingiiam un pui de soare 
Ascuns in cuibul lui din nori... 
Cit de bogat voi fi fost oare ?

PAȘCU BĂLĂCI S
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Cronica literar
de Romul Munteanu

Consecvența cu sine

-Convorbiri fără adiționale.Roman de zile mari-— Alo ?
— Doina Cerăceanu ?— Da. Cine e la telefon ?
— De la revista FLACĂRA.— Da, vă rog. Ce doriți ?
— Ați tradus romanul 

SHOGUN de James Clavell care, 
in 1988, a fost poate traducerea 
cea mai căutată și mai comen
tată în cele mai diverse catego
rii de public. Cum vă explicați 
acest succes ?— Wakarimasen.

— A, mă verificați dacă, am 
citit cartea... Ei bine, am citit-o, 
și am priceput ce mi-ați spus 
în japoneză : „Nu înțeleg". Și 
totuși, trebuie să Înțelegeți care 
e cauza interesului stirnit de 
tălmăcirea dumneavoastră.— E probabil din pricina u- niversului cu totul aparte pe care il prezintă scriitorul englez — Japonia secolului XVI — unde se confruntă patimi și ambiții, se pornesc conflicte armate și se țes, în același timp, și minunate povești de dragoste, propunindu-se o filosofic de viață inedită, plină de seninătate și înțelepciune.

— Nu cred că e o explicație 
suficientă. Și alte cărți care în
fățișează tărîmuri exotice pen
tru un european au văzut lu
mina tiparului anul trecut, dar 
nu s-au bucurat de aceeași 
popularitate. SHOGUN a avut 
la noi statutul unui best-seller. 
Ca de altfel, și in alte părți.— Desigur, ar mai trebui a- dăugat că James Clavell e un autor foarte bun, cu un stil limpede și ușor accesibil, fără a fi însă deloc superficial și fără a improviza la voia întîmplării. Apoi, el mai are avantajul de a fi cunoscut îndeaproape lumea despre care povestește cu un har de mare scriitor, de parcă ar fi asistat el însuși la evenimentele istorisite.

— Cum de v-ațî botărît să 
traduceți cartea ?— Shdgun mi-a căzut cu totul întimplător in mină.

— Karma, neh ?— Da, așa e, soarta, karma, cum îi spun japonezii cu un cuvînt care înseamnă și altele. Am citit cartea pe nerăsuflate

— multi mi-au mărturisit că au citit-o la fel —, cucerită de frumusețea și stranietatea eroilor descriși de James Clavell ca un excepțional reporter aflat la fața locului.
— Pe unii dintre ei nu i-ar 

conveni nimănui să-i întîlnească.— CU siguranță, este vorba și de cruzime, de violență, de viclenie la personajele lui Clavell. Dar, în același timp, e o mare încredere în puterea de perfecționare a umanității prin purificare morală cu ajutorul naturii, al artei și, mai cu seamă, cu ajutorul oamenilor înșiși.
— Cît timp v-a luat traduce

rea ?— Doi ani. .
— A fost greu 1— Nu-mi venea chiar să-mi fac seppuku, — n-aveam nici un secundant ! — dar nici ușor n-a fost la primele 200 de pagini. Pe urmă, după ce mă familiarizasem pînă la uitare de mine însămi cu ambianța respectivă, nici nu mai simțeam cum trec orele. Lucram de dimineața pînă noaptea tîrziu.
— Cite pagini a avut în 

final manuscrisul ?— Cam 1 700.
— Cum v-ați descurcat cu e- 

chivalarea în românește a cu
vintelor și expresiilor japone
ze ?— Am consultat specialiști, biblioteci... .

— Vi se pare o traducere 
perfectă ?— Perfectibilă.

— N-ar fi trebuit și o prefa
ță ?— Cred că da.

— Care a fost cel mai frumos 
compliment pe care l-ați primit 
in urma acestei traduceri ?— M-am întîlnit pe stradă cu profesorul Ion Diaconescu care mi-a condus lucrarea de diplomă. Mi-a strigat de departe : Bravo, Mariko-san !

— Karma, neh ? Dar eu, ne- 
fiind Anjin-san, semnez cu 
numele meu real.

GEORGE ARION ®

Pictorița Margareta Sterian (n. 1897) a avut un debut literar destul de tîrziu. Primul său volum de versuri (Poezii) a apărut abia în 1945. Era anul cînd în cultura română începea să se contureze o adevărată placă turnantă. In Caietele Fundațiilor unii poeți pe atunci încă destul de tineri continu.au să cultive un suprarealism domesticit, dublat de o literatura cu un ușor colant exotic. Și în vreme ce o bună parte a creației literare de odinioară se centra într-un mod. tot mai evident pe mesaj, scriitori de talia lui Blaga, Barbu, Arghezi, Goga începeau să intre vremelnic într-un adevărat con de penumbră.Nu știm ce gîndea în acei ani pictorița despre fenomenul literar. Creația sa lirică nu cuprinde texte programatice. Traducătoare de versuri din poezia americană și irlandeză, mai tîrziu și din alte literaturi, Margareta Sterian nu se integra intr-o anumită serie scripturală și nici nu lasă să se vadă o descendență artistică ieșită dintr-o matrice stilistică bine cunoscută. Oricum, poeziile sale nu poartă amprenta vreunei conjuncturi, nu relevă nici o presiune a timpului istoric. Pînă a apărut următorul său volum de versuri (Poeme, 1969) s-a mai scurs aproape un sfert de veac. Mai tîrziu distanțele dintre cărțile sale sînt mai mici. Semnalăm Soare difuz (1974). Poeme, Imagini, 
Proze (1977), Poeme (1983), Ecran (1985), la care se adaugă în recenta antologie (Poezii, Editura Eminescu, 1988) un ciclu de versuri din anii 1986—1987.Cine cercetează creația literară a Margaretei ■ Sterian în ansamblul său constată că opera scriitoarei nu trece prin nici un proces de evoluție. Cînd a debutat, instrumentele ei de lucru erau fixate în mod definitiv. S-ar putea doar spune că unele poezii din ciclul final sînt mai descărnate de literaritate decît altele de la început. Semnalată de Perpessicius și P. Con- stantinescu. sensibilitatea feminină a scriitoarei este doar o iluzie, o legendă despre o literatură concepută sub semnul lui anima. Discursul literar cultivat de Margareta Sterian este auster. Ea refuză exuberanța, starea de exaltare, genul de poezie-strigăt în general. Multe versuri cultivă un prozaism programatic, altele par simple notații de jurnal, reflecție distribuită într-o dispunere grafică menită să sugereze poezia. Ici-colo, cuvîntul sare din banal, din cenușiu, iluminînd textul în totalitatea sa, Margareta Sterian practică o modernitate temperată, gîndită ca un discurs peste timp.în universul său literar domnește o liniște caracteristică unor ape adormite. Angoasele sînt refulate încă din faza lor de germinare : „aju- tă-mă. Doamne, să netezesc locul tot, / îndepărtează de mine toate relele. / ca pînă în clipa din urmă să văd stelele, culorile / să umblu dreaptă și singură cum mi-ai cerut" (Hotărîre 
și rugă).Finalul de existență se configurează ca o dulce trecere în stare de evanescență. Moartea este și ea domesticită, efectele ei perturbante fiind anulate de un spirit ce pare să îndrăgească pînă și geometria sfîrșituțui. ,.Aș vrea să mă sting ușor cum sufli într-o luminare : / capul pe pernă și toate la locul lor / — numai brațul lunecat pe marginea patului, / semnul de carte la iertarea păcatelor". (Aș vrea să mă 
sting ușor).Margareta Sterian nu pare a fi speriată de cuvintele tocite, de sintagmele uzate prin exces de întrebuințare, care trebuie să fi fost compatibile cu poezia cu multe secole în urmă. Starea lirică se înfiripă și așa, într-un mod misterios, greu de explicat. Cuvîntul capătă în cele din urmă o discretă culoare de pastel, peisajul se încarcă afectiv. „Toamna are părul arămiu, fruntea de nori... / Cînd își așterne aroma peste fire, / îți amintește de mine uneori ?“ (Așteptarea toamnei). Toamna și primăvara sînt anotimpurile de frontieră ale sufletului, gata să se grefeze pe amintiri. Regnul vegetal se arată a fi un spațiu securizant. Pînă i și dialogul cu copacii se înscrie în limitele firescului. Pădurea se transformă într-un mu

zeu al ființei umane. „Pietre de hotar ale amintirii, / străjuiesc aceiași pomi drumurile noastre de ieri ; / cu ultimii castani se topes trecătorii, / tainică la capătul aleii ne-ntîmpină pădurea, / cîntînd bucuroasă din mii de strune subțiri" (Plimbare în primăvara trecută).Evocările sînt temperate chiar și atunci cînd presiunea psihică e puternică. Rareori cuvintele trepidează în poezia Margaretei Sterian. Textul pare mereu supus unei cenzuri afective de sorginte clasică. Cînd erosul devine amintire, cînd sentimentele seamănă cu fenomenele naturii, scriitoarea lasă cuvintele în libertate, iar confesiunea capătă un discret colorit sentimental. Numai în acest fel trecutul se întoarce în prezent, dar și semnele faptului petrecut se estompează. „Ai fost vîrtej și val și o ploaie nebună de vară, / căldură în sufletul meu și răcoare / în brațele mele ai fost. / Aerul e cuprins de tine ca și odinioară, / fiece drum poartă amintirea fericirii, / fiece nor e trist că se știe amăgit..." (Evocare).Din păcate poezia Margaretei Sterian este adeseori copilăroasă, naivă, reflexivă prin acumularea de banalități, simplă pînă la dezpo- vărarea de literatură. Autoarea nu are imaginație lexicală, arta sa combinatorie fiind doar un deșert de monotonii. Atunci textele sale devin interșanjabile cu alte texte, sortite unui al tip de enunț. Versuri de genul : Resemnarea 
este ultima încercare de-a împăca destinul sau 
Fiecare se înalță cît poate în vîrful picioarelor sau exhortații de genul : De iubești florile și 
a lor mireasmă, / Nu hrăni cu otravă pămîntul 
ce le poartă sau reflecții de acest "tip : Feri
cirea e condiționată de / renunțarea Ia armura 
pe / care obișnuit o porți etc. trădează o accentuată surditate fată de invazia neliterarului în literar.După ce poezia românească l-a cunoscut pe Arghezi. Blaga, Bacovia, dar și pe alții mai puțin dăruiți, baia aceasta în apele adormite ale 'banalității nu este deloc reconfortantă pentru spiritul nostru estetic. Margareta Steri; treee cu o rară dezinvoltură de la poezie . nonpoezie. Or tocmai această cădere în vid devine extrem de derutantă. Ea dezamăgește cel mai mult.In general, poezia de notație impresionistă nu se poate susține decît printr-un mare coeficient de expresivitate. Margareta Sterian respectă acest deziderat doar într-o măsură extrem de redusă. Potopul de cuvinte moarte, devitalizate pustiește mari spații de texte, transformate într-o vorbire directă. Reflecțiile autoarei nu sînt nici ele atît de profunde sau inedite încît să poată trăi în mod autonom. Exemplele de acest gen pot fi recoltate din întreaga sa carieră literară : „Oamenii vin și se duc : / uneori se opresc acolo unde nu vor să rămînă, / de unde se smulg cu o frîntură de inimă spăimîntată în mînă. ,/ De ce se vor fi oprind acolo unde timpul stă pe loc ? 
(Călătorie).Intr-un anume fel, poezia Margaretei Sterian este mai aproape de aceea a scriitorilor tineri de azi, tocmai prin austeritatea sa programatică, prin limbajul neologistic, ca și prin renunțarea la limbajul încărcat de metafore. Gîn- direa autoarei nu are însă forță de șoc, nu este percutantă. Exhortația ei de factură umanistă directă se convertește doar într-o suită de argumente logice : „Pentru că imposibilul a devenit posibil / și credem că singur pămînt”! este planeta divină / împodobită de închipui cea mai dezlănțuită / să uităm de aceste nesl. șite războaie / și să încercăm să iubim acest pămînt al nostru" (Pentru că imposibilul).Cromatica culorilor tari ale anotimpurilor ce anunță mari schimbări este rareori evidentă în versurile sale. Pictorița nu scrie decît arareori impulsionată de principiul ut pictura poesis. Ea nu amestecă limbajele dintre arte lăsîndu-i fiecăruia modul său autonom de funcționare în spațiul cel mai adecvat. Consecventă cu sine. Margareta Sterian a rămas pe un traseu literar pentru care a ;optat de la început.

Cartea de știință • Cartea de filosofie • Cartea de istorie • Cartea de reportaj •
«rumul

sprciiKiță
Dacă este adevărat că „rămîn prea multe lucruri de- spus despre toate", după cum spunea Henry James, rămîn încă destul de multe lucruri de spus și despre ceva anume. De exemplu acest eveniment editorial intitu
lat Repere pe drumul gîndirii de Martin Heidegger. Apărut la Editura Politică — traducere și note introductive de Thomas Kleininger și Gabriel Liiceanu, redactor de carte Maria Alexe — Volumul este o reușită de limpezime și seriozitate care face cinste traducătorilor și editorilor. El conține cîteva texte esențiale pentru înțelegerea originalității gîndirii marelui filosof german contemporan. Există cărți minunate care înseninează- gîndirea. Ce măreție simplă, și firească trebuie să fi avut mintea care le-a dat viață ! Intre tentația de a o „povesti" și resemnarea de a îndemna s-o citești se află bucuria de a fi în

tîlnit această carte cu un farmec aparte. „Nu m-ai căuta, de nu m-ai fi găsit." Prelegere, conferință, scrisoare... Atitudini colocviale ce presupun dialogul. Un dialog între exprimabil și inexprimabil într-o „rigoare blindă", adevărate lecții de maieutică a cuvintelor. Gîndirea heideggeriană, asemeni stăpî- nului oracolului de la Delfi, „nici nu vorbește, nici nu tăinuiește, ci semnifică". Nu se f oate vorbi oricum despre ea.n această gîndire cuvintele se sprijină unele pe altele asemeni țiglelor pe acoperișul casei, cuvinte „imbricate" care „îmbracă" în semnificații noi o relație străveche, dar ignorată ; limbă- om-ființă. Pentru aflarea demnității omului, a esenței gîndirii, are loc o reîntoarcere exigentă și calmă, nuanțată și în același timp . — ca un paradox pentru gîndirea sistemică—poetică spre dimensiunea pierdută a sacrului, proprie ființei. Pentru că omul este locul unde se întîl- nește misterul existenței cu interogația ei. Heidegger se referă mereu la „omul istoric occidental". La capătul celălalt se află grecitatea. Iar pentru cei

nemulțumiți de depășirea „tradiției filologice" de către Heidegger, o grecitate mai puțin greacă decît a fost în realitate. Și totuși, redescoperirea spiritului filosofic elin presocratic (în special Heraclit și Anaxi- mandru), precum și a lui Platon și Aristotel ține de o tentativă «T de basm, semănînd cu aflarea „Frumoasei din pădurea adormită" în vegetația luxuriantă a suficienței devenită tradiție. Heidegger nu face decît să părăsească o tradiție, pentru a se întoarce la o alta, mai veche, abandonată, în drumul lui spre cauza gîndirii. Constatînd „decăderea filosofici", Heidegger este convins — spre deosebire de Spengler care constatase „declinul occidentului" — că a- ceasta „nu reprezintă sfîrșitul gîndirii". Dttpă milenii de „certitudine a traducerii", termenii elini, care între timp deveniseră termeni în filosofia europeană occidentală, au închis, aparent pentru totdeauna, semnificațiile lor originare. Cu Heidegger, „traducerea" unui termen din gîndirea elină oferă o deschidere, un drum necunoscut pînă la el spre esența ființei și

a gîndirii. Ceea ce a făcut Heidegger a fost mai mult decît 
o „filosofie-filologică" pe marginea cuvintelor. El a gîndit „în chip satisfăcător și originar esența limbii". Iar limba elină, în care s-a manifestat gîndirea întemeietoare a filosofiei europene occidentale, îi oferă lui Heidegger un drum singular, un drum-în-jos (o anabasis, o „călătorie la începuturi", după cum spune chiar el), pe „cărări în necunoscut" spre sensuri și semnificații deschise spre o nouă întemeiere a gîndirii, „Diferența dintre «gîndirea esențială» (Heidegger) și «gîndirea metafizică» (toată istoria gîndirii occidentale de la Platon la Nietzsche) nu instaurează opoziția, ci necesitatea depășirii." în acest sens, primii gînditori elini în chiar primăvară gîndirii europene" ofeiă urma unei „posi

bilități pierdute", fiind mai aproape de ființă, de gîndirea esențială, primordială, de o filosofie a „nenumitului". Cu prudența și exigența. cu care înșiși elinii își foloseau limbajul, devenit pentru gîndirea occidentală filosofie. Heidegger a efectuat cea mai temerară ope

rație de identificare și curăț 
a arhitectonicii acesteia de c punerile milenare ale sensuri închise ale tradiției metafizi „Misterul limbii în care se ac nă întreaga meditație rămî temeiul cel mai demn de a gîndit și integrat." Marmura . bă a gîndirii eline este re«o rată în culorile originare, pii dute. Hermeneutica lui Hek gger constă în depășirea con dității unei singure culori. * c cromia semnificațiilor propi de el poate fi contestată de i tre unii filosofi sau filolc Ceea ce nu poate fi însă c< testată este coerența cuceriti re ce eliberează și împrosi tează gîndirea contemporană i cidentală. Și o caracterist poate surprinzătoare pen mentalitatea contemporană i spre felul în care se manif tă gîndirea, dar firească pen cea antică („poezia este r adevărată decît cercetarea sis matică", Aristotel, Poetica) e apropierea pînă la identific —- cum este cazul cu Holdei — dintre gînditor și poet, din gîndire și poezie. Pentru „important este mai puțină losofie, însă mai multă gi
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SEMNAL Desene pe asfalt

♦ Una dintre aparițiile editoriale notabile ale anului ’88 se anunță a fi romanul lui Sorin Preda, Plus-minus o Zi (Ed. Militară; lector Viorica Neagu). Tînărul pibzator se află la cea de-a treia carte a sa (Povestiri 
terminate înainte de-a începe. 1981, și, Partial color, _ 1985). Subiectul romanului este' ușor decupatul din cuprinsul celor 303 pagini bine scrise: viată ostășească.; Personajul; principal, Emil Cela, un tînăr șahist în plină afirmare, este înrolat in

„Bibliotecii de artă" din cadrul Ed. Meridiane (traducerea a- parține Luciei Ruxandra Mun- teanu, iar prefața și notele explicative lui Mihail Cociu).
• Apropierea de imaginar se intitulează cartea lui Teodor Tihan, apărută la Editura „Dacia" din Cluj-Napoca Dintre.e- seurile cuprinse in carte re

ținem: Metafizica iubirii la 
Rebreanu, Un personaj tragic: Zahei Orbul. Unicitatea un
ghiului de vedere, Gindirea si 
gîndirismul, Metamorfoza con
ceptului de balcanism, Critica și Păcatele tineretelor. Critica 
și rectitudinea ei morală.Așadar, o reușită incursiune 
în lumea cărților, a ideilor literare, face din demersurile e- seistice ale lui T.Tihan o carte de sobră și rafinată intelectualitate. depășind perimetrul uzualelor cronici literare.

care semnează de altfel și prefața: „Cînd in 1941 vocea inteligență. puternică și convingătoare a lui Frederick Douglass, un sclav scăpat de curînd din lanțurile sclaviei, se făcea pentru prima oară auzită in statele din nordul Americii, aducind mărturii
Intrarea în anul Eminescu

armată. Moștenește însă pe li-, nie maternă o ciudată și inexplicabilă stare de amnezie: me- nioria-i face. renghiuri. Este capabil, însă, să reproducă întocmai deschiderile lui Alehin sau să dea matul orb (cînd joci mental, cu spatele la partener).Scris alert, modern. îngrijit, eu perifraze și cu aluzii subînțelese, uneori șocante, cu trimiteri atît la Freud-cit și la părinții pedagogiei (Bruner, Pestalozzi. Macaj-enko. Șkinner). romanul lui Sorin Preda confirmă pe unul dintre cei mai interesanti prozatori tineri din peisajul literar actual.
• în Vacanța de la Rocroi de

și acuzații zguduitoare împotriva acestei subterane forța distructive care amenință tot mai îngrijorător bazele Uniunii, cu uimire și entuziasm, mișcarea aboliționisță descoperă în autodidactul de numai 23 de ani un militant activ și un exem- piu elocvent, care vorbeau deopotrivă • despre marele potențial al rasei negre, despre inu- manitatea și imoralitatea sclaviei și, in consecință, despre .necesitatea abolirii ei neintîrzi- ate".Georges Thines (traducerea prefața cărții apărute la „Univers" aparțin Sandei Și Ed. Ra-• „Cultura începe prin a fi o prelungire a vieții, o promovare a principiilor creatoare și vitale. (...) Departe de a despărți pe om de Natură, de a-1 izola in mijlocul cosmosului, cultura solidarizează pe om, in
dian), sînt relatate impresiile unui adolescent dintr-o vacanță 
de vară petrecută in Franța 
ocupată de naziști (1941), De 
remarcat în scrisul savantului și romancierului belgian Georges Thines. cîteva procedee de a aborda, de pildă, trecutul istoric prin implicarea in pre-. zent; „transgregarea" timpului și spațiului se face prin intermediul mitului și a istoriei; a-

• Daniela Crăsnaru publică la Editura Scrisul Românesc o antologie din versurile sale, intitulată Fereastră în zid. Vîrste- le poeziei sale sint aduse aici la același numitor, al sunetului fundamental, personal, incon-

poi. is

Aparțin generației ce se poate 
minări cu gîhdul ca i-a fost dat 
să trăiască sub efigiile a două 
centenare eminesciene.

Prea apropiați de multele răni 
ale războiului din urmă, încă 
mureați de simbolul secetei, ca 
și de înghețurile și dezghețurile 
ce au urmat anului 1944 poate 
nu am înconjurat centenarul 
Nașterii poetului național cu în
treg fastul cuvenit.

Avgm prilejul sâ îndulcim 
tristețea evocatoare a Stingerii 
sale cu o celebrare la care să 
participe toată suflarea româ
nească.

Modelul acestei celebrări e și 
el eminescian : n-avem decit să 
ne turnăm in vine ceva din vi
forosul elan cu care tînărul 
Eminescu a înțeles să fie ctito
rul măreței Serbări de la Putna. 
O amforă de argint a fost um
plută cu bulgări de lut adunati 
din toate păminturile ce au fost, 
prin milenii, zestrea genetică 
a românilor spre a veghea cripta 
lui Ștefan cel Mare.

Ce-ar fi să repetăm magni
ficul gest depunind pe mormin- 
tul bucureștean al poetului ori 
in Casa lui din miazănoapte o 
nouă amforă de răcoros argint ?

Năpădit de sumbre prezumții 
la ora cînd mina luminatului 
Perpessicius n-a mai putut dez
gropa' mărgăritarele jitniței cu 
nestemate a postumelor emi
nesciene mă întrebam dacă pu
tem continua fără el giganta 
lucrare ți repede am simțit ne
voia s-o spun și s-o scriu : 
miini harnice și inspirate (de se 
poate zice astfel) duc mai de
parte spre liman truda celui slu
jit de o singură mină...

Au apărut, grație unui nou 
climat de receptare și prolife

rare, texte fundamentale ale 
poetului. S-au dezvelit tainele 
ce ne apropie de fausticul său 
atelier, am urmărit etapele ne
obișnuitei sale instruiri în cele 
mai varii domenii intelectuale, 
s-au corectat multele, prea mul
tele erori ale mai ' vechilor edi

tori.
Ne place să credem că destul 

de curind monumentala ediție 
academică tșL va ivi ultimul 
tom, Vom fi contemporani așa
dar cu opera omnia visată de 
atît de mulți cărturari. Și abia 
închisă coperta ultimului volum, 
jubilația cercetătorilor va fi, de
sigur, scurtă : ei vor gindi ar
monios volunrele de ei editate 
spre a le pune in consonanță cu 
pfimele. la care a muncit, pînă 
la pierderea vederii, Perpessi
cius.

Așteptăm clipa.
Și ea va veni.
A pregătit-o dragostea unui 

întreg popor, întreaga vibrație a 
inimilor obștei a facilitat înăl
țarea Monumentului așteptat.

Iată de ce cred că intrăm' in 
Anul Eminescu animați de cea 
mai fierbinte iubire pentru cel 
cules de „Dumnezeul geniului", 
din popor „cum soarele soarbe 
un nour de aur din marea de 
amar".

Ne vom refuza festivîsmul 
circumstanțial, evocările minore 
ți vom căuta să ne luminăm su
fletele, iarăși și jarăși, cu sein- 
teierile unui Luceafăr ce ne-a 
adus sub portalul cu tei înfloriți 
al Anului Eminescu și ne petre
ce umbra spre amurgul Vea
cului Eminescu, înainte de a in
tra. citi vom intra, in Mileniul 
Mihai Eminescu...

GHEORGHE TOMOZEI d

același timp cu Viața și Eter- nitatea..." — sint cuvintele lui Mircea Eliade reproduse pe coperta volumului 
O istorie a animalelor, de Richard Lewinsohn, apărut în 
seria „Artă și civilizație" a

torie științifico-fantastică în care se dezvăluie aventura lăuntrică a omului.• Autobiografia lui Frederick’Douglass, Povestea Vieții 
mele a apărut la Ed. „Univers", în traducerea Rodicăi Mihăilă.

fundabil: o poezie a inteligenței sensibile, a percepției cu pro- spețimi matinale, a întrebărilor necruțătoare adresate propriului eu care se privește fără încetare in oglinda timpului și a poeziei. Din poemul care încheie volumul, intitulat Poeziei: „Stăm singure. Eu și cu tine. Simți tu / cum viermii rod vremea. acolo. in sub pămînt? / Numai noi două am rămas pe tăișul acestei securi / din care curge sîngele sfînt".
DORIN SALÂJAN S

Terra — 

casa în care locuim Cunoscutul publicist Neagu Udroiu, constant colaborator al revistei noastre, publică recent o excelentă carte de. reportaj — 
Terra — casa în care locuim (Editura Sport-Turism). Cea de-a unsprezecea carte a autorului nostru atestă aceeași fervoare a exploatării universului planetei noastre, complex, multistrat if icat. în permanentă mișcare. In centrul atenției „reporterului frenetic" stă omul cu preocupările lui, cunoașterea și asimilarea experiențelor umane, depozitarul de valori și informații intrate în memoria universală „ca bun al tuturor".

• Cartea de știință • Cartea de filosofie • Cartea de istorie • Cartea de reportaj •
față de gîndire, mai puțină literatură, însă mai multă cultivare a cuvintului".. Cartea este străbătută de o poezie' reținută in care prospețimea începutului se intîlnește cu imponderabila frumusețe a sensibilității : „Gîn- direa este pe cale să coboare în sărăcia esenței sale precursoare. Gindirea adună limba în rostirea simplă. Căci limba este limba ființei așa cum norii sînt nori ai cerului. Gindirea lasă, prin rostirea ei. brazde abia văzute in limbă. Ele sînt și mai șterse decit brazdele pe care 
1« lasă în urmări, pe cîmp, plugarul cu pas domol". Revenind la actuala ediție, remarcăm frumusețea și fluența limbii românești in care vede lumina tiparului luminoasa gîmjire heide- ggerianâ. Foarte bună soluția aleasă de traducători de a pune alături termenii germani lingă' • cei elini în însoțirea celor românești. Aceasta pentru claritatea eu care vor fi identificați ia ediții și volume ulterioare, eit și pentru calitatea de „martor" față de textul și gindirea originală a filosofului de la - Freiburg.

ADRIAN Ml TIS £

Tipologia 
războiuluiElaborată de un grup de specialiști din Academia Militară — cunoscuți deja publicului prin studii competente din domeniul filozofiei și polemologiei — lucrarea Tipologia conflictelor 

armate contemporane (București, Ed. Militară. 1988, 264 p.) „să aducă o contribuție proprie intr-un domeniu de stringentă actualitate" : pacea «i războiul în condițiile evoluției omenirii 
la cumpăna mileniilor II și III.îmbinind în mod armonios abordările teoretice cu analiza concretă a războiului modern, volumul oferă o imagine veridică asupra unor aspecte cuprinzătoare ale conflictelorarmate și stărilor conflictuale în condițiile contemporaneității.Sub aspect teoretic, se remarcă, în primul rînd, capitolul cu care începe lucrarea și care analizează „Tipologia ca teorie și metodă de cercetare". Acesta se încheie cu o originală schemă li» care conflictele armate sînt clasificate după zece criterii : moral politic, forțe și mijloace. 

caracteristicile strategice ale operațiilor, amploarea scopurilor, extinderea, spațială, cadrul intern și extern, mediul acțiunilor militare, durata, sistemul de alianțe și. respectiv, beligeranta» parțială (intervenția militară, insurecția armată, ciocniri de graniță și acțiuni teroriste).Analiza pertinentă, realizată cu mijloacele cercetării mate- rialist-științifice, a stărilor conflictuale și, mai ales, demonstrarea distincției dintre conflictele sociale și cele militare conferă rigurozitatea necesară întregului volum, oferă, totodată, baza metodologică pentru studiile următoare. Se remarcă astfel considerațiile și aserțiunile privind premisele ontologice și principiile gnoseologice ale analizei stărilor conflictuale sociale, caracterizarea acestora, analiza statistică și factologică a conflictelor armate în perioada 1945—1985.Preambulul capitolului dedicat analizei războiului nuclear — îp fapt o scurtă istorie a apariției armelor neconvenționale uzitate într-un asemenea gen de conflict armat — deschide seria de șapte studii ce abordează 

aspecte privind : mijloacele de purtare a războiului nuclear, concepțiile strategice și doctrinare vehiculate. în lume in acest domeniu, tipologia conflictelor nucleare (dintre care . în lucrare sint abordate războaiele nucleare de tip : limitat, general și neintenționat), efectele posibile și probabile ale unei conflagrații nucleare, tendințele și perspectivele ce se conturează în urma escaladării cursei înarmărilor in epoca Contemporană,Datele sintetice prezentate în paginile 76—84 oferă cititorului 
o imagine convingătoare a realului pericol pe care-1 prezintă pentru omenire acumulările de armamente și mijloace necoh- venționale de purtare a războiului, adevăr sintetizat in aprecierea autorilor că „puterea explozivă totală a încărcăturilor existente astăzi în lume ar echivala cu de 6 000 de ori puterea explozibilului utilizat în tot cursul celui, de-al doilea război mondial".Scenariile întocmite pe baza concepției strategice a războiului nuclear general, a celui așa- . zis limitat și — în egală măsură — descifrarea resorturilor 
unui posibil război nuclear ne

intenționat sau ..nepremeditat" susțin cu forța argumentelor de necontestat studiul ce prezintă efectele probabile aîe unui război general. „Iarna nucleară", concretizată in dereglarea severă a fenomenelor naturale ar face ea — în urma unor profunde schimbări climatice — „întreaga specie umană să dispară de pe fața pămîntului".Ilustrată cu material ajutător (scheme, grafice și fotografii), susținută de un bogat și diversificat aparat științific, de numeroase informații inedite, constituie un util instrument de documentare atît pentru specialiști, cit și pentru cititorii dornici să se edifice asupra uneia din cele mai stringente și mai actuale probleme .ale contemporaneității.Demersul științific al colectivului de autori ai volumului se constituie astfel intr-o valoroasă contribuție adusă la dezvoltarea științei și gindirii militare românești, lucrarea — pe ca re-o recomandăm cu căldură cititorilor — alăturtndu-se și chiar depășind in multe aspecte realizări de prestigiu în do
meniu.

ÎLIE SCHIPOR M
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Sub zodia civilizației socialiste

și fireasca sa op:

în el năravuri îndreptați, 
Dați ascuțiri la minte- 
Podoabe limbii noastre dați 
Cu românești cuvinte

FORMAREA OMULUI NOU
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Frumusețe
și gravitate

Cînd se reprezintă pe o scenă europeană, în condițiile teatrului modern, piese ale unor literaturi asiatice care se bizuie pe un fond traditional puternic sedimentat, se ivește mai totdeauna tentația exotismului. In același timp, firește, nu se pot neglija elementele originale structurale ținînd de vestimentație, cod lingvistic, ritualuri, mituri, comportamente specifice. Cred că montînd drama chineză contemporană Taifun 
(Furtuna), Teatrul „Nottara" a. izbutit să găsească un fericit echilibru: publicul ia cunoștință de o valoroasă lucrare caracteristică și în același timp 
e atras de universalitatea con- flictualităților.Autorul. Cao Yu. care' are azi aproape 80 de ani, e unul din scriitorii ce au fost mereu preocupați de cunoașterea marii dramaturgii a lumii — fiind și un laborios traducător — precum și de racordarea teatrului chinez la circuitele literaturii moderne. Ca profesor, director, animator, creator, a militat în aceste direcții — o face și acum — printre rezultate fiind și piesele sale de amplu ecou internațional. Furtuna, apărută în 1934, a avut premiere în vreo cincizeci de țări — după cum le-a declarat recent venerabilul dramaturg, vrednicilor săi traducători Mira și Constantin Lu- peanu — anul acesta ea aflîn- du-se și pe un afiș londonez. E o dramă de familie, de tip ibsenian, în registru simbolic.E și un proces al patriarhalis- mului, care ascunde vicii, eredități tulburi. forme perimate de existență. Divergențele dintre părinți și copii, dintre soți, dintre întreprinzători cupizi și categorii de defavorizați sînt mereu agravate de tensiuni particulare. aducînd cutremurătoare extincții și prevestind o •schimbare fundamentală, purificatoare.Vedem piesa pe scenă. în- tr-un spectacol temeinic alcătuit și interesant articulat. Sîn- tem proiectați în China deceniului patru, într-o familie bogată. <isa are un spațiu larg comun unde se consumă, în lumina lividă a unor zile toride, în viorii penumbre crepusculare, în întunericul greu al unor nopți vijelioase, înfruntări felurite, scene erotice, neliniști sumbre. în afara acestui spațiu mai există, sugerate, încăperi tăcute, misterioase. Lemnul roșu, lăcuit, puținele obiecte decorative, hainele, evantaiele au însușiri evocatoare și localizează fără decorativism, într-o scenografie subtilă, creatoare de atmosferă enigmatic tragică (pictor. Sică Rusescu). Personajele lunecă, au o gestualitate catifelată, atitudini hieratice, doar din cînd în cînd sparte de cîte o ieșire impulsivă sau de 
o.izbucnire pasională.S-a ținut seama de codul comportamental — bune maniere, saluturi, 'temenele, porunci, conversații în formule fixe — dar fără pitoresc - demonstrativ. Totodată, pentru cealaltă lume a piesei, oamenii umili, s-a adoptat o manieră mai naturală de exprimare a gîndurilor și afectelor nu însă în afara ambianței generale. Unitatea stilistică e remarcabilă. O perforează un singur personaj, sluga malefică lu Kui, căruia Ion

Popa nu i-a găsit nici axul, nici expresia potrivită. în schimb potențează admirabil această ambianță personajul inventat de regizor, Umbra (Valeriu Pre- ‘da), un duh marțial, în factura tradiționalei opere chineze, cir- culînd, în decor, nevăzut de ceilalți, cu un interesant rol de fatum, funcționînd ca un antic cor mut — dacă se poate spune așa — prevestind evoluția destinelor și încheindu-le autoritar. Poate că e zeul Căminului, Tsao-Wang, din mitologia chineză; el observă și judecă vorbele și actele tuturor celor aflați sub același acoperiș.Invenția .acestui personaj somptuos și mobil, călăuzirea regizorală, a actorilor, conceperea măștilor, structurarea relațiilor. remarcabilul început și vibranta încheiere, de amprentă politică întru totul plauzibilă în contextul istoric, se datoresc lui Alexandru Dabija, ce s-a vădit de astă dată foarte inspirat. L-a distribuit, cu adecvare pe excelentul Ștefan Radof, în rolul tatălui, Zhou Puynan, actorul dînd o prestanță înghețată și o - autoritate severă acestui venal pater familias, păstrîn- du-i chiar și in momentele dorite a fi de tandrețe, ori de generozitate, sau de emoție, glacialitatea trufașă. S-au încredințat, de asemenea nimerit, rolurile feminine Danei Do- garu — o Phedră asiatică, a cărei ținută de matroană și a cărei senzualitate impetuoasă fac un joc contradictoriu de mare clasă, condus magistral — Victoriei Cociaș Șerban ce dă o mișcătoare întruchipare fetei

Phoenix, măcinată de dureri, mîndrie, umilință, dragoste și deznădejde, rol complex, susținut impecabil în mlădierile și T nuanțele sale — și Ruxandrei Sireteanu — interpretînd-o cu distincție pe mama fetei, fostă concubină a patronului, acum o femeie cumpănită. cu o conștiință limpede. Fervoarea și duritatea muncitorului Iu Dahai (Dragoș Pîslaru), oscilațiile și slăbiciunea tînărului Zhou Ping (Emil Hossu), sensibilitatea și candoarea fiului cel mic (Cristian Sofron), credința supusă a bătrînului servitor (Ion Porsilă) întregesc viziunea cuprinzătoare și profundă asupra universului dat. Muzica lui Mircea Octavian are culori sobre și reverberații prelungi, fiind dramatică prin excelență. îți face plăcere să asiști la acest spectacol de autentică frumusețe și pătrunzătoare gravitate.
VALENTIN SILVESTRU ■

0 lecturăHenrik Ibsen (1828—1908) reprezintă o propunere repertorială destul de puțin frecventă pe scenele noastre. Iată de ce premiera Teatrului Giulești cu piesa Constructorul Solness (1892) a fost, așteptată cu interes.Experiența încercată de regizorul Tudor Mărăscu la Teatrul Giulești cu această piesă a lui' Ibsen dezvăluie o modalitate spectacologică — posibilă — de acreditare a textului clasic în fața spectatorului contemporan. Lumea lui Solness, „meșterul constructor1' care s-a hotărit, odinioară, să nu mai ridice biserici închinate lui dumnezeu, ci să construiască pentru oameni, are o secretă forță de seducție : Solness' este tentat să încerce un ultim pariu cu sine. Eșecul — soldat cu moartea sa — este semnul devitali- zării unei credințe ordonatoare a întregului său univers. „Ieșirea din scenă" a lui Solness, sub ochii privind cu teamă, dar și cu speranță, al tinerei Hilde, ar putea fi și simbolul încheierii unui ciclu de civilizație.De regulă, „rezistența" clasicilor pe scenă la proba „contemporaneității" Aare o singură miză : spectacolul bun. Fie că e vorba de reconstrucția universului respectiv ori de proiectarea lui pe alte coordonate decît cele asimilate de cultura contemporană textului, piesa clasică valoroasă poate oferi mereu motive de interes. Aici, regizorul Tudor Mărăscu a pre

ferat o lectură, atentă, a textului, unei puneri în scenă care să producă incertitudini. Cadrul scenografic, realizat de Dumitru Georgescu, relevă o stratificare a spațiului scenic, prin, citeva niveluri ureînd spre planul din spate al scenei. Obiecte familiare (o sobă, o masă de scris, un scrin, scaune) — învăluite intr-un joc al contrastelor coloristice alb-negru — insistența regizorală asupra mișcării studiate a actorilor în scenă, permit instalarea unui ceremonial teatralizat (la care contribuie și muzica lui Dinu Petrescu) a cărui calitate evidentă este lentoarea. Tragismul destinului lui Solness e, astfel, țpanslat în, registrul dramatic, interpretul personajului, Virgil Andriescu, se confruntă cu o partitură dificilă din execuția căreia transpare zbuciumul lăuntric al lui Solness, cel atît de înfricoșat în fața schimbării propuse de tînăra Hilde. Acto

rul claustrează personajul într-o dramă ale cărei resorturi stau, însă, în zona tragicului existențial, eludat regizoral. Apariția Hildei dobîndește, in spectacol, un contur special : vivacitatea, jocul nuanțat și expresivitatea Anei Ciontea, interpreta rolului, reprezintă evident o zonă de mare interes a punerii în scenă. Un portret, destul de apăsat prin tonuri în-

chise, este realizat de Agafha Njcolau (Aline Solness), tot astfel cum apar, în alte registre, doctorul Herdal (Nicolai Ivănescu) sau Knut Brovik (Constantin Gheorghiu). Mai puțin satisfăcătoare este perechea celor doi tineri (Ragnar- Kaja) jucată de Florin Dobro- vici și Mirela Atanasiu. Insatisfacția provine din senzația care se degajă că evoluția lor 
nu este inclusă total în regimul spectacolului. Opoziția Solness- Ragnar suferă din cauză inconsistenței interpretării actoricești care suportă deștul de dificil schimbul de idei.Din perspectiva acestui schimb de idei, regăsibil precum în datele lui Solness și în alte piese ibseniene, spectacolul de la Teatrul Giulești' permite accesul, la textul piesei prin 
modul transpunerii mai degrabă decît prin acela al creativității regizorale. Poate fi o cale profitabilă pentru „asimilarea" literei sale, avînd în vedere in- frecvența contactelor publicului cu o operă cunoscută, probabil, .mai mult din lectură.Se pare că, pe patul de moarte, ultimele cuvinte ale marelui scriitor ar fi fost : „Pe de altă parte...". Create de legendă să fi fost aceste cuvinte, ele dau un semn despre perspectiva schimbării pe care Europa urma să o parcurgă nu . peste multă vreme.

MARIAN POPESCU Q

focuri de artificiiPrezența pe afiș a unei comedii de Georges Feydeau, în anul de grație pe care abia l-am început, este un fapt care nu poate stîrni nici uimire (pentru că autorul a continuat să fie jucat pe scenele noastre) dar nici nu este de natură să entuziasmeze. Farsa al cărei titlu a fost tradus în spectacolul Teatrului de Comedie cu 
Scaiul face parte din categoria rețetelor cu efect sigur. Greu de ratat, mai ales de către o trupă care stăpînește foarte bine ritmul reprezenta

ției comice, o asemenea montare nu reclamă cine știe ce ambiții regizorale (fără, bineînțeles, să le excludă), lăsînd mai generos teritoriu de manifestare interpretilor. Este și ceea ce s-a întimplat în această recentă premieră, semnată de Ion Lucian în calitate de director de scenă și de Puiu Ante- mir (autor ah decorurilor), alături de Nina Brumușilă (cos

tume).Pe scurt, o intrigă de amor, între o cîntăreață la modă și un june scăpătat din morga vechii nobilimi, cu trădări (junele vrea să se însoare cu O prea gingașă reprezentantă a... noii și bogatei nobilimi) și răzbunări (cîntăreața îi deconspiră antecedentele amoroase în far viitoarei familii adoptive, ap se mărită ea însăși cu un ge neral tembel). Suita încurcăturilor care derivă are vioiciunea și strălucirea unui joc de artificii inofensiv, firește.. dar nu mai puțin impresionant. Urmăriri turbate, amenințări cu pistolul de jucărie, amorezi dosiți în garderoburi, aspiranți plebei la gloria Parnasului, „sorele" neglijate și naiv-focoa- se traversează scena într-un ritm amețitor, nelăsînd intriga să „respire" măcar o clipă. Spumoasă, ca o cupă de șampanie. piesa lui Feydeau îsi adjudecă spontan participarea amuzată a publicului.Meritul principal al regiei concepute de Ion Lucian este adecvarea simplă, eficientă, la text. în general fără lungimi (doar cu unele ezitări care țin probabil exclusiv de nivelul reprezentației la care am asistat), spectacolul cu Scaiul își leagă și dezleagă ițele cu dezinvoltură. Ambianța desenată și realizată de Puiu Antemir e p9r- că prea schematică și fără putere de caracterizare a celor trei medii pe care le exemp,’ fică (salonul cîntăreței, cel al „baroanei" și, în sfîrșit, vestibulul modest al locuinței amorezului scăpătat). Costumele însă exagerează în direcția opusă, fiind destul de încărcate și chiar cu unele note vulgare.în rolul Lucettei, vedetă de cabaret. Stela Popescu are naturalețe și forță controlată. Tonul pe care actrița îl dă personajului este „cărnos" fără a fi îngroșat către vulgarizare. O apariție foarte plăcută are Aurel Giurumia. în rolul Chen- neviette, fostul soț al Lucettei, pe care actorul îl conturează cu o bonomie acrișoară, resemnată. Păgubosul Bouzin (George Mihăiță) trece de la prostia nă- tîngă la cea maiestuoasă, arpe-
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Teatrul, unul dintre domeniile cele mai vii 
ale vieții noastre artistice, a avut și are în 
tot mai mare măsură un rol extrem de im
portant în procesul complex care este for
marea conștiinței omului modern. Artă sin
cretică, imbinind posibilitățile subtile ale 
artei cuvîntului cu cele, nu numai subtile, ci 
și de real impact la sensibilitatea receptoru
lui, ale artelor figurative, teatrul reprezintă 
in momentul de față un drum deschis către 
oameni, o cale de acces către personalitatea 
lor, cale care trebuie folosită din plin, in di
recția figurată de programul cultural al pre
zentului românesc.

Iri grupajul care urmează am încercat să 
surprindem pulsul prezentei stagiuni în Ca
pitală, alăturînd consemnări pe marginea 
unor spectacole în premieră. Fie că este vor
ba de texte originale românești sau de tra
duceri din marea literatură dramaturgică

universală, este evident că teatrele bucu- 
reștene și-au propus prin spectacolele pre
zentate — într-un acord care ține, cum spu
neam, de concretizarea unui program lucid 
și ferm— o pledoarie în favoarea valorilor 
morale* Explorarea conștiințelor, așezarea 
sub reflectoarele adevărului a structurilor 
sociale (în Ibsen, Gorki, Cao Yu) folo
sind modalități literare atît de diferite și 
autentificate în tradiția stilistică a momen
tului literar pe care-1 reprezintă, apoi ple
doaria pentru suverana seninătate a spiritu
lui veșnic treaz față de aspectele realității 
înconjurătoare, evidentă în spectacolul de la 
Teatrul Mic — un spectacol de o factură a- 
parte, cum se va vedea = toate laolaltă ofe
ră din plin imaginea unei remarcabile diver
sități tematice a spectacolelor programate în 
premieră pe scenele bucureștene.

Despre șansa pe care teatrul românesc 
contemporan o are in acest moment — aceea 
de a se adresa în mod direct, pe calea artei, 
prin intermediul talentului, unor conștiințe 
pregătite să recepteze actul artistic într-un 
fel nou, fără precedent, nu mai este nevoie 
să vorbim. O fac cu prisosință cifrele care 
indică afluența impresionantă a publicului 
românesc în sălile de spectacole. Aflat în
tr-un moment de mare înflorire, teatrul este 
o mare investiție de conștiință, așezată în 
lumina cuvintelor secretarului general al 
partidului, tovarășul Nicolae Ceaușescu, care 
sintetizează o direcție și o viziune de adîncă 
generozitate : „în general, sectoarele de 
creație trebuie să se angajeze cu toate for
țele în realizarea obiectivului de ridicare a 
nivelului general de cultură, de cunoaștere 
științifică al poporului nostru".

giind într-o tonalitate savuroasă, cu momente de irezistibilă solemnitate, care trimit personajul direct în umbra — carica- tă, firește — a lui Gogol sau a bătrînului Lefter Popescu al nostru. Rol de întindere și de... consum fizic . Fernand Bois d’Enghien (Șerban Celea) nu beneficiază totuși și de un registru amplu. Liniară, partitura tînărului ginere / amant e susținută de Șerban Celea agreabil, dar fără strălucire. Șarja e folosită fără rezerve însă de Ion Lucian. în rolul generalului „piele-roșie", gelos și opac, loial și interesat deopotrivă. Apariția lui în scenă imprimă din- tr-o dată mișcării dinamica demolatoare a unei coride. Cam școlărească este compoziția Aurorei Leonte în Vivianne, nu însă și fără impact în jocul celorlalți, de vreme ce în prezenta ei. Sanda Toma, care portretizează elocvent în primele scene, din salonul Lucetței). cade într-un joc șters, fără contur. Un crochiu care. încearcă să smulgă atenția. spectatorului este cel. al lui Carmen Trocan (Marcelline)., iar un portret simpatic și cu nerv este cel al lui Fontanet (Cornel Vulpe).
Scaiul va fi, fără îndoială, un succes de public . la Teatrul de Comedie. Interpretată într-un tempo adecvat stilului dramaturgie al lui Feydeau, piesa își merită acest succes.

Prezența ei pe afiș, probabil susținută în viitor, sperăm să nu ducă înspre vulgarizare echilibrul deja instabil al efectelor comice din jocul unor actori, căci, încă reținute, alunecările din zona bunului-gușt încep să se facă simțite.
TANIA RADU ■

Cînd profesionistul 
sc amuzăUn frumos cadou, oferit iubitorilor de teatru în preajma sărbătorilor de iarnă, a fost premiera spectacolului Astă- seară stau acasă, la Teatrul Mic, cu Ștefan lordache în rolul principal (și singurul). Un că- dou-surpriză — pentru că, după dezlegarea fundițelor multicolore și desfacerea staniolului, se aude o explozie (bineînțeles, de rîs).Textul spectacolului — scris de Toni Grecu Arhire și Doju Antonesi — are mult umor și se diferențiază, prin prospețime, de textele obosite ale unor 

profesioniști al genului, însă chiar și așa tot pare prea puțin pentru un artist ca Ștefan Lordache care ar merita să i se pună la dispoziție un G, B.. Shaw. Replicile se referă la viata de zi cu zi. într-un stil aluziv care place grozav publicului. în timp ce jocul actorului,- mai elevat decît replicile, se referă la condiția umană în general. Norocul este că spectacolul în ansamblul lui are unitate și dinamism, realizînd o convergentă exemplară a mijloacelor folosite. Cel care dă tonul rămîne, cum spuneam. Ștefan lordache, prea mare pentru spectacolul din care face parte și tocmai de aceea. extrem de simpatic, ca un campion mondial la haltere care ar trebui să > care două geamantane la gară. Apoi, Ștefan lordache este bine' servit de decor, de lumini, de un întreg arsenal de mijloace tehnice, care, departe de a constitui doar un cadru, au un caracter activ. Este de fapt o orchestră de o- biecte dirijată perfect din umbră (regie tehnică — Anda Ion. fotografii — Paul Agarici, costume — Carmen-Mihabla Tri- fu, decoruri — Niculae Ulafu) astfel îneît să interpreteze un întreg registru de atitudini, de la tandrefe la teroare. Chiuveta îl persiflează pe protagonist, becul electric, cu aprinderi și stingeri succesive. îi sincopează mișcările ca și cum l-ar zgîlțîi, patul îl duce spre alte zări ase

menea unui covor fermecat, telefonul îi frige degetele, dulapurile de haine îi dezvăluie a- dineurile subconștientului, unde se întrezăresc minunate siluete de femei, frigiderul—mașină de spălat rufe îl posedă, absor- bindu-i capul în viscerele metalice. O evoluție excepțională are grupul de balerine (Argentina Dumitrescu, Coca ZiBilea- nu, Irina Wintze, Roxana Nicolae, RaLuca Moisan, Clara Popescu, Adina Crostescu, Cristina Dan, Madeleine Dochioiu, Mă- dălina Stoian) care figurează obsesiile bărbatului rămas singur acasă printr-o mișcare scenică gindită admirabil de Roxana Colceag — de la Opera Română. Ca orice superproducție — spectacolul are și o coloană sonoră de bună calitate, datorată în principal lui Nicu Alifantis.Regizorul — Silviu Purcărete —- a imprimat o linie modernă întregii desfășurări a spectacolului. știind însă, cu bun-gust, să evoce prin cîte ceva și atmosfera de feerie satirică a cabaretelor politice de altădată.Spectacolul este, cum spu-

neam, un recital Ștefan lordache, dar este și un recital Dinu Să- raru. Și aceasta nu numai pentru că directorul teatrului stă de la început pînă la sfîrșit în sală și privește atent publicul -r- parcă somîndu-1 : participarea sau viata ! — ci și pentru că evenimentul artistic. în totalitatea Iui. de la afiș și pînă la reflectarea în presă. exprimă personalitatea lui Dinu Săraru, energică, adeseori explozivă, reformatoare (cu precauția necesară). ahtiată de publicitate, în sensul bun al cuvîntului, generatoare de performanțe . și uneori de gafe, dar niciodată de mediocritate.Mulțumim. Ștefan lordache 1 Mulțumim, Dinu Săraru !
ALEX. ȘTEFÂNESCU ■

Apus dc lumeAproape că uitasem de Vassa Borisovna Jeleznova și de fră- mîntările ei deloc închipuite. Aproape că nu mai știam nimic de hărțuielile din familia sa — o familie rusească reprezentativă pentru multe altele din imperiul țarist de la cumpăna dintre secolele XIX și XX. A fost nevoie ca Teatrul Național din București să ne-o readucă în memorie sub înfățișarea impunătoare și energică a Florinei Cercel, într-un spectacol coerent și plin de forță, realizat de regizorul .Ion Co jar. Iar cu acest prilej ne-am dat încă o dată seama cît de importantă e o distribuție aleasă cu înțelepciune. Nici unul dintre actorii din această reprezentație nu se chinuie să fie „bine" în rolul încredințat, ta urmare, spectacolul de pe scena nemiloasă a sălii „Amfiteatru" — unde orice eroare este mărită ca sub o lentilă puternică — dar și unde izbînzile cunosc același tratament — are un firesc cum rareori se întilnește și se desfășoară parcă fără - nici un efort. Lipsit de inovații care să epateze, lipsit de incongruente de limbaj teatral, Vassa Jeleznova de Maxim Gorki de la Naționalul bucureștean e impresionant, de bun gust și de un dramatism interior, nu contrafăcut, de la bun început sesizat de public.Podiumul înconjurat de fotoliile spectatorilor devine o sală de laborator unde un eșantion de umanitate cuprins de o boală nevindecabilă e ținut sub observație sub o supraveghere de care n-are știință, astfel în

eît se comportă cît se poate de natural, dezvăluindu-și impudic obsesiile, fărădelegile și spaimele, meschinăria și cumplita mediocritate. Ambianța sobră și exactă — o canapea, o masă cu cîteva scaune un birou o casă de bani etc. — datorată scenografului Dan Jitianu contribuie și ea la alungarea oricărui mister din acest mediu măcinat de patima banului și a puterii — în cazul Vassei Jeleznova, de desfrîu — în cazul soțului ei, Serghei Jeleznov, de trîndăvie și plictiseală, în cazul fratelui, Prohor Borisovici Hra- pov, lipsei de contact cu viața, în cazul fiicelor Natalia și Ludmila. Uneori, în timpul spectacolului, îți vine să-ți întorci ochii de la scenă pentru a nu mai asista, din decentă, la zvîr- colirile acestor personaje condamnate în mod inevitabil de istorie, dar care stîrnesc totuși compătimire fiindcă nu-și dau seama — sau refuză să priceapă — iminența sfîrșitului lor și al clasei al cărei blazon îl poartă. Poate că doar o singură eroină, Rașel (interpretată de Olga Delia Mateescu cu o noblețe exprimînd dureri înăbușite și cu o vagă detașare de anturajul din care face totuși parte), are șansa de a întrezări imaginea dispariției din mecanismul social a rubedeniilor sale, atunci cînd exclamă, cu o amărăciune deloc trucată văzînd cum i se desfășoară în fața ochilor harta unor afaceri socotite prospere și 1 se clamează pe un ton victorios încrederea într-un viitor de vis : „Al vostru ? Dar ce aveți voi al vostru ?“

N-ar avea nici un rost să mai insistăm asupra acțiunii unei piese atît de cunoscute de cei mai în vîrstă, după cum ar fi superfluu s-o relatăm pentru cei care, mai tineri fiind, n-au 

apucat încă s-o afle, din moment ce Ion Cojar și echipa pe care a selectat-o din multitudinea de talente a primei noastre scene o fac admirabil. Nu . ne mai rămîne decît să ne bucurăm de creația actoricească realizată de Florina Cercel într-un rol care îi pune în evidență mai bine harul artistic , decît au făcut-o, poate, alte apariții, interpretînd cu mult temperament, dar și cu profundă comprehensiune, o eroină care își imaginează că ține într-un pumn de fier treburile familiei, că îi poate juca precum pe niște marionete pe toți ai casei, rude sau slugi .ca și ne toți ceilalți din preajma ei. do- vedindu-se în final la fel de vulnerabilă ca și ceilalți, fiind doborîtă de propria să ranaci- tate, de lăcomia de a agonisi cît mai mult, bunuri și oameni.Numai cîteva minute a stat în scenă Ion Marinescti (interpretul lui Serghei Petrovici Jeleznov) dar apariția lui extraordinară a stîrnit ropote de aplauze datorită conturării mai mult decît credibile a unui personaj fără scrupule, viciat și dornic de a tîrî în viciu și pe ceilalți, încer- cînd însă să-și acopere josniciile prin abordarea unei morgi aristocratice. La rîndul lui, George Constantin (Prohor Borisovici Hrapov) a jucat cu un farmec nespus un erou simpatic, nițel ciudat — doar colecționează lacăte ! —, bonom, sprințar, petrecăreț, amator de cîntece și dansuri și căruia, treptat-treptat, cu o remarcabilă finețe, actorul îi descoperă de sub masca de chefliu incorigibil și inofensiv, adevăratul chip de lichea, de parazit însetat de înavuțire prin orice mijloace. In rolul fetelor Vassei, Tamara Crețulescu (Natalia) a fost glacială ca o lamă de pumnal sub aparenta ei expansivitate, în timp ce Magdalena Cernat (Ludmila) a dat viață unui personaj extrem de interesant (n-am văzut-o în nici un alt rol mai bine pe această actriță !), un personaj cu un comportament de un infantilism înduioșător și cu gesturile imprevizibile ale unei jucării mecanice, cu arcurile stricate. Rodica Mu- reșan (Ana) a redat cu strălucire docilitatea mincinoasă și ipocrizia interesată. In alte roluri — Gheorghe Cristescu, un 'Melnicov subtil în intențiile sale de parvenire, precum și Alexandru Hasnaș, Vasile Fili- pescu și studenții de la I.A.T.C. — Adrian Ciobanu, Ruxandra Enescu, Oana loachim — au avut evoluții conforme cil articulația întregului spectacol, o 

împlinire artistică demnă de colectivul de elită al Teatrului Național „I.L. Caragiale" din București.
GEORGE ARiON ■
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Flacăra pentru minte, inimă și literatură
Cercetarea integrală a scrisului eminescian, mai ușor de întreprins astăzi c.înd beneficiem de publicarea aproape în totalitate a operei sale, înalță din sistemul gindirif, „vîrf al pira- TnideV — cum ar fi spus el însuși — triada independență — suveranitate — unitate națională ca adevăr istoric al existenței românilor și necesitate legică în durata eternă. „România nu va fi, dar nici nu a fost vreodată vasală !“ scria in Timpul, la 17 noiembrie 1877, accentuînd, peste trei ani. la 14 februarie 1880, in același ziar, că în pofida vicisitudinilor temporare ale is- toriei, care au împărțit vechea Dacic in trei țări, vreme de 18 veacuri acestea au avut unitatea lor implicată în păstrarea „pe deplin autonomă înlăuntrul său".' Folosind o comparație din folclor, marele publicist adună îndesi ructibil independenta și unital ea românilor, concluzio- nind : „Așadar, independenta, precum o numim astăzi, nu este un copil găsit, fără căpătii și fără antecedente, ci un prinț care dormea cu sceptrul și coroana alături (...) neatîrnarea noastră a fost pururea reală, ca drept pururea în vigoare, ca fapt știrbit din cînd în cînd nu prin alt drept, ci prin excese și abuzuri de putere". Eminescu va constata, ca și marii istorici ai veacului trecut, că „tradiția ei (a independenței, n.n.) și în- cercările de a o restitui n-au încetat nicicînd". Nicicînd, adică după constituirea Daciei-roma- ne, întrucît aceasta este obîrșia de neam și de țară, efigia fruntariilor ei. acel urric „punct" care reprezintă geneza suflării romă nești. Reîntoarcerea lă Dacia semnifică astfel în gindi- rea eminesciană nu promovarea trecutului, nu expansiune, ci hotărnicire istorică limpede, axa principală a unirii de neam.Că aceste probleme îl preocupă în mod constant, definitiv și sistematic stă doveditor numărul mare de referiri directe în poeme și in articole, modul ge

neral de a gîndi dezvăluind traiectoria evoluției istoriei naționale, căreia îi acordă și o tratare specială mai întîi în suita de foiletoane apărute în „Fede- rațiunea" din Pesta, la începutul activității sale publicistice (unul din ele intitulîndu-se chiar în 
Unire e tăria), apoi în celebra sa prelecțiune la Junimea din Iași. Influența austriacă asupra 
românilor din Principate (din 14 martie 1876) și în articole speciale precum Grigore Ghica Vo
ievod, Bălcescu și urmașii lui. 
Dorobanții. Adevăruri isioriee. 
Misiunea noastră istorică^ In
dependența, Iubirea de patrie și atitea altele în care această idee consfințește întregul. Așadar, prin români Eminescu Înțelege poporul de pretutindeni ; pentru el țările române sint rezultante de moment ale vicisitudinilor și „știrbirilor" istorice : limba românească este unică și indivizibilă. De aici, adresarea sa invocativă și generică ; Popor românesc !Acest concept filosofico-isto- ric este rezultatul cunoașterii directe a întregului popor, pentru că poetul nostru național, încă-din fragedă copilărie, prin învățămintele primite de la căminar și din cărțile de istorie aflate in biblioteca acestuia, din vibrantele lecții căpătate la școala distinsului revoluționar patruzecișțoptist Aron Pumnul, dascălul său cernăuțean, și-a avut sădită în conștiință unicitatea istoriei, literaturii și limbii românești. Această școală a unității naționale s-a sedimentat în vremea cînd a străbătut întregul pămint românesc „în cruciș și-n curmeziș" cum afirmă singur, o hartă a drumurilor sale demonstrînd că s-a coborît pe axul central al Moldovei, prin Roman, Bacău. Adjud. Focșani, întorsura Buzăului la Brașov și Sibiu ; a luat-o apoi în „crucișul" vechiului pămînt al Daciei, trecînd de la Cîmpu- lung Moldovenesc și Vatra Dor- nei, la Bistrița, Tîrgu Mureș, Tirnăveni, Blaj, Sibiu, iar de

aici, prin Rășinari, din nou în „curmeziș" spre Cozia, Pitești ori Curtea de Argeș, la București. Și iarăși alte atestări duc cînd la Timișoara, cînd la Giurgiu, pentru a porni din nou în cruciș, cu trupa lui Pascaly spre Brașov, Sibiu, Lugoj, Timișoara, r Arad, Gravita și, pe Dunăre, înapoi la București, iar în al doilea turneu, la Galați, Iași, Botoșani și Cernăuți.Și toate acestea în vremea carelor cu boi, a chervanelor și diligentelor, cit le va fi folo
Centenar
Eminescu

Conștiința 
unității 

românești
sit, cîn;1 mai la îndemîna tinerelului lipsit de posibilități materiale erau propriile picioare încălțate în ciuboțele și acelea scîlciate !Cînd. la 19 ani, pornea la studii la Viena, Eminescu cunoștea așadar România in fruntariile ei de ‘‘astăzi, năzuia independența și unirea ei politică totală. Unirea de la 1859, a simțit-o. copilandru : Independența a trăit-o, cu bucuria de a exclama „Sîn- tem stat Independent 1". Unirea tuturor românilor o constatase în istorie și limbă, in spiritualitate și obiceiuri, fiind conștient de apropiata ei înfăptuire politică fixată in conceptul său — cum a și stat — in voința poporului. Scria în acest sens, în 1870, cu aproape jumătate de veac înainte de înfăptuirea Uni

rii de la T Decembrie 1918: „puterea și mîntuirea noastră în noi este" și dezvoltă apoi, la 1876. această idee : „Popor românesc !... Dacă fiii tăi ar fi fost uniți totdeauna, atunci și pă- mintul tău strămoșesc rămînea unul și nedespărțit". înțelegea prin aceasta încercările de dezbinare, provocate din afară, prin conjuncturi de moment și nedreptate, prin abuz și forță.Pentru ideile sale unioniste, Eminescu a fost citat, la 1870, de procurorul din Pesta, semn că articolele publicate în Fede- 
rațiunea avuseseră ecou deosebit în epocă. Ne lipsesc deocamdată documentele perioadei șl o cercetare a arhivelor străine va aduce intr-o zi mari surprize in legătură cu poziția fermă a marelui nostru poet, manifestată deschis încă de la vîrsta de 20 de ani, și cine știe dacă nu și alte fapte, ca urmare a curajului său de ă-și susține răspicat aceste idei,Există, în creația lirică de început a poetului nostru tutelar, o expresie, în dublă ipostază, pe care este momentul să o corelăm aici. între primele poezii trimise revistei Familia — compuse în general între 15 și 16 ani — se află și cea intitulată 
La Bucovina, publicată de altfel la 14/26 august 1866. Aici, cum s-a observat, și sub influența lui G. Sion și V. Alecsan- dri, se află epitetul „dulce Bucovină" ce caracterizează, evident, pămîntul copilăriei sale, atît de bine știut și îndrăgit. La 2/14 aprilie 1867, .aceeași revistă publică poema Ce-ți doresc eu 
ție, dulce Românie. Chiar din titlu și apoi de șase ori în cuprinsul poeziei, dintre care de patru ori ca un refren de sfîrșit de strofă. Dulce Românie, asta 
ți-o doresc, poetul generalizează adresarea, referindu-se la 
România, la „țara mea de glorii, țara mea de dor". închinarea inițială, „dulce Bucovină", din vremea copilăriei, legată de acele tocuri, cunoaște deci a- ceastă transformare specifică în 

plan artistic modificărilor produse in conștiința sa, care, pe parcursul unui an reușise să străbată întregul teri torid locuit de români, să-1 privească și nu numai să-l vadă și să-l simtă, dar să-l și năzuiască într-o țară ilnită, in „dulce Românie", testamentul dinții al împlinirilor naționale visate de poet.Am jalonat cîteva chestiuni dintr-o viitoare necesară cercetare in care, într-o amplă tratare științifică, dialectică, își vor găsi aprofundarea toate aspectele și implicațiile marii conștiințe eminesciene puse în slujba idealurilor istorice de unitate și suveranitate ale românilor. Acolo vor fi evidențiate amănunțit șl peregrinările.1 și; desă- vîrșitâ cunoaștere a realităților românești, în toate aspectele lor, și chintesența acestora în planul gindirii și al creației. întrucît îndemnul său limpede și curat, adresat in primul rind generației sale, are bătaie mult mai iungă în durata româneâscă. de la urmaș la urmaș, ca năzuință primordială a unui popor „cuminte și ășezat" care are o unică istorie, o unică limbă, o unică menire deslușită în acel vibrant îndemn patriotic : „La trecutu-ți mare, mare viitor". Sau. cu vorbele publicistului de la 1879 : „E mică țărișoara noastră, îi sint strimte hotarele, greutățile vremurilor au știr- bit-o : dar această țară mică și știrbită e țara noastră, e țara românească, e patria, iubită a oricărui suflet românesc ; în- tr-însa găsim toate putințele dezvoltării întocmai ca în- tr-una oricît de întinsă... S-o facem mare pe țărișoara. noastră prin roadele muncii noastre și prin mărirea vredniciilor noastre"..,Această moștenire se împlinește după un veac de la dispariția omului, prin strădania întregului popor, dînd aripi visurilor sale cele mâi frumoase.
VICTOR CRĂCIUN JN

„Avem una din cele 
mai bune școli

muzicale din lume44
(Urmare din pag. 9)pozitorului îi trebuie, prin ur

mare, o Weltanschaung, o viziune asupra lumii cit mai cuprinzătoare. Iar în cazurile fericite, a compune înseamnă nu doar creația de opere ci și creația de sine, un proces lent de individuație, de „salvare" spirituală.
— Lu mi-ați răspuns cum aii 

ajuns totuși Ia Institutul de 
const ucții.— Am ajuns în urma insistențelor tatălui meu. Muzica nu era pentru el o meserie sigură.

— Avea dreptate ?- Intr-un fel. avea. Propria Iui meserie, ingineria, era mai Sigură.
— Că urmare ?, — Ca urmare, am terminatinstitutul de construcții, fără sS Ii putut încheia și Conser- , valonii, 'deși ajunsesem în anul V cînd mi-am luat bacalaureatul. Cei patru ani de la institut mi-au absorbit toată energia. Doar in timpul liber mă mai ocupam de muzică, fără să o „trădez" însă vreodată.

A. — lată-vă inginer. Mulțumit?— Inginer cu un salariu substantial. Mulțumit, dar nu feri- I cit. Am părăsit, de aceea, re- w pede totul pentru muzică. M-am : reinscris ia Conservator, ridicat ’ «cum la statutul de universi- t tale. Cum nu produsesem nimic care să mă impună și nu eram decit o simplă promisiu- • ne. gestul meu era foarte teii merar și a născut discuții fi- : rești în familie. Totuși, bunicii : mi-au asigurat o modestă bursă lunară, iar părinții, locuința, însă marele sprijin moral și ! material mi-a venit de la soția I mea, care devenise inginer.
। — Ați avut noroc. Și iată încă 
• dovadă că materialul deter
mină spiritualul.— Cîțiva. ani ea a fost singurul om care nu s-a îndoit de viitorul meu de compozitor.

: — Cum v-ați reacomodai cu 
lumea muzicală ?— După absolvirea unei școli atît de serioase ca Institutul de construcții, multe cursuri de la Conservator mi se păreau palid predate. Erau mai puțini’ „savanti" comparabili cu cei de la Politehnică. Printre eiTlogalsld (orchestrație), Ciortea (forme muzicale), Florica Musicescu 

(pian), Andricu (compoziție). Mai tirziu, cînd am devenit cadru didactic la Conservator, m-am străduit, alături de colegii mei de generație, să umplu acest gol. De-a lungul anilor, în toate treptele și formele învățăminlului muzical s-au făcut progrese enorme. Avem azi, fără îndoială, una din cele mai bune școli muzicale din lume.
— Frecventarea cursurilor 

unui institut unde se predau 
științe exacte v-a înriurii in 
ceea ee privește rigoarea lu
crărilor dumneavoastră ?— Orice activitate poate fi făcută serios sau superficial. Rigoare înseamnă in primul rind seriozitate.

— Fără doar și poate și e 
binevenită precizarea. Dar eu 
vă întrebam in alt sens.— Muzica este deopotrivă știință și artă. Interferența logică operează atît in știință cît și în muzică.

— Totuși, o deosebire..., tre
buie să existe.— în muzică, rigoarea fără grație este la fel de insuportabilă ca grația fără rigoare.

— în definitiv, in ce măsură 
muzica unui secol oglindește 
timpul în care ea a fosl 
creată ?— Muzica oricărui secol este produsul unui Zeitgeist, spirit al timpului, propriu acelui secol.

— Mai precis ?— E foarte precis.
— Bine.„ însă muzica seco

lului XX este cuprinsă de febra 
căutărilor mai mult decit in 
alte veacuri. De ce ?— Febra căutărilor a existat in toate veacurile tradiției culte europene. Din secolul XII pînă azi s-a reînnoit fără încetare. Numai că, dacă un consens artistic era valabil în trecut cam aproximativ un secol, el s-a redus azi cam la vreo 15 ani. Sîntem chemați nu numai să ne adaptăm acestui proces (care, de altfel există și în știință : pînă. și matematica și-,a reformulat fundamentele), dar să contribuim activ la împlinirea lui. De aici, drama acelora care nu înțeleg sau nu simt „spiritul timpului".

— Cum ați caracteriza totuși 
muzica secolului XX ?— Muzica de azi e lipsită de 
o gramatică universal valabilă. Flecare compozitor sau chiar operă are o gramatică proprie. Trăim, deci, o pulverizare in individual. Babilonia aceasta, derutantă pentru multi și mai ales pentru public, nu este insă o frînă ei un puternic stimu

lent în încercarea de a găsi un nou limbaj comun. De altfel, întreaga istorie a muzicii culte europene pare a fi fost n pendulare între' general (limbaj colectiv) și individual (limbaj singular). Cînd se atingea, bunăoară, generalul, se tindea spre individual și invers. Azi am cucerit individualul (tipic secolului nostru) și ne îndreptăm spre un general incă imperceptibil, dar care nu va putea fi atins . decît după contribuția compozitorilor din toată lumea cultivată. Să ne reamintim că limbajului ■ tonal i-au trebuit secole și activitățile multor școli naționale din Europa pentru a se institui și generaliza.
— în acest context, cu ce pro

puneri vine muzica româneas
că ? Prin ce s-ar deosebi și prin 
ee s-ar asemăna cu muzica tim
pului nostru ?— Muzica românească propune soluții originale la aceste universale probleme de limbaj. Compozitorii români par să echilibreze mai bine .ca alții tendința centrifugă spre individual și tendința centripetă spre general.

— Deseori se vorbește despre 
școala muzicală românească în 
mod admirativ. Cum se explică, 
înflorirea fără precedent a mu
zicii românești ?— Explicația ține atît de calitatea invățămîntului nostru muzical cit și de puternicele talente care bat la ușa muzicii fără încetare.

— Ce ar mai trebui făcui 
pentru înflorirea ei.?— Să nu lăsăm în afara Conservatorului atiția muzicieni excepțional de talentați și de bine pregătiți. Numărul' locurilor de intrare la Conservator ar Uebui să fluctueze corespunzător numărului de talente reale. Talentul, se știe, este un dar al naturii și nu poate fi planificat.

— De acord, dar vin și vă 
întreb, cu toată sinceritatea : 
de unde .se poate ști cu certi
tudine, cite talente sint într-un 
an și se prezintă la examen la 
Conservator ? N-ar fi o portiță 
prin race s-ar strecura și im
postorii ?— E-adevărat. dar... în fine, discuția ar fi mai lungă. Să mai spun că absolventii Conservatorului ar trebui repartizați acolo unde e mai multă nevoie de ei și unde se pot dezvolta în continuare. Bunăoară, la orchestrele simfonice sau diferite alte instituții muzicale, inclusiv la Conservator și nu aproape exclusiv in invățămîn- tul general sau elementar.

— Unde, totuși, de asemenea 
e nevoie de elemente bine pre
gătite. Dar muzica, datorită 
limbajului ei universal, he 
poate face mai repede cunos
cut! decit. alte arte. Ce ar mai 
trebui făcui în continuare pen
tru afirmarea ei in lume ?— Un festival internațional de muzică nouă. Dezvoltarea unicei noastre edituri, muzicale, care, eu toată excepționala ei activitate, nu poate acoperi publicarea integrală a clasicilor (înfăptuită de mult la noi în domeniul literaturii) și cu atît mai puțin a lucrărilor noi, acumulate fără încetare. Apoi, partiturile tipărite ar merita să fie de găsit in orice librărie de muzică din lume. Tot așa, și discurile Electrecord cu muzică românească.

— Unul din marile ciștiguri 
realizate după 1965 este acela 
al diversității stilistice, nu nu
mai permise ci chiar cerule în 
mod expres, de la cel mai înalt 
nivel. Ce consecințe a avut 
această decizie politică înțe
leaptă asupra vieții noastre 
muzicale ?— Diversitatea stilistică este atît de dezvoltată la noi incit aproape nu există tendință majoră în muzica de azi care să nu aibă reprezentanți cu totul originali și in creația noastră. Fenomenul nu e de găsit decît la națiunile mari și în culturile de străveche tradiție.

— E adevărat că în ultima 
vreme muzica își limpezește 
mesajul, devine mai accesibilă?— Depinde pentru care public 
e mai accesibilă. Pentru cei familiarizați cu avangarda, muzica românească e deseori considerată „un fenomen dintre cele mai fascinante" și de o „totală originalitate", datorată „fuziunii dintre elemente isto- rice-bizantine sau folclorice cu tehnici, dimpotrivă, extrem de noi". Compozitorii Români — s-a spus în Franța. Belgia. Elveția. Italia etc. — „par a fi rezolvat mai bine decît mulți alții această cvadratură a cercului : producerea unei muzici noi, originale și totodată accesibile auditoriului".

— A fi și muzicolog este un 
handicap pentru creație ? Nu 
cumva se ajunge la o conștien
tizare excesivă a actului' de 
creator ? Mă refer chiar I* ca
zul dumneavoastră.— Actul de ereație nu este niciodată inconștient, deși rădăcinile lui se află în adincul omului. Intuiția, bunăoară, poate conduce la o anumită decizie artistică și aceasta in absența raționamentului, a sentimentului sau a senzației, fără a fi 

mai puțin o decizie conștientă. De la Schumann și mai ales Wagner încoace, mulți compozitori au dezvoltat, in paralel, 
o activitate teoretică. Uneori, muzicologia lor a fost un exemplar act de creație. De aceea, contribuția lor la înțelegerea teoretică a muzicii a fost și este hotăritoare.

—- Ce mai poate spune folclo
rul muzical muzicii culte ?— Enorm. Dar numai prin deslușirea arhetipurilor lui muzicale. Eolosirea „exotică" a folclorului precum și a celorlalte culturi tradiționale este depășită.

— Ați urmat la Munchen 
cursuri de muzică electronică. 
E un drum profitabil pentru 
muzica secolului nostru, al ce
lui care va veni ?— Sintetizorul polifonic și computerul se vor afla.» in cu- rind, in camera de lucru a com- pozitprului, precum pînă mai ieri pianul. Aproape toate formațiile de jazz, rock, pop ete. folosesc cel puțin un sintetizor alături de instrumentele tradiționale. Pină și în cele mai multe restaurante poate fi văzut un sintetizor. nu însă șl la Filarmonică ! Sintetizorul e azi un instrument obișnuit. Nu înțeleg pe cine mai sperie.

— Pe mine în nici un caz. 
însă in definitiv, cam cum vă 
închipuiți muzica secolului ur
mător ? Va fi ea mai aproape 
de oameni ? Sau, dimpotrivă, 
se va înstrăina de ei ?— Depinde și de muzică și de oameni. Dacă se va părăsi însușirea culturii se vor înstrăina oamenii de muzică. Dacă dimensiunea spirituală a muzicii se va atrofia, se va înstrăina muzica de oameni. Sint însă optimist : nici una din variante nu cred că va avea țoc.

— în ce măsură modelează 
cultura muzicală un popor ?— Să ne imaginăm cum am arătă astăzi fără Eminescu, Creangă, Caragiale, Andreescu, Brâncuși. Enescu. Arghezi, Bla- ga, Barbu și atiția alții. Sau dacă mai existam ca popor fără tradiție folclorică sau^bizantină.

— V-ați format într-o peri
oadă grea, cea a războiului al 
doilea, cu toate atrocitățile lui 
despre care știați în vremea 
aceea mai mult sau mai puțin. 
In general, evenimentele isto
rice v-au marcat ? Sau ați pre
ferat să n-auziți „vuietul 
vremii" ?— Nu vreau să vorbesc decît de aspectul pozitiv : „vhietul vremii" (Philippide) sau „teroarea istoriei" (Eliade), m-a constrîns să-mi aflu axa spirituală.
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Omul la tribuna socială
E un privilegiu să te afli în 

dialog cu fermecătorul profe- 
«or Crișan Mircioiu, distinsul 
chirurg, și om de cultură al 
Cetății !

— Sinteți, deci, medic din 
anul 1936 ! Simplu de socotit : 
eu doi ani mai mult decît o 
jumătate de veac ! Totuși, cînd 
v-ați considerat intiia oară me
dic ?— Uite, mă faci să tresar : xiua de care mă-ntrebi a fost în anul 1938 și eram la Mocod, 
în județul Bistrița-Năsăud, în- tr-una din echipele lui Dimitrie Guști, în vremea cind îmi făceam stagiul la țară. Era o zi de duminică și a venit cineva să mă cheme să asist la o naștere. Era prima oară cind eram singur și m-a încercat o frică nemaipomenită. In curte, mă aștepta însă o femeie mai în virstă : „Domnule doctor, eu 
sînt moașa din Mocod, de mai 
bine de 30 de ani și tot satul 
a născut cu mine. N-aveți grjă, 
sînt lingă dumneavoastră” ! Dar și mai grozavă mi s-a părut 
această „primă zi“ cînd am ieșit cu copilul în brațe, înfășat de moașă, să-l arăt tatălui si rudelor.

— Ziceți că ați învățat prima 
lecție de medicină in familie, 
de la bunica dinspre mamă, 
Carabela. Mai poate fi reconsti
tuită după trei sferturi de 
veac ?— O, cum să nu : la orice fel 
dt plagă, cel mai bun remediu 
este untul de sunătoare, obținut din flori fierte în ulei. Ei, 
ce minunați oameni erau bunicii mei ! Dar să mă laud : tata. Ion Mircioiu, a făcut parte din prima serie de maiștri sondori din România, pregătiți la Cîm- pina în anul 1906...

— Cu ce vă mai puteți lău
da, stimate profesor ?— Uite, cu faptul c-am avut șansa de a avea aici, la Cluj- Napoca, profesori străluciți: pe Victor Papilian, pe Titu Vasiliu, pe marele luliu Hațieganu, dar și pe Alexandru Pop, care mi-av îndrumat pașii în medicină și chirurgie. O vreme am și lucrat alături de profesorul luliu Hațieganu, atunci cînd m-am pregătit pentru chirurgie, prin anii 1937—1938. Ce clipe magnifice au fost acelea, ce fascinant era ceremonialul prilejuit de vizitele mari, ce desăvîrșită era ordinea ! Și cît de mult trebuia să studiezi fără ca nimeni să-ți ceară asta ! Trebuia să stabilești exact diagnosticul, apoi, cel mai adecvat tratament, după care să participi la confruntarea cu maestrul, care își aducea luminile cu știință și omenie, remarcînd și subliniind 
cu laude orice realizare. Atmosfera era serioasă, dar se făceau și glume, „tonul" dîndu-1 chiar profesorul. E superbă viața unui chirurg ! Culegînd viață din viață, tremurînd pentru fiecare din bolnavii tăi, iar de la o vreme și pentru bolnavii altora, atunci. în gărzile de noapte, simți pulsul vieții și ți se pare că nu trăiești nici o clipă degeaba !

— Știți că studenții v-au 
„botezat"... „abdomen acut" ?— Te dezamăgesc : știu ! Ba chiar am dorit-o...

— Ați dorit acest „botez" ? 
De ce ?— La cursuri, cînd predam „Chirurgia de urgență" și în special Abdomenul acut", am făcut foarte multe dezvoltări, considerîndu-le capitale în pregătirea viitorului medic. De fapt, te previn că vreau să scriu un volum cu titlul „Abdomenul acut". E o datorie în primul rînd față de mine, dar și față de colegii mai tineri. Și-ți spun drept, uneori lăsînd gîndul să zboare, îmi vin adesea în minte anii cînd eram tînăr preparator de serviciu în clinică și-1 preamăream pe Le- jar...

— Cine era Lejar ?— A scris o carte devenită clasică, „Chirurgia de urgență", 
pe care, în timpul gărzilor, cînd aveam un caz mai greu, o consultam și mă ajuta nemaipomenit. Eram fericit și-1 bine- cuvîntam de fiecare dată pe Le- jar. Deștept franțuzul ! Ei, bine, mergînd mai departe cu gîndul îmi place să visez clipa în care, un tînăr medic, de gardă în Clinica Chirurgicală I, are un bolnav cu dureri abdominale, 
cu care nu se prea descurcă, merge în camera de gardă, scoate „Abdomenul acut", găsește ce-i trebuia la capitolul „Dureri abdominale", zîmbește și zice : „Deștept Mircioiu" ! Ar 
fi prea frumos...

— Cum arăta orașul CIuj-Na- 
poca văzut prin ochii unui copil 
care trecea prima oară Car- 
pații ?— Să-ți spun o taină : rădă

cinile mele sînt tot prin Ardeal ! Știi cine au fost Străbunicii mei? Ciobani. Ei- au trecut Carpații ducînd pentru iernat oile spre Bărăgan și Dobrogea noastră, pînă departe, la Odesa. Pînă la urmă, drumurile transhumantei i-au așezat pe-ai mei, după multe peregrinări, la Cîm- pina. Și vezi, de fapt, eu mă reîntorceam la obîrșie, cînd am trecut Carpații spre Clujul studențesc. Iată, sînt 58 de ani de atunci ! Iți dai seama cum au trecut anii ? Era pe-atunci anul 1930 și Clujul abia trecuse de 50 de mii de locuitori. Orașul acesta a crescut sub ochii- mei. Cred că ai văzut cum arată văzut de pe Dealul Feleacului. 
E o minune a lumii. Iți lasă impresia oglindirii în apă a unui cer înstelat și necuprins. Știi cîți studenți are ? Cam 25 de mii, adică jumătate din populația orașului de-acum șase decenii ! O metropolă în toată regula, cu 30 de unități de cercetare, cu două teatre și două opere, cu cîteva sute de scriitori, cu numeroase premiere

K Diktatul a venit peste noi ca un trăznet. îmi arde și acum inima ca un fier 

înroșit M Fără omenie și cultură, nu poate fi medicină M Orașul de pe dealul 
Feleacului a întinerit cu vreo două mii de ani. Este o minune a lumii, o metro
polă în toată regula ■ O statuie a lui Avram lancu și Statuia soldatului ro
mân nu pot lipsi din Cluj-Napoca ■

CRIȘAN MIRCIOIU s-a născut la 20 iulie 1913, la Cimpina. 
Studii primare și liceale la Moreni, iar bacalaureatul la Ploiești 
(1930). A absolvit Facultatea de medicină din Cluj cu „magna 
cum laude", unde a urcat toate treptele didactice pi'nă Ia cea 
de profesor (1970—1978). Intre anii 1976—1978 a fost șef de ca
tedră, apoi profesor consultant. Din anul 1972 este doctor do
cent, iar din anul 1977 profesor conducător de doctorat.

A elaborat peste 700 de lucrări științifice. Este membru al 
Uniunii balcanice medicale, al Societății internaționale de chi
rurgie, al Societății internaționale de medicină generală și 
membru fondator al Societății internaționale de chirurgie di
gestivă. E autor sau coautor, alături de cunoscute personalități 
ale medicinei românești la numeroase manuale universitare sau 
destinate publicului larg.

Din anul 1976 este rector al Universității cultural-științifice 
din Cluj-Napoca, care are peste 12.000 de studenți.

științifice și tehnice mondiale, cu participări repetate la programele cosmice și nucleare...
— ...Dar și cu una dintre cele 

mai puternice Universități cul
tural-științifice din România !— E o provocare, dar răspund la ea cu plăcere ! Da, Crișan Mircioiu e rectorul ei de vreo duzină de ani. Pe mine mă impresionează, îți spun sincer, setea de cunoaștere a clujenilor, de vreme ce numărul studenților ce urmează cele 165 de cufsuri trece binișor de 12.000. Vrei să înveți ? Perfect : ai porți deschise !

— Vă port iar în lumea a- 
mintirilor. Un „indiscret" ziar 
din Cluj consemna în anul 1936 
un eveniment notabil trăit de 
oraș. Vi-1 amintiți ? „Domnul 
Octavian Goga va fi prezent la 
Cluj, in calitate de naș, la nun
ta domnișoarei Elena Ghibu, 
fiica profesorului Onisifor Ghi
bu". Atît. Mai mult, spuneți-ne 
dumneavoastră, stimate Crișan 
Mircioiu I— Altă provocare ! Te interesează, observ, „omisiunea" informației din ziar : cine era ginerele fiicei lui Onisifor Ghi- a3“bu ? Da, eu eram, avem 23 de ani și mai nimeni nu știa cine este Crișan Mircioiu, cel care în ’30 trecuse Carpații venind la studii la Cluj. Anunțul ne-a amuzat pe toți : și pe Onisfor Ghibu, și pe domnișoara Elena Ghibu, și pe mine...

— Ați trăit, deci, ani mulți 
și în preajma celui ce a fost 
marele profesor și ctitor de 
școală Onisifor Ghibu. Ne-ați 
putea sintetiza „lăsămîntul" 
său ?— Lăsămîntul Iul Onisifor Ghibu ? E impresionant ! A lă- . sat, în primul rînd, o concepție închegată pentru o pedagogie românească. E apoi lăsămîntul său din Transilvania anului 1914 : crearea unui front unic de rezistență în fața asalturilor deznaționalizatoare ale administrației șovine de atunci.

Un front alcătuit din intelectualitatea satelor pe care l-a organizat și condus. E o adevărată lecție de istorie, despre care ar trebui să învețe și copiii la școală. Un alt lăsămînt este Universitatea românească din Cluj la ctitorirea și dezvoltarea căreia a lucrat cu folos. Dar cîte altele ! Onisifor Ghibu și-a dăruit toată viața lui de luptă și jertfă drept moștenire neamului românesc pe care l-a iubit cu o sete impresionantă. Și-a dăruit întreaga existență țării, educației națiunii, crezînd mereu în viitorul ei...
— Mă obsedează un gînd : în 

Sibiul amurgului său, eram c- 
lev în acei ani și n-am avut 
șansa, cel puțin în una din 
plimbările melc prin „Sub 
Arini" să-i zic și eu „Bună 
ziua, domnule profesor ? ! Așa 
cum, la Rășinari, în desele 
mele drumuri, n-am mai regă
sit decît amintirea celui ce a 
fost Octavian Goga. O tulbură- 
toate amintire, Ia care, știu, 
vibrați cu intensitate maximă !— Că mi-a fost naș, știi. Și simpla lui prezență te emoțio

na, ca și prezența celui care a fost Lucian Blaga, pe care am avut șansa să-l cunosc chiar în anul cînd a fost ales profesor la Facultatea de litere și filo- 
sofie a Universității din Cluj- Napoca anume creată pentru el. Am fost atunci prezent și la cursul lui de deschidere, care, din cauza auditoriului foarte numeros, a trebuit să se țină în aulă. Dar imaginea mea s-a conturat și mai bine în neuitatele seri cînd era invitat la masă, la părinții noștri...

— Aveați pe atunci cu vreo 
jumătate de veac mai puțin 
și, din cîte mi-ați spus, v-a 
lăudat Blaga !— Vezi ? Iar mă faci să mă laud. Uite cum a fost : venind vorba de poezie, i-am mărturisit că, de fiecare dată cînd recitesc „Gîndurile unui mort", rămîn impresionat de perceperea căderii fructelor coapte peste mormînt :„.Ades un zgomot mă face să tresar, Să fie pașii sprinteni ai iubitei mele, Sau e moartă și ea de sute și de mii de ani ?Să fie jpașii mici și guralivi ai ei, sau poate pe pămînt e toamnă și niște fructe coapte-mi cad, mustoase, grele pe mormînt, desprinse dintr-un pom care-a crescut din mine ?Blaga avea atunci 44 de ani. A zîmbit și mi-a spus : ești romantic ! Peste ani, drumifrile noastre s-au mai reîntîlnit, fermecătoare rămînînd, după întoarcerea noastră la Cluj, din pribegia impusă de Diktat, în- tîlnirile de la pensiunea Bol- chiș despre care scrie atît de frumos doctorul lubu, cel plecat înainte de vreme dintre noi, fără a ne dărui promisa carte despre Lucian Blaga, pe care o așteptam atît de mult.

— Atunci, în septembrie 1940, 
erați in plin suiș. Din lumea ce 
v-ați construit-o la 27 de ani, 

ee v-a furat Diktatul î— Mi-a furat Țara și m-a durut inima. Mi-a furat un drum al vieții și m-a tulburat. Mi-a furat încrederea și m-a neliniștit. Dar niciodată n-am pierdut convingerea întoarcerii „la locurile unde au fost jurămintele" ! Și poate de aceea nici n-a fost așa de greu cum ar fi putut să fie. Aveam speranțe ! Diktatul a venit peste noi ca un trăznet pe un cer pe care norii începuseră să se a- dune, dar care nu te lasă să bănuiești cele ce se pun la cale. Dar nu voi fi niciodată în stare să povestesc ce-a fost, deși îmi arde și acum inima ca un fier înroșit. Vai, cît de cruntă a fost ideea despărțirii ! Cît zbucium în inima lui Onisifor Ghibu pentru a lua legătura cu Bucureș- tiul și a cere guvernului să nu cedeze Ardealul ! Cîte jurăminte de sfîntă credință, pînă la jertfa supremă ! Era o toan - nă nemaipomenit de frumoasă, iar sub lumina soarelui, totul era auriu. Uite, mă revăd, acum, după aproape o juițăta- te de veac, alături de Onisifor

Ghibu în drum spre Stana, lingă Huedin, acolo unde părinții noștri aveau o casă de odihnă și mă tulbură clipa reîntoarcerii : spre a nu se despărți niciodată de pămîntul care i-a luminat viața, a luat un săculeț cu pămînt, și a cerut, atunci cînd i-o veni ceasul, să fie a- șezat lingă sicriu...
— O dorință împlinită ?— Săculețul cu pămînt zace azi, înfășurat în tricolor, în mormîntul lui Onisifor Ghibu. I-am împlinit dorința...
— Cum arăta orașul văzut 

de pe Feleac ?— Era învăluit într-o ceață albăstruie, tomnatică, era un vis ce-avea să mă urmărească în fiecare clipă. Plecam spre Să- liștea părintelui meu, iar de acolo, spre București, să-mi caut rostul. Devenisem pentru o vreme medic al Asigurărilor sociale...
— „.Și ați ajuns, așa cum 

spuneți adesea, într-un oraș 
cald primitor : Sibiul. Ce amin
tiri mai scumpe v-au rămas 
de-atunci ?— Știi ce m-a impresionat cel mai mult ? Acel admirabil efort de energie românească pentru a instala instituțiile refugiate din Clujul cotropit ! Sub ochii noștri uimiți, cazărmile și școlile militare s-au transformat în institute de cultură, în clinici, în amfiteatre, ca și cînd dintotdeauna ar fi fost așa.

— „Război" ! Cumplit de urît 
sună și nu v-a ocolit. El ce-a- 
nsemnat pentru dumneavoas
tră ?— Uite ce : suferință, durere, amărăciune, nesiguranță, singurătate, zădărnicie, distrugere și moarte ! Aceasta a-n- semnat pentru toți, nu numai pentru mine. Eu am avut ocazia să-mi dau seama de ororile războiului atunci, cînd la ambulanțele divizonare stă

team la masa de operație cîte douăsprezece ore, foarte adesea sub bombardamente. Durerea și suferința ce mă încercau erau chinuitoare, iar ieșirea o găseam doar prin zbuciumul continuu de a alina suferințe...
— înțeleg atunci și de ce 

v-ați atașat atît de mult de ma
rele umanist care a fost Albert 
Schweitzer ! Cartea, pdjiâ mo
nografie românească, pe care 
ați scris-o dumneavoastră des
pre acest mare om și medic, 
s-a epuizat în chiar primele 
zile de difuzare. Și am aflat că 
pregătiți o nouă ediție. La ce 
mai lucrați ?— Mă lupt cu o monografie „luliu Hațieganu", care ar fi trebuit să fie gata cu ocazia centenarului nașterii marelui profesor. Apoi, mă gîndesc de mult la realizarea unui volum omagial „Victor Papilian", în genul frumoaselor volume scoase de Mircea Zaciu cu ocazia centenarului Agârbiceanu sau al lui Liviu Rebreanu. S-au asociat o serie de colaboratori distinși, scriitori, critici, medici și sper să putem realiza un volum omagial pe măsura celui ce a fost Victor Papilian, cel ce a dat un plus de srălucire Cetății. Și mă mai gîndesc, totuși, ai să vezi, la un volum. „întîl- niri cu lumea și cu mine însumi", în care poate se vor găsi și ceva amintiri...

— Cum vedeți proiectele pen
tru „mîine" în medicină ?— Sîntem deja în plină revoluție autentică și noile descoperiri ale științelor naturii, fizicii, electronicii, chimiei, matematicii, informaticii își anunță furtunos intrarea pentru consolidarea medicinei științifice. Uite,’, chiar orașul nostru a găzduit o foarte interesantă consfătuire națională pe tema 
imageriei, care înseamnă totalitatea imaginilor computerizate obținute prin mijloace electronice. Asta ușurează diagnosticul într-o mulțime de domenii. E, apoi, problema transplantului de organe, pe care o privesc drept o cucerire importantă, care va revoluționa cu siguranță medicina de mîine. Dar, la baza ei, va rămîne cultivarea omeniei. Fă’-ă omenie, nu poate fi medicină ! Și nici fără cultură...

— Citez dintr-un autograf pe 
care vi l-a oferit academicianul 
Ștefan Pascu : „Profesorului 
Crișan Mircioiu, neobositul, sti
mulator al culturii și științei 
românești..."— E, cred, o recunoaștere a prezenței Universității cultural- științifice în pesiajul cultural al Clujului nostru, iar pentru mine o sursă de bucurii și satisfacții.

— Ați venit, deci, Ia Cluj- 
Napoca cînd aveați 17 ani. Ce 
schimbări mai importante vă 
frapează azi ?— Sînt enorme schimbările ce s-au produs. Dacă am ajuns la 75 de ani, asta înseamnă, lăsînd la o parte cei patru ani ai Diktatului. că am vegheat și eu zbuciumul orașului vreo 54 de ani. Și-mi place uneori să mă., gîndesc c-am mai pus și eu umărul la cîte ceva. De pildă, strada Clinicilor, chiar dacă n-are pe ea o placă de ctitorie, eu am asfaltat-o, atunci cînd am fost deputat. Dar cîte nu s-au făcut ! Ai privit orașul de pe • Dealul Feleacului ? E o mare metropolă europeană, o minune a lumii. Dar Mănăștu- rul ? El singur e de vreo două ori mal mare decît Clujul adolescenței mele. Dar „Alma Mater Napocensis" ? De-un sfert de veac șantierele au declanșat un adevărat asediu, în- cît, Cetatea a întinerit cu vreo două mii de ani I

— ...Și totuși, ce-i mai lip
sește azi ?— Eu am o poezie, „Avem atîtea Everesturi", pe care o citesc uneori tinerilor și mai adesea lui Tudorel, nepotul meu, care, iată !, a ajuns student în anul a) IV-lea al Facultății de Medicină din Cluj- Napoca urmîndu-mă pe mine și pe tatăl său. Sînt destule de făcut! Dar, uite, am găsit și două mari „lipsuri", ai să vezi, a- proape de necrezut : draga noastră metropolă nu are încă 
o statuie a lui Avram lancu, adică, a celui care ar fi meritat mult mai mult ! Recunoaște : e mult prea pu in un nume pe-o jumătate de stradă, cu vreo treizeci de case ! Și, incredibil, nici „Statuia soldatului român" ! Eu zic că nu mai pot lipsi din orașul nostru. Sînteți de acord î
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Flacăra la dispoziția dumneavoastră

* Sesizări, propuneri, soluții - uri fructuos între cetățeni și autorități o
■ *Y' ' - ’' -■ • ' - ' * /; ' ; -< j . ‘.î j-r r ~ " < % ,- ~ :H „Blocul nr. 6,- str. Peneș Curcanu. din Focșam a fost dat în folosință în urmă cu patru ani. Deși, teoretic, avem lift, nici pînă acum nu a fost pus în stare de funcționare. S-a reușit, anul trecut, să se monteze cabina și ușile, dar ele continuă să tămînă .. încuiate, în ciuda celor opt etaje pe care îe urcăm și le coborîm zilnic. de cînd. ne-am mutat..." (Blidarii Nicolae din Focșani, str. Feneș Ciircanu, bloc 6, ap. 30).

3 Ciuta Ana din Făgăraș, str. Tudor Vladimirescu, bl. 18, sc. A, ap. 4, ni s-a adresat cu rugămintea de a fi sprijinită în vederea atribuirii unui spațiu locativ corespunzător ca suprafață în funcție de numărul membrilor de familie. Situația sa fiind cunoscută de Biroul permanent al Consiliului popular al municipiului Făgăraș, s-a hotărît să fie repartizat unității E.G.C.L. Făgăraș — unde Ciuta Ana își desfășoară activitatea.. — - un apartament cu trei camere, pentru a-i fi atribuit. 
(Consiliul popular al muncipiu- 
lui Făgăraș).

H „Atelierul Ia care șe referă un grup de locatari din Constanța, Intrarea Tuicei nr. 8, fupcționenză in clădirea ce, a aparținut autobazei I.T.A., pentru reparații mecanice. Fiind bine utilat tehnic și eficient economic, el corespunde și din punct 
de vedere al amenajării spațiului aferent. Privitor la platforma de amplasare a reclpienților de gunoi, menționăm că prin construirea de către I.G.C. a unui paravan tencuit s-a reușit mascarea lor. Referitor la cele sesizate, conducătorul formației 
de lucru a luat următoarele măsuri interzicerea accesului 
în incinta atelierului a autovehiculelor particulare ; informarea dispeceratului I.G.C., în vederea ridicării reziduurilor menajere și instruirea muncitorilor din subordine pentru diminuarea poluării fonice de orice natură". Răspuns primit din partea întreprinderii de gospo
dărie comunală Constanța.

B „în anul 1987 (mal precis în februarie), am cumpărat un televizor alb-negru Diamant 220. Chiar după perioada de garanție s-a defectat. Mi-atp spus că nu e prea grav din moment ce există unități de depanare radio TV. Una de acest fel sa află în strada 30 Decembrie, lingă Muzeul de istorie al R.S.R. Așa că, apelind la serviciile acesteia, un lucrător s-a deplasat acasă unde a constatat defecțiunea, în schimbul unei taxe de o sută de lei, sfătuin- du-mă totodată să duc aparatul 
la laboratorul unității. Din 17 mai, anul trecut, de cînd l-am lăsat. cri de cite ori revin să văd dacă l-au reparat plec cu noi promisiuni pentru o dată viitoare. Și acest du-te-vino durează, fără să știu sigur dacă 
mai pot, sau nu, recupera televizorul. Păcat că prestigiul firmei Radioprogres este umbrit de existența unora care tergiversează termenul de execuție, punînd la îndoială însăși calitatea serviciilor". (Șerban Ma
ri», domiciliată în București, 
str. Dudeșli, nr. 102, bl. C, ap. 1, 
sectorul 3).
■ Un grup de locatari ai blocului V7 din Alexandria semnalau faptul că hidroizolația clădirii este degradată, favori- zind pătrunderea apei provenite; din ploi și zăpezi în apartamentele de la nivelurile superioare 

și ne solicitau sprijin pentru soluționarea acestui aspect. 
Consiliul popular al municipiului Alexandria — Comitetul executiv ne face cunoscut că „din verificările efectuate de către specialiști ai E.G.C.L.-lui Alexandria se confirmă cele sesizate. Ceea ce a condus la elaborarea unor măsuri de refacere a hidroizolației, lucrarea urmînd a fi finalizată în primul trimestru al anului 1989, împreună cu albele, care se impun în această zonă".■ Dinu Tudora a făcut o plîngere împotriva vecinului său, Stancu Alexandru, care i-a luaț porumbul de pe terenul ce-I deține ca lot în folosință 
de la C.A.P. Clinceni. Consiliul 
popular al comunei Clinceni, Sectorul Agricol Ilfov, analizînd situația respectivă, confirmă cele relatate de petentă. Staneu Alexandru recunoaște fapta co

misă, motivînd însă că suprafața disputată era tot lot în folosință de la C.A.P. Un neadevăr, pentru că în urma măsurătorilor s-a dovedit că nu era al lui. Așa că, a fost obligat să redea porumbul, însușit pe nedrept, vecinei sale.■ Ministerul Educației și In- vățămintului: Inspectoratul școlar județean Neațțțț a organizat, în perioada 5—8 decembrie 1988, o activitate de îndrumare și control la Liceul agroindustrial. Tirgu Neamț, prilej cu care s-au stabilit măsuri pentru îmbunătățirea instruirii tehnologice și practice, coordonarea acesteia fiind preluată de ing, Drugă Ion de la ing. Gheorghieș Eugenia, De asemenea, s-a hotărît . ca ing. Gheorghieș Florentin să nu mai desfășoare activitate didactică in cadrul liceului, datorită abaterilor săvîrșite în anii școlari anteriori. I s-a răspuns petentului Radu Dragoș Neculai din Tirgu Neamț, str,.1 Tăbăeari nr. 4, care începind cu acest an școlar nu mai funcționează ca inginer în învățămînt, deoarece organele, de specialitate, în urma verificării desfășurate, au apreciat ca necores- punzățoare activitatea sa pedagogică. -a „în.,trei din magazinele municipiului Craiova, respectiv „Romanța", „Mercur" și „Foto", 'vînzarea filmelor color sau aib-negru AZOMUREȘ erau condiționate fie de un termometru, fie de altceva ce nu-ți făcea trebuință. Iu afară. de acest fapt, nu toți clienții erau serviți la fel. Unii ■ primeau zece filme dacă acceptau și zece pachete de revelator. Atunci cind mi-a venit rîndul, solici- tînd două filme, mi s-a replicat că nu „ești fotograf" și am luat doar unul. Felul ireverențios al șefei de unitate, Borugă Constanța, nu m-a convins că mai vechea zicală — clientul nostru, stăpinul nostru — ar mai fi de actualitate, ci dimpotrivă". Semnează, fără a fi fotograf, Târziu 
Aurelian din Craiova, cartier 
Craiovița Nouă, bl. 173 B, sc. 1, 
ei. 3, ap. IX■ „Petiționara Baciu Eufro- sina, in virstă de 80 de ani, și-a schimbat domiciliul din comuna Boțești, județul Vaslui, în comuna Tunari, Sectorul Agricol Ilfov, în anul 1978, la fiica ei. Fiind pensionară C.A.P., nu a făcut pină în prezent toate actele necesare pentru transferul tuturor, drepturilor ce i se cu- , vin, din această cauză prîmin- du-le cu întirziere. Pentru a evita pe viitor aceste greutăți a fost îndrumată să perfecteze toate documentele în vederea operării acestui transfer". Răspuns expediat de Consiliul 
popular al comunei Tunari.■ Analizînd și verificînd scrisoarea petentului Tomiuc I. Maftei din orașul Anina, str. Miniș nr. 2, județul Caraș-Se- verin, Consiliul popular al ju
dețului Caraș-Severin — Comi
tetul executiv a constatat că cele sesizate de petent în legătură cu încadrarea nelegală a consilierului juridic . principal Bălan Constantin sînt reale, fapt pentru care s-a dispus conducerii Combinatului minier Banat-Anina intrarea în legalitate, prin trecerea acestuia pe post de consilier juridic și recuperarea sumelor plătite ilegal în perioada martie-decembrie 1988. Privitor la procesul pen- tiu reîncadrarea în muncă, la care se referă semnatarul, prin Decizia civilă nr. 919 din 2 august 1988 — rămasă definitivă pronunțată în dosarul nr. 1089 al Tribunalului județean Caraș- Seve'rin „s-a admis contestația formulată de Tomiuc Maftei împotriva Combinatului minier Banat-Anina și în consecință, desființează dispoziția nr. 429/ 6.10.85, înlocuind măsura cu retrogradarea pe 2 luni în cadrul, aceleiași profesii, cu modificările cuvenite în contractul de muncă, operațiune ce o va efectua serviciul personal. Obligă de asemenea unitatea la plata privind retribuția neîncasâtă; cu diminuarea corespunzătoare prin retrogradarea cu 2 gradații și concediu de odihnă neacordal ; pentru sporul de vechime neîncasat, precum și pentru cheltuieli de judecată". Cu ocazia prezentei verificări au fost operate cuvenitele înscrisuri în cartea de muncă, întocmindu-se actele de bancă pentru plata 

sumei de 33 386 lei către petiționar. Pe rolul judecătoriei din Oravița este în curs de judecată cauza ce face obiectul dosarului penal nr. 12161988, întocmit la sesizarea semnatarului, ce are ca motiv săvîrșirea infracțiunii de fals și Uz de fals comise de șeful de sector Antal Ladislav. Celelalte aspecte ale scrisorii nu se confirmă sau nu mai sînt de actualitate.
B Miliția județului Dolj: „Cetățeanului Mălin Ionel din comuna Giubega, județul Dolj, i s-a aprobat stabilirea domiciliului în municipiul Craiova".
B Dacă vă propuneți să vizionați un film, chiar dacă sîn- teți numai în trecere pl'in Bistrița, o să vă convingeți că prețul unui bilet va depăși cu mult pe cel normal. Să nu credeți ca, dacă veți plăti în plus, filmul va avea două serii sau presupune condiții deosebite de proiecție. Nu. Să fie oare un motiv ca „întîlnirea de gradul trei", urmărit la cinematograful „Dacia" din localitate, să ma- joreze prețul la 24 de lei ? Nici înainte și nici după ce am văzut filmul n-am reușit să-mi răspund !“ Semnează, nedumerit, 

Oltean Vasile din Bistrița, str. 
Independenței, bl. 62, sc. B, ap. 
17, et. 3.■ Tot referindu-se la cinema, dar de astă dată, la sala de spectacol, ne expediază o epistolă Ion Vasilescu din București, bd. Uverturii 25. bl. 10. sc. A, et. 3, ap. 16, sectorul 6, în care ne mărturisește că, „din păcate singurul cinematograf din cartierul Militari este lăsat de izbeliște. Intr-o sală rece și neprimitoare, cu o aparatură ce lasă mult de dorit, este cu neputință să rămîi pînă la finalul unui film. Dacă nu sînt condiții de renovare propun sa fie reprofilată într-un depozit". Nu ar fi o soluție și nici pe- tentul nu și-ar dori ca singurul loc unde mai se poate vedea un film, în cartier, să devină o „piesă" de muzeu neluată in seamă de nimeni. Mai ales că cinematograful este și trebuie să rămînă un mijloc de petrecere util și plăcut a timpului liber.
■ Procuratura județeană Bis- 

trița-Năsăud : „Petiționara Tini Ileana din Bistrița a fost încadrată la Cooperativa „Lemn- Metal" Bistrița, începind cu data de 29 iulie 1986, pe postul de responsabil secția legătorie. La 1 octombrie 1987 a solicitat, prin cerere scrisă, conducerii cooperativei, să i se aprobe 4 zile de concediu fără plată. După expirarea lor, petenta nu s-a mai prezentat la muncă, astfel că locul ei a fost repartizat altei persoane. în cartea ei de muncă s-a operat întreruperea activității, începînd cu 1 oct. 1987, pentru îngrijirea copilului sub 7 ani, în ideea de a se evita îndepărtarea din cooperativă a semnatarei. Din noiembrie 1988 a fost reîncadrată pe postul de tîmplâr- tapițer în aceeași unitate".■ Mihai Dumitru din Timișoara. str. Bărăgan nr. 2, solicita să fie scutit de contribuția în muncă și bani. în baza cererii petentului, Biroul permanent al Comitetului executiv 
al Consiliului popular al muni
cipiului Timișoara, avind în vedere și starea de sănătate a acestuia și a sdțieî sale, a aprobat neefeetuarea contribuției în muncă, conform Legii 1/1985.
■ Biroul executiv al Consi

liului (popular al orașului Titu a stabilit ca I.C.S.M. Tițu sa. redeschidă chioșcul care exista în curtea școlii generale Titu și să fie aprovizionat cu mărfuri adecvate. Răspuns expediat lui Bunea Ștefan din Titu, ștr. Eroilor nr. 14, județul Dîmbo
vița.

SI „în luna martie 1988, Grecu Marin, cu domiciliul in comuna Glogova, județul G orj, a construit un gard prin care. în mod 
• „Flacăra" nu ia în considerare scrisorile anonime și nu primește 

acte originale. Scrieți ne cit mai concis. Și nu uitați să vă iscăliți. Precizați 
eventual telefonul unde vă putem găsi. Audiențele se țin zilnic între 
orele 11—14.

abuziv, a închis o uliță a satului, interzicînd circulația pe acest drum, motivînd că are o casă (deși nu locuiește în ea) și vrea ca nimeni să nu treacă prin fața ei". Sătenii, in numele cărora semnează Popescu Flo
rian, s-au adresat, in repetate rînduri, atît consiliului popular din comună cit și comisiei de judecată. In ciuda termenelor stabilite de aceste organe competente, nici pînă astăzi G.M. nu a desființat gardul cu toate că drumul cu pricina este „uliță 
comunală, conform schițelor ie sistematizare aflate în arhiva 
satul ui“.■ Primim din partea Ministe
rului Muncii următoarele răspunsuri : 1) Vă facem cunoscut . că vi s-a aprobat transferul la Căminul atelier de la Odobești, cu precizarea că, în cazul ini care nu vă puteți adapta la condițiile din unitatea respectivă ' veți fi retransferat la Căminul spital Șasea. (Ragazan Gheorghe de la Căminul spital Șasea,; județul Suceava). 2) Ca urmare a înregistrării dosarului la Oficiul de pensii al sectorului 2, sub nr. 11 2^,1988, ați fost pensionat cu începere de la 01 oct. prin decizia nr. 97 202/3.11.988. (Craiciu Pavel din București, Șos. Ștefan cel Mare nr. 35, bl. 31, sc. 3, et. 5, ap. 98, sectorul 2).

H „Canalizarea stradală la care sîntem racordați este înfundată, apele reziduale re- fulînd în subsolurile blocului nostru. In urma deselor sesizări scrise și telefonice la LC.A.B. și la Consiliul popular al sectorului 4, s-au deplasat la fața locului mai multe mașini, fără a remedia însă deficiențele amintite. Au venit, au văzut și au plecat, motivînd că nu au ce le trebuie ( ! ?). Da, s-ar putea sa aibă dreptate, mai ales că nici noi nu i-am „stimulat", ca in alte dăți. Ce-i drept, plătim, dar să știm și noi pentru ce !" (Asociația de locatari din str. Luică nr. 11, bloc 2, sectorul 4, București).
■ Consiliul popular al sec

torului 5 — Comitetul executiv: Petrescu Aurel din București, Calea Vitan nr. 203, bl. 42, sectorul 3, a rămas fără locuință în urma ^divorțului, fosta soție beneficiind de contractul de închiriere. Pentru rezolvarea situației locative a petentului, in ședința Biroului permanent al Comitetului executiv al Consiliului popular al sectorului 5, 
s-a aprobat în cota Bazei de aprovizionare și desfacere telecomunicații, unde este om al muncii, garsoniera 54, din blocul H.2, Aleea Bacău nr. 2, sectorul 5, pentru a-i fi repartizată.
■ BJPMOS Arad : în urma reânalîzării situației dv., prin decizia 1896/1988 a Comisiei județene de pensii Arad ați fost încadrat în gradul II de invaliditate. Răspuns adresat lui Bul- zan lovan din Arad, Aleea Ulise nr. 3, bL Y, sc. B, ap. 14.■ Primim, în continuare, răspunsuri favorabile, privind încadrarea în muncă a celor care ne-au solicitat sprijinul. Astfel, 

Direcțiile județene pentru pro
bleme de muncă și ocrotiri so
ciale ne fac cunoscut că : 1) Glodeanu Cecilia a fost readusă la vechiul loc de munca — Atelierul de reparații din Hațeg, județul Hunedoara ; 2) Stan Victoria din Gilău, str., Braniștei., nr, 135, județul Cluj,, a fost repartizată ca zootehnist mecanizator la „Avicola" Eto- rești ; 3) Boboc Daniela din Buzău, cart. Dorobanți, bl. 27 A, sc. B, ap. 18, este om al muncii., la Secția mixtă, afiliată pe lingă întreprinderea de coniac- toare Buzău ; 4) Rață Elena din Breaza, ștr. Ocinei nr. 36, județul Prahova, lucrează ca muncitoare la „Arta Casnică" din Breaza.

Pagină realizată de 
MARIA BOGDAN RADU

Poșta redacției
Nastasie Eleonora — Craiova : Situația a fost analizată și înțeleasa ia Consiliul popular municipal, care a intervenit U D.P.M.O.S. Dolj ca, in raport de pregătirea dv. și de posibil lităple existente, sa va sprijine in ooținerea unui ioc de muncă W C.I. — București : Ne-am.conformat dorinței dv. de a:. folosi inițialele, deși ne-ammirat că o mamă de 23 ani poate avea mulți dușmani. S-a hotărît să fiți reîncadrată <jar, pentru că purtarea dv, anterioară nu a fost prea bună, la prima abatere de ia normele de disciplină, de la Regulamentul, de ordine interioară, vi se va desface contractul ele muncă. <® 

Stroeaeu Emil ■— București : Pentru perioada de netuncțio- nare a postului telefonic în care ați reclamat la 021 veți primi scădere lâ abonament, w 
Ahesti Ionel — București ; Pentru astfel de lucrări îfti sa eliberează autoriza lie de construcție. lucrarea trebuind să fie desființată, Prin- urmare, nu puteți ii obligat să plătiți cotă parte din cheltuieli. ® Rotii 
Vasile — București : Ucenicia fiind o perioadă de însușire â meseriei, activitatea nu se des-. fășura pe bază de contract de muncă. Doar dacă veți prezenta dovadă că ați cotizat la fostele asigurări sociale, această perioadă poate fi luată in calcul la stabilirea pensiei (art. 20 (4) din Legea 3/1977). • Guță Mi- 
haela Daniel» — Buftea : Nu știm ce am putea face noi, dar oricum să ne scrie, dacă vrea, chiar Mariana. ® Sabău Traian — Drobeta-Tr. Severin : Puteți ridica acumulatorii pentru proteza auditivă de la Oficiul farmaceutic Craiova, str. Tabaci nr. 3. • Baniță I. Elisa- 
veta — satul Copăcelu (Vil- cea) : Este legal. Puteți primi o singura pensie, de la C.A.P. sau de urmaș, alegînd-o pe cea mai avantajoasă. • Ciobanii 
Ion — Galați : In recursul pe care aveți dreptul să-l declarați, prezentați dovezi ale celor afirmate în scrisoare : certificate medicale, proces-verbal întocmit de comisia desemnată de unitate etc. • Lungu Pau
lina — Buzău : Veți fi încadrată la întreprinderea de con- tactoare în meseria de vopsitor- galvanizator în acest început de an. ®Megheleș Gheorghe — Reșița : Conform art. 67 din Legea 3/1977, contribuția pentru pensia suplimentară se restituia numai persoanelor care au contribuit, dar care, pînă la data pensionării au totalizat mai puțin de 5 ani de contribuție și nu au dreptul la pensie suplimentară. în alte situații, inclusiv contribuția depusă după pensionare, nu există temei legal pentru restituire. • Ivașcu Mitei — Craiova : Consiliul de conducere al oamenilor muncii din Secția de vagoane a hotărît ca primul apartament ce va fi repartizat de către Consiliul popular municipal să vă fie atribuit. • 
Adomnică Marla — Constanța : în conformitate cu art. 39 (1) din Legea 3 1977 privind pensiile de asigurări sociale de stat și asistentă socială, copiii au dreptul la pensie de urmași în cazul decesului părintelui, în cazul minorei înfiate de dv. după decesul soțului nu sînt îndeplinite condițiile legii. • 
Constantin Dumitrii — Slatina : Limitele maxime ale indemnizațiilor ce se not acorda administratorilor de asociații de lo-; catari sînt : asociații cu pînă la • 
100 membri titulari de contract :. — 516 lei/lună ; cu 101 — .300 ; membri — 756 lei/lună ; cu 301 — 450 membri — "996 lei/ lună ; cu peste 450 membri -- 1 212 lei/lună (art. 14 al. 2 și 3 din Decretul 387/1977 pentru aprobarea Statutului privind organizarea și. . funcționarea ; asociației de locatari ; Tabelul cu limitele maxime aîe retribuției și indemnizațiilor ce se pot acorda personalului de la asociația de locatari, cu majo- . răriîe aferente ulterioare).

REGHINA VÂRVlCi
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Inteligența româneasca în acțiune
TOt-n saStăpînirea ți vindecarea suferinței umane, deziderat pe care este centrată întreaga activitate medicală, datorează enorm dezvoltării celorlalte științe și, în ultimă instanță, avîn- tului tehnicii. întreaga medicină modernă a evoluat pe principiul obiectivizării și parame- trizării, o pondere covîrșitoare avînd-o electronica medicală. Și dacă a fost o vreme în care unele glasuri afirmau că aparatura medicală constituie un impediment în stabilirea dialogului direct cu bolnavul — și de aici, o serie de reticențe — astăzi, cînd atîtea maladii au fost definitiv înfrînte, toată lumea este de acord cu faptul că renunțarea la aparatură ar fi la fel de absurdă ca și lipsa progresului științific.Prin electronică și tehnică de calcul specializată medical, nu trebuie să se înțeleagă o simplă automatizare, ci un nou domeniu al cunoașterii, dînd o altă dimensiune cercetării și practicii medicale. întregul spa

țiu al civilizației noastre s-a electronizat, era deci firească valorificarea electronicii și în acest important compartiment al vieții : sănătatea. Odată realizată joncțiunea dintre cele două științe, evoluția a fost extrem de rapidă, așa Incît se poate vorbi astăzi despre o puternică industrie electronică medicală românească în plină dezvoltare, de un Snvățămînt electronic medical de înalt prestigiu și — poate cel mai însemnat domeniu — de o cercetare electronică medicală cu nemaiîntîlnită amploare, mai ales de la nașterea I.C.S.I.T.E.La Institutul de cercetare științifică și inginerie tehnologică pentru electronică, timpul nu stă niciodată pe loc — știința impune înaintări vertiginoase, viața le cere impetuos. Și cînd este vorba de sănătatea oamenilor, de care specialiștii sectorului „Aparatură medicală" se simt răspunzători deopotrivă cu purtătorii halatelor albe, lista noutăților rămîne mereu deschisă. La exemplificări se impune întotdeauna selecția, ceea ce aplică, și de această dată dr., ing. Octavian Juncu, directorul I.C.S.I.T.E., care a avut amabilitatea de a ne oferi documentarea necesară prezentului material.— în aparatura medicală, ca de altfel în toate creațiile institutului nostru, am început să introducem din ce în ce mai multă inteligență. Practic, tot ceea ce producem astăzi conține în Interiorul său microprocesoare. Aparatul „știe" nu doar să înregistreze fenomenele — să măsoare o tensiune, un curent — ci este capabil să și prelucreze datele, să ofere rezultatul final, astfel încît cel ce utilizează aparatul nu are decît să tragă niște concluzii.Ba chiar, ne mai informează gazda noastră, în cazuri complexe și concluziile sînt oferite de aparat. Un exemplu concludent este monitorul de pat. Simplu ecran de televizor, la prima vedere, aparatul supraveghează evoluția bolnavilor aflați într-o stare critică. Instalate Ia fiecare pat al sălilor de reanimare, conectate cu pacientul, înregistrează clipă de clipă 

pulsul, respirația, temperatura, umiditatea pielii, debitul sangvini Măsurătorile se fac automat și permanent. Medicul are posibilitatea să înscrie în memoria aparatului stările „limită" — de alarmă — ale pacientului. Dacă se înregistrează un moment critic — scăderea pulsului sub 40, să zicem, sau, dimpotrivă, creșterea lui peste 120, semnale optice și sonore avertizează imediat camera de gardă, atrăgînd atenția cadrelor medicale, nu doar că se întîm- plă ceva anormal, dar și des
Aparate inteligente pot preciza diagnosticul 

Harta organismului văzută prin display

Electronica 
de veghe 
la patul 

. bolnavului

pre ce anume este vorba. Aparatul nu se mărginește doar la această acțiune, ce ar putea părea relativ simplă. Electrocardiograma, spre exemplu, este înregistrată în permanență. Prezintă o serie de unde care spun ceva medicului. O abatere de la foma de undă înseamnă un semnal de alarmă. Aparatul este programat spre a prelucra aceste unde și a da alarma a- tunci cînd este cazul. Toate a- ceste monitoare, aflate la capul bolnavilor, sînt interconectate cu un calculator central, care înregistrează comportarea tuturor pacienților din salon. De fapt, se întocmește permanent o fișă — electronic, desigur — pe care medicul o poate consulta oricînd, avînd imaginea evoluției bolnavului clipă de clipă, pe toată perioada cit a fost pus sub observație. La calculator nu poate fi vorba de nici o secundă de neatenție. In momentul în care se consideră că o fișă conține evoluții cu totul deosebite, datele sînt extrase și înregistrate într-un alt sistem, iar bolnavul care trebuie urmărit o perioadă mai lungă de timp — un cardiac să presupunem — își are „istoricul" său, al bolii, ce se poate întinde pe mai mulți ani, păstrat cu grijă în mintea electronică. Se poate aprecia astfel evoluția pacientului și mai ales eficiența tratamentului.Un alt avantaj al microprocesorului introdus în aparatura 

medicală : practic, sînt destul de puțini oameni care în viața lor nu și-au făcut o electrocardiogramă. Știm, așadar, cu toții ce înseamnă fîșia aceea lungă de hîrtie, cu semnele sale sinusoidale, misterioase pentru un neinițiat, perfect interpretabile pentru medic. Noile electrocardiografe, încorporînd microprocesoare, prelucrează automat forma semnalelor, atenționînd chiar și pe cei fără o deosebită pregătire, doar dacă ceVa se a- nunță a nu fi în ordine. Memoria aparatului păstrează doar 

pentru el ceea ce este „banal" — ritmul normal al inimii noastre, prelucrînd și înregistrînd pe hîrtie numai esența maladiei. Atingînd performanțele celui mai înalt nivel mondial, aparatul a fost dotat și cu un cap de înregistrare termic — realizat, printr-o excelentă colaborare cu I.F.T.M. de pe Platforma Măgurele — cap de înregistrare ce înscrie, alături de electrocardiogramă, și o serie de concluzii, pe care, s-ar părea că medicul nu mai are decît să le citească. Aparatul se află în prezent în probe clinice, com- portîndu-se la nivelul așteptărilor celor ce l-au conceput. Avînd în vedere că întreprinderea ce și-a luat în sarcină producerea sa în serie — I.E.I.A. Cluj-Napoca — și-a pregătit încă de pe acum întregul proces de fabricație, spitalele vor putea fi dotate cu noul aparat cu microprocesor, purtînd de grijă inimilor noastre.Bisturiul chirurgului, în noua sa formă, începe să semene destul de vag cu clasicul cuțit. Mai nou, a devenit un „fenomen de tăiere" cu ajutorul timpurilor electromagnetice de înaltă frecvență. Avantajele sînt multiple : incizia este mult mai precisă, sîngerarea extrem de redusă, iar la unele dintre ele, folosite în cazuri cu totul excepționale, odată cu tăietura se produce și cauterizarea. In chi

rurgia ochiului, un astfel de bisturiu este de neînlocuit.Un aparat, considerat inițial „mărunt" de către electroniști, dar care și-a dovedit efecte cu totul impresionante, este detectorul de puls fetal, destinat depistării sarcinii și evoluției sale. Chipul femeii ce și-a dorit un copil și care, intrată în contact cu aparatul electronic poate auzi cum în ea pulsează o nouă viață, este unic, iar medicii a- firmă că, de fiecare dată cînd este aplicat, detectorul influențează sarcina în bine.Credem că ar merita măcar amintită, din multitudinea de exemple ce s-ar mai putea oferi cititorului, și familia de aparate dezvoltate în vederea aplicării tratamentului cu ultrasunete, în cîmp magnetic și electromagnetic, destinate afecțiunilor reu- matologice. Tot prin ultrasunete se mai pot depista astăzi o serie de situații anormale în tainicul mecanism al organismului. Știut fiind că, cu tit o afecțiune este descoperită mai devreme, cu atît se poate vindeca mai rapid, este extrem de lesne de pătruns importanța 
unor asemenea aparate medicale.

Să înțelegem, însă, că medicii 
au devenit electroniști 7— In măsura în care ce! ee conduce un autoturism este și mecanic — îmi servește replica directorul Octavian Juncu. Medicii au învățat să utilizeze toată această aparatură, pentru că între bisturiul clasic și cel electronic — să spunem — diferen-’ ța este enormă. Tehnologiile de ■ utilizare sînt cu totul diferite. Rar se întîmplă însă ca medicul să fie doar un simplu beneficiar. De cele mai multe ori vin cu o serie de idei absolut extraordinare, ce ne sînt de mare ajutor. în fond, sînt cei care le folosesc și, deci, cei mai în măsură să-și exprime o dorință, în legătură cu un viitor aparat, sau să-și dea verdictul asupra eficienței unui produs. De altfel, absolut toate aparatele, înainte de a intra în fabricație de serie, au o perioadă de 2—3 luni de probe clinice, în care medicii le folosesc și nu puține au fost cazurile în care ni s-au oferit sugestii care, valorificate, au dus la perfecționarea aparaturii. Uneori, ideile vin de la spital către Institut încă din faza de proiectare ; apoi nu puțini sînt medicii care au o serie de brevete de invenție, alături de electroniști. Colaborarea între oamenii de diverse specialități și între instituții cu profiluri diferite — aici nu mai e tvorba doar de medicină — duce întotdeauna la rezultate cu totul deosebite. Fără o muncă într-o echipă interdisciplina- ră, nu s-ar fi ajuns la rezultatele de astăzi.Departe încă de capătul drumului, specialiști dăruiți unei idei — electronica pusă în slujba sănătății oamenilor — își continuă munca pentru întruchiparea miraculoaselor lor născociri. Astăzi, tind aproape nimic nu mai apare neverosimil, este tentant .să te gîndești la perspectivele încă nebănuite ale acestei ramuri : electronica medicală.

LIANA MOLNAR ■

Premieră în
zootehnia

românească
Recent, la Institutul de cercetare și producție pentru creșterea porcinelor de la Periș. am fost martorii unui veritabil eveniment științific. Cercetătorii de aici au izbutit să realizeze, în premieră națională, prima fecundare in vitro, deci în afara organismului animaL Momentul a fost anticipat prin pregătiri și studii îndelungate, deoarece biotehnica abordată reclamă cunoașterea amănunțită a mecanismelor biologice de formare a noilor generațiiIn lume, tehnica este cunoscută de mai mulți ani. dar pretutindeni ea are un caracter experimental. Nici în tara noastră 

ea nu constituie o noutate absolută. Primele încercări aparțin specialiștilor de la Institutul de biologie și nutriție animală care au reușit fecundarea in vitro la iepuri. Cercetătorilor de la Periș le revine astfel meritul de a fi preluat și dezvoltat o tehnică de avangardă, care, apreciază directorul institutului. doctorul Constantin Au- reliu, deschide perspective largi de intervenție directă în structura cromozomilor și deci în dirijarea genetică a viitoarelor generatii.Tehnica vizează mai multe etape pe țâre le vom prezenta pe scurt. La început, scroafele sînt supuse unui tratament de stimulare a ovulației în urma căruia numărul ovocitelor (ovulele încă nematurate) sporesc de la 14—15, cîte se obțin în mod curent, la mai bine de 50—60. în următoarea etapă. prin intervenția chirurgicală, ovoci- tele sînt recoltate direct din fo- liculii ovarieni și — introduse într-o cultură specială — sînt întreținute într-un mediu protejat pînă la evidențierea glo- bulilor polari, adică pînă la maturare. Dispersate în celule individuale într-un recipient de sticlă și urmărite permanent sub microscop, ovulele șînț puse apoi în contact.cu celulele- seminale mascule urmărindu-se. tot sub microscop, fecundarea in vitro, precum și primele stadii de dezvoltare celulară.Pînă în. prezent, așa cum 
ne-au explicat cercetătorii și așa cum am putut urmări și noi, celulele fecundate (zigoții) se dezvoltă normal pînă la a doua diviziune celulară.Sorții de reușită. în continuare, a acestor lucrări sînt favorizați și de competența colectivului de studiu format din cercetători de la Periș, de la I.B.N.A. și de la Institutul Can- tacuzino, precum și de experiența acumulată și în alte domenii.

Ing. LUCIAN ROȘCA ■

TRADIȚII ȘTIINȚIFICE Șl TEHNICE ROMÂNEȘTI
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. JJ.- .. : . .Ca o trăsătură de bază a culturii științifice a lui Eminescu trebuie să remarcăm capacitatea sa de a alege din noianul ideilor, teoriilor, ipotezelor care circulau în vremea sa, pe cele valabile, esențiale, definitorii prin valoarea lor, privind de pildă teoria evoluționistă, principiul conservării energiei, structura materiei, concepția despre anul-lumină, mecanismele specifice vieții (metabolismul, fotosinteza etc.), viziunea interdisciplinară, o seamă de studii fundamentale (pe care uneori le traducea integral) etc. La toate acestea, el adăuga ideile sale proprii, originale, adesea de o remarcabilă clarviziune.Ce științe îl interesau 7 Caietele sale manuscrise de la Academie (44, din care în 36 am găsit însemnări științifice) dau un răspuns univoc : practic toate. 11 preocupau deopotrivă matematica, fizica, mecanica, magnetismul, electricitatea, chimia, spectroscopia, bota- 

e « ■ n e ■ ■ A '
nica, zoologia, anatomia, fiziologia, medicina, psihologia, sociologia, farmacologia, zootehnia, meteorologia, paleontologia, economia politică, antropologia, iar pentru istorie, demografie și statistică avea o aplecare deosebită.îl pasionează evoluția aștrilor, a sistemelor planetare și a întregului Univers, consideră matematizarea științelor (inclusiv a celor sociale) o cerință fundamentală a civilizației moderne. Consacră numeroase pagini principiului conservării energiei formulat de medicul Julius Robert von Mayer în 1842 ; traduce integral studiul fundamental — multă vreme contestat de specialiști — al acestuia ; Eminescu apreciază că „de la această dată [1842 — n.n.] începe o nouă etapă în 
științele naturale" (ms. 2270, f. 116), observație care s-a dovedit profetică.Se estimează că în caietele manuscrise eminesciene, acest 
„vis încremenit", cum atît de 

nimerit îl numea C. Noica, sînt cuprinse circa 15 000 de file. Dintre acestea, consider că există cam 1 300 pagini de texte științifice (inclusiv filoso- fia cu contingențe științifice, unele proze fantastice cu conținut și viziuni științifice, traduceri de interes științific major). O mare parte dintre ele sînt expuneri riguroase, de o mare exactitate și cu un fond ideatic bogat. Alteori însă ne aflăm în fața unui ISțiș de note nefinisate, cîteodată adnotări fugare de cîteva cuvinte, așternute cu creionul așa cum și le face cineva într-un bloc-notes, pentru uzul său personal. E și firesc, căci e vorba de texte ce ■ nu erau destinate publicării, deci autorul lor nu le cizelase așa cum proceda atunci cînd își definitiva giuvaerele versurilor. Există și unele însemnări enigmatice, care abia se cer „decodate", cum am încercat și noi să facem într-un studiu mai amplu, aflat în curs de editare.Valoarea de ansamblu a însemnărilor manuscrise este însă de necontestat. Sîntem încredințați că dacă anul 1883 nu ar fi curmat zborul înalt al Poetului, prefăcînd zămislirea în calvar, multe dintre aceste texte ar fi fost reluate și întregite de Eminescu, inclusiv cele științifice, amplificate și clarificate. Cu toate acestea, studiul 

și publicarea lor integrală ar constitui un act de mare însemnătate pentru cultura românească. La numai un an după ce Titu Maiorescu a predat manuscrisele Academiei Române, Nicolae lorga scria, prevestitor, în revista Sămănătorul nr. 46 din 16 noiembrie 1903, că în scrierile acestea, pe care Eminescu nu le-a tipărit „dar 
nici nu le-a distrus" se află 
„diamante care așteaptă numai 
ceva mai multă tăietură pentru 
a străluci deplin." Prin ele „Un 
nou Eminescu apăru : minte 
setoasă de a ști, suflet doritor 
de a se împărtăși altora..." Decenii mai tîrziu, C. Noica nota în „Gazeta literară" nr. 12 din 21 martie 1968 : „Nu cunosc în 
nici o cultură un document 
atît de emoționant și complet."Cu toate acestea, formulările abrupte, greu de înțeles, existente uneori în caiete au derutat pe mulți. Chiar și pe un istoric literar de mare competență cum a fost G. Ibrăileanu, care n-a deslușit dintru început valoarea acestui tezaur, dar care, ulterior, a consacrat pagini memorabile de interpretare critică operei antume și postume a lui Eminescu. Cercetarea superficială a textelor științifice din manuscrise a dus și pe alți istorici literari la aprecieri infirmate de realitate. ’

Nu vom insista asupra unor contestări de acest fel, am scris adesea despre temeinicia însemnărilor științifice eminesciene, au scris mulți alții subliniind valoarea lor. Refe- rindu-se în amintitul articol din Luceafărul la textele des
pre electricitate și magnetism, acad. Aurel Avramescu observa că acestea „excelează prin precizie și justețe", iar în ce privește terminologia folosită, apreciază că ele „reprezintă un 
adevărat monument al limbii 
române științifice." Aceasta nu înseamnă că nu s-au comis și exagerări de interpetare cum ar fi aceea, cred eu, -din lucrarea Lumea electronilor (1946), în care se afirmă că în pasajul din Scrisoarea I care începe prin „Punctu-acela de mișcare..." se dă, definiția electronului ; realitate fizică ce a fost descoperit' abia în 1895 de către J.J. Thomson.Esențial este însă faptul că o analiză riguroasă a scrierilor eminesciene demonstrează interesul său major pentru știință, ca și luciditatea viziunii sale științifice. Să reținem și această observație a sa : „...după 
produsele sale științifice și 
literare se cîntărește valoarea 
unui popor pe pămînt" (Timpul 
din 31 mai 1880).

L M. ȘTEFAN ■
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Cu simțul datoriei față de cetățean
Pînă nu demult, călătorii de 

pe magistrala feroviară Bucu
rești—Craiova—Timișoara re
țineau vag numele primei lo
calități în care opreau, doar 
cîteva minute, trenurile acce
lerate și, uneori, cele rapide : 
Videle.

O gară intr-un cîmp imens 
de sonde petrolifere. Cei mai 
mulți nu știau și probabil nu 
Știu nici astăzi bine, că 
aici se află unul dintre cele 
mai tinere orașe ale țării, ora
șul petroliștilor teleormăneni, 
al unor vestiți crescători de 
animale și cultivatori de ce
reale, urbea care, în cei 20 de 
ani ai săi încă neîmpliniți a 
evoluat ferm pe coordonatele 
civilizației socialiste, alungind 
ia finele anului abia încheiat 
ta o producție industrială de 
aproape un miliard de lei, la 
mii de tone de produse agro- 
alimentare livrate eătre stat, 
precum și la o bogată dotă 
edili tar-gospodărească alcă
tuită din blocuri de locuințe 
cu peste 1 500 de apartamen
te, un triaj complet cibeme- 
tizat, telefonie interurbană 
automatizată, local nou de 
poștă, școli noi, o rețea diver
sificată de unități comerciale 
și prestatoare de servicii, 
parcuri și baze sportive, o tra
mă stradală modernizată etc.

La noua istorie a urbei de 
pe malurile Glavaciocului, 
scrisă în acești ani de glorie 
ai Epocii Nicolae Ceaușescu, 
o contribuție remarcabilă au 
adus și cei 3 500 membri ai 
organizațiilor democrației și 
unității socialiste. Le simți 
peste tot mina de gospodari 
chibzuiți, ambiția de a face 
din Videle un oraș pe măsura 
hărniciei lor, aportul la înfăp
tuirea programelor economi- 
co-sociale fiind evident în fie
care fapt de muncă, în fie
care împlinire a orașului în 
care trăiesc.

1. E o dimineață geroasă de 
ianuarie. în parcul 7 al sche
lei, trei tineri trebăluiesc în 
jurul unei mari pompe de in
jecție. încă din zori, agrega
tul dăduse semne de gripare. 
Șeful de brigadă dispusese 
schimbarea urgentă a pistoa- 
nelor, cu condiția ca produc
ția de petrol să nu stagneze. 
Sarcină deloc ușoară. înde
plinirea ei implică o interven
ție promptă, astfel încît gru
pul de sonde să nu-și între
rupă funcționarea, să se men
țină presiunea în zăcămînt. 
Cei trei — comunistul Jean 
Dănaci, utecistul Tudor Ol
teana și Victor Stanciu, mem
bru al O.D.U.S. — operatori 
și mecanici de meserie, se a- 
pucă de treabă. în mai puțin 
de două ore, au înlocuit pri
mul piston. Urmează al doilea, 
adică ultimul. O singură gre
șeală și întreaga lor muncă 
ar putea fi dată într-o clipă 
peste ‘cap. Spre a evita o sur
priză, Victor Stanciu, cel mai 
experimentat dintre ei, mai 
verifică o dată garniturile și 
pozițiile de montaj, apoi, toți 
trei, printr-un efort susținut, 
izbutesc să monteze la locul 
lui și pistonul doi. Pompa de

Misterul gropii din Bulevardul ExpozițieiPovestea gropii de pe Bulevardul Expoziției e asemănătoare cu povestea oricărei gropi. A început prin spargerea unei țevi, apa făcîn- du-și loc pînă la suprafața pavajului. Fiind ger, apa a înghețat, schimbind pe o porțiune destul de mare relieful șoselei, A.D.P.-ul sesizează I.C.A.B.-ul, sector 1, abia pe data de 6 ianuarie. I.C.A.B. cefe autocasto- rul necesar săpării. la 3,5 m a- dîncime, pentru remedierea defecțiunii, aflăm de lă . subingi- nerul Ion Mihalache. Este vorba de o neetanșeitate la mufa .de plumb a arterei de 600 mm, prin care se pompează apă de la stația Grivița.Pe 10 ianuaire a apărut și utilajul. A făcut săpătura și a plecat. „Șînt cîteva astfel de utilaje în‘ tot Bucureștiul, ale LC.A.B.-ului, și mai pot fi și defecte", ni se spune. Peste încă două zile defecțiunea este remediată Se astupă parțial 

injecție a fost repusă în func
țiune. Victor Stanciu mai râ- 
mîne. Stringe cu grijă fiarele 
vechi și le depozitează într-un 
loc din marginea parcului de 
sonde. Din partea organiza
ției democrației și unității so
cialiste pe schelă a primit o 
astfel de sarcină și se strădu
iește de fiecare dată să și-o 
îndeplinească conștiincios : la 
cele 8 tone pe care le-a pre
dat, mai adaugă trei.

2. Președinta cooperativei 
agricole ne-o prezintă : Maria 
Drăghicl, șefă de echipă, una 
dintre cele mai harnice coope
ratoare. Membră a O.D.U.S., 
la cei 39 ani ai săi, se află 
mereu în rîndul fruntașelor, 
iar echipa sa, specializată în 
cultura plantelor de cîmp, este 
una dintre cele mai bune for
mații de lucru ale unității, 
împreună cu Maria Stoica, 
Florica Stăncescu, Alexandri
na Ciobanu, de asemenea 
membre ale O.D.U.S., șta

Viața F.D.US.

Videle, 
o stație 

cit un oraș
adus o contribuție însemnată 
la obținerea, în decursul anu
lui. trecut, a unei producții 
medii la hectar de peste 
6 100 kg orz, precum și a ce
lei ' mai mari recolte de grîu 
și porumb înregistrată în zona 
aceasta cam aridă, încă necu
prinsă în sistemul de irigații, 
cu precipitații destul de slabe.

Președintele comitetului o- 
rășenesc al O.D.U.S., Badea 
Lepădata, ne spune că Maria 
se numără printre fruntașele 
organizației și în materie de 
contractări ; anual, livrează 
statului importante cantități 
de carne și alte produse agro- 
alimentare.

Am găsit-o în cîmp, la fer
tilizatul griului de toamnă. 
Întrebînd-o cît a cîștigat anul 
trecut lucrînd în acord global, 
Maria Drăghici ne-a răspuns : 
între 1 200—1 300 lei lunar, 
plus, la sfârșitul anului, 889 kg 
grîu și 600 kg porumb. Sînt 
hoțărîtă ca în acest ah să 
muncesc mai mult și mai 
bine. Să obținem producții 
mult sporite, așa cum nu o 
dată ne-a îndemnat secretarul 
general al partidului, tovară
șul Nicolae Ceaușescu, con
ducătorul statului nostru, că
ruia, acum, în pragul aniver
sării zilei sale de naștere, îi 
urăm din inimă multă sănă
tate și fericire !

3. Dacă cineva ar întreba 
care-i cel mai frumos și bine 
gospodărit cvartal din Videle, 
i s-ar răspunde fără ezitare : 
cvartalul Asociației de loca
tari nr. 5, al cărei adminis

groapa. Mai trebuia o basculantă de nisip. La ora 13,30, ora realizării fotografiei, muncitorii așteaptă multicarul să se retragă. „Vom mai trimite mîine
nisip, ne spune Ion Mihalache, azi nu mai avem mijloc de transport." Pe 13 ianuarie s-a mai adus nisip, dar groapa a rămas în continuare neacoperi-

trator e Ilie Badea. Fost con
tabil, azi pensionar, este unul 
dintre cei mai activi membri 
ai O.D.U.S., administrînd cu 
pricepere cele 13 blocuri nod 
de locuințe, însumînd 217 a- 
partamente. Organizația de
mocrației și unității socialiste 
i-a încredințat sarcina să se 
ocupe de buna gospodărire și 
a întregului cartier central, 
date fiind pasiunea și sîrgu- 
ința lui nedezmințită.

Iar în cartier se vede de 
departe mîna bunului gospo
dar. Aleile și celelalte căi de 
acces sînt curățite aproape 
zilnic, pe bază de grafic. Pe 
margini au fost plantați, la 
vremea cuvenită, puieți de ar
buști ornamentali, care con
feră locului o notă aparte de 
confort și civilizație. Au fost 
amenajate spații de joacă 
pentru copii, chiar și un teren 
de sport împrejmuit cu plasă 
de sîrmă, unde se pot prac
tica tenisul de cîmp, vpleiul, 
handbalul și chiar mini-fot- 
baluJL

E o adevărată încântare să 
treci prin centru, printre 
blocurile cochete ale Asocia
ției nr. 5, chiar și acum, în 
plină iarnă !

4. Greu de stăpînit era fi
ricelul acesta de apă ce spală 
Videle în partea dinspre sud, 
ne spune deputatul Teodor 
Călin, membru al O.D.U.S. 
din circumscripția electorală 
nr. 2. Vara, pe arșiță — își 
amintește omul — seca într-a- 
tît, încît nici urma nu i se 
mai vedea. Dar toamna și pri
măvara, cum veneau ploile și 
se topeau zăpezile, Glavacio- 
eul își ieșea din vad și, într-o 
singură noapte, ne inunda ca
sele. Asta a fost pînă mai 
acum 3 ani, cînd noi, membrii 
organizației, împreună cu cei
lalți din circumscripție, am 
hotărît să-l liniștim. Cu pro
priile forțe, am ridicat un dig 
de pămînt, lung de aproape 
un kilometru și lat de 5—6 
metri, pe porțiunea inunda
bilă, A fost obiectivul edili- 
tar-gospodăresc cel mai im
portant al organizației noas
tre. Prin muncă voluntar-pa- 
triotică, încet-încet digul s-a 
înălțat, așa încît acum e a- 
proape gata, orașul fiind în 
afara pericolului inundațiilor 
păgubitoare.

...Am surprins aici doar câ
teva din multele ipostaze în 
care pot fi întîlniți cotidian 
membrii organizației demo
crației și unității socialiste 
din Videle. Gesturile lor, apa
rent fără nimic spectaculos 
în .desfășurarea firească de 
fiecare zi, ilustrează, prin pu
terea faptei, dragostea pe care 
locuitorii o poartă orașului în 
care muncesc și trăiesc și, în 
același timp, explică puterni
ca devenire a localității (în 
această privință consecința 
anonimelor eforturi e într-a- 
devăr spectaculoasă : un oraș 
în toată puterea cuvîntului) 
localitate cunoscută pînă mai 
ieri doar ca prima stație pe 
magistrala feroviară Bucu
rești—Craiova—Timișoara.

MIHAI STANESCU ■

Arca lui Tatavura
După cîte am băgat seama, micuțul Kopa^ puiul de hipopotam amfibîu, in vîrstă de numai opt luni, adus recent de la Budapesta, și femela de hipopotam pigmeu provenită, tot de curînd, dintr-o grădină zoologică din Amsterdam, se simt nemaipomenit în bazinul cu apă încălzită al Grădinii zoologice din Călărași. Așa fragil și mic cum e cîntărește doar 350—400 kg, Kopar a și făcut o... boroboață : chiar a doua zi de la venirea lui, deși era destul de frig afară, a rupt grilajul padocului și s-a aruncat în Jirlău. Ore în șir s-au chinuit paznicii-îngrijitori pînă l-au scos de acolo, din micro- delta grădinii. El și crocodilul rombifer, provenit acum două luni din Cuba, s-au adaptat ceva mai greu condițiilor de semicaptivitate.Trecem rapid prin fața țarcurilor eu cervidee și felurile rumegătoare. Nu zăbovim prea mult nici la padocurile tigrilor, leilor și leoparzilor, nici la dragoni și iguane, nici măcar la varani și porcii spinoși ca ariciul. Ne oprim îndelung doar la pavilionul maimuțelor, cel mai neastâmpărat și gălăgios compartiment. Aici se află la iernat 17 specii de cimpanzei, ma'drili, magoți, urangutani, paviani, giboni, gorile etc., însumînd aproape 50 de exemplare de excepție. Ne-a impresionat povestea unui pui inteligent și drăgălaș de pa- viah. Era să se înece la inundația din 1985, dar personalul grădinii zoologice l-a salvat în ultimul mpment. Nea Mitică Stanciu, salvatorul și îngrijitorul lui, i-a zis Suflețel și așa i-a rămas numele, pentrucă de atunci, de la inundație, puiul de pavian, azi în vîrstă de 5 ani, a rămas cu meteahna de a cere mereu să fie luat în brațe, ca un copil prea răsfățat.—■ Ați avut pierderi serioase la inundația aceea 1 îl întreb pe Gheorghe Tatavura, directorul Complexului municipal de agrement, în fapt întemeietorul și sufletul Grădinii zoologice din Călărași.

— A fost o mare calamitate. Cu țoate eforturile noastre, am pierdut atunci foarte multe animale și păsări rare.
1001 plus 1?...Printre cele 1001 articole, de la magazinul cu același nume, se mai poate adăuga unul, cel puțin nelalocul lui pentru comerțul modern al Capitalei.M-am amestecat printre cumpărători. fără un-gind anume.Intr-Un colț, erau grupate cîte- va cratițe de diferite mărimi, frumos colorate. îmbietoare. De la distanță...De aproape?... Am cerat vîn- zătoarei să văd marfa. Fără s-o deranjeze din raft, ea mi-a precizat :— Cratițele nu aii toarte !— Un nou model ? în ce fel le luăm, clocotind, de pe foc î 

tă. în jurul său însemnele LC.A.B.-ului te avertizează că acolo este un „șantier în lucru" care trebuie ocolit. Zilele trec, șantierul există în continuare, dar lucrul nu se vede. Ar mai trebui refăcut pavajul și spartă gheața. Dacă problema gheții o va rezolva pînă la urmă primăvara, cea a pavajului nu. Amintim LC.A.B.-ului că. șantierul său este amplasat in mijlocul unui bulevard pe care circulația este Împiedicată să se desfășoare normal.I.C.A.B.-ul nu se dezminte nici de această dată. Deschide șantiere, plantează tot felul de tăblițe avertizoare, repară cînd apucă și apoi lasă totul baltă, cum este și această groapă din Bulevardul Expoziției. Fapte care demonstrează, cine mai știe pentru a cita oară, un mod de lucru defectuos, un dezinteres constant față de aspectul și hecesitățile străzii, față de cetățean.
VICTOR RADULESCU g

—- Efectivele au fost refăcute 1— Nu numai refăcute, ei mult îmbogățite. Acum, la aproape 9 ani de la înființare și 5 de la amintitul dezastru. Grădina zoologică din Călărași a ajuns să numere sute de specii de animale și păsări, tota- liztnd aproximativ 2 500 exemplare, dintre care unele rare și chiar foarte rare, precum varanul — o șopirlă uriașă foarte vorace, broasca țestoasă eu cap de șarpe, țestoasa cu gît strâmb, aflate pe cale da dispariție. Cu unele excepții, practic e reprezentată aproape toată fauna pămîntului.— Noutăți de ultimă oră î—■ Hipopotami pigmeu și am- fibius, foca argintie, crocodilul rombifer — pe care i-ați și văzut, apoi broasca țestoasă aligator, 20 de pul de șarpe boa constrictor, două specii de dragon din Tailanda, mai multe iguane din Chile, varamul, pitonul Indian, cămila albă cu două cocoașe și altele. Sînten» în relații de schimb direct, nevalutar, cu 22 țări de pe toate continentele.■= Ce oferiți în sehinib T—■ îndeosebi păsări de baltă : berze, stârci, pelicani. Sîntem printre puținii în lume care am izbutit să reproducem în incintă stîrcul lopătat. Curînd vom produce și pelicani. Intenționăm, de asemenea, în același scop, să procurăm o pereche de pui de barză neagră (deocamdată, s-a semnalat un astfel de cuib doar la JBistreț — Dolj), precum și o pereche de dropii, care merg foarte bine la schimb. Grădina se întinde acum pe 25 hectare ; un parc mare cu adevărat, dispunînd de o faună diversificată de îngrijirea căreia se ocupă, cu' dragoste și minuție, 60 de oameni.— Din ce pricină mulți localnici numesc grădina zoologică de aici Arca lui Tatavura 1— Probabil, asta mi se trage tot de la inundație. Dar e nedrept. Pentru că și atunci, ca și la înființare, și acum, greul l-a dus întregul colectiv. Bineînțeles, cu sprijinul organelor locale, fără de care n-am fi reușit să ajungem unde am ajuns : una dintre cele mai mari grădini zoologice din țară.
MIHAI S. ■

— Nu știu. Mai este ceva !.„ Smalțul este sărit, în cîteva locuri. Sînt însă convenabile au prețul la jumătate ; de li 324 lei la 157 de lei.Am vrut să cumpăr cratițe, nu rebuturi învechite din start. Această „surpriză" pentru gospodine poartă eticheta unei fabrici binecunoscute. Va să zică din, pornire, prin dezinteres șl lipsă de control, munca și materia primă au fost transformate în „marfă cu preț redus", tocmai astăzi cînd sînt cunoscute eforturile generale pentru calitate ‘ și rentabilitate.Controlorii de calitate sînt în afara controlului,? Numai așa se poate explică plecarea unor asemenea articole-rebut Cine acceptă lipsa de respect pentru cumpărători acceptă și re- percuțarea ei asupra mărcii fabricii producătoare. Nu este drept ca superficialitatea unora să prej udicieze ren urnele a mii de oameni. Nu a intrat în calculul tuturor datelor și transportul de la fabrică la București a cine știe, cîte cratițe fără toarte și cu petice în smalț ? Mai onest și mai echitabil, mai în acord cu normele socialista era penalizarea celor care au greșit și de ce nu, să li se ofere, lor, spre cumpărare, o asemenea marfă ! Aceste cratițe „oloage" pot sta doar într-o expoziție-lecție care să arate cum nu treb®e lucrat, care să ilustreze pericolul superficialității...Din aceste exemple Izolate, cum le consideră unii, se pot desprinde învățăminte lucide pentru munca fiecăruia.Am intrat la un alt magazin de profil și am fost poftită să-mi aleg cratițe... valide. Bucuroasă, m-am oprit la cîteva, dar, la ieșire, într-un colț, zăceau pitite Ia fel de nefericite, aceleași nedorite elemente de bucătărie.Nu cu astfel de exemple izolate se întărește regula calității.
CARMEN DUMITRESCU ■
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Onorată instanță a moraleiEste necesar, și în același 
timp firesc, ca în ambițiile 
îndreptate la un grad superior 
de civilizație, fiecare comună 
să aibă și brutărie. în fond, de 
o reală autoaprovizionare și 
autogospodărire poate fi vorba 
abia după ce toți locuitorii co
munei au pîiriea necesară aco
lo, în comună la ei, fără să mai 
fie nevoiți s-o cumpere din 
altă parte ori de la magazinul 
sătesc după ce a fost coaptă la 
o fabrică de unde a fost adusă, 
cu cheltuială și arzînd carbu
ranți, adesea, zeci de kilometri.

De curînd, am fost în două 
județe vecine ca să vedem cum 
se urmărește și cum se desfă
șoară soarta brutăriilor sătești. 
Prezentăm mai jos cîteva as
pecte care ni s-au părut sem
nificative. Mai semnificative.

Deosebirile, cînd există, pot 
fi — se va vedea — frapante 
chiar dacă distanța e mică 
între locurile unde se manifes
tă ele. Fiindcă — se va vedea, 
de asemenea — deosebirile țin 
nu de drumuri, nu de geogra
fia sau clima locului, ci, mai 
ales, de mobilitatea ori como
ditatea cu care un om sau altul 
este în stare să înțeleagă o ne
cesitate socială; și propriile 
sale îndatoriri, de fapt-

Aproximări 
și „să mai vedem...*

în județe există, la ora ac
tuală, programe conform căro
ra, în perioada 1989—1990, vor 
începe să lucreze brutării și în 
comunele care nu au.

în Teleorman, la Direcția 
generală a agriculturii, stăm 
de vorbă cu tovarășul inginer 
Gabriel Grama, omul care se 
ocupă de brutăriile sătești. 
„Avem în comune 51 de bru
tării ale C.A.P. și 19 ale 
C.P.A.D.M. în două comune 
brutăriile sînt ale întreprin
derii de morărit și panificație. 
Noi le folosim pe cele ale 
C.A.P. mai mult în perioada 
lucrărilor agricole. (N.R.: Care 
noi ? Cei din direcție, sau să
tenii ? Important de precizat, 
pentru că aici se află una din 
neclaritățile tipice limbajului 
celor care s-au deprins să 
spună orice, numai să nu pună 
punctul pe i). Iarna, aproape 
că nu mai funcționează mici 
una din brutăriile noastre. Ori
cum, ele fac pîine, chiar atunci 
cînd fac, numai pentru mem
brii activi ai C.A.P. Ceilalți 
cetățeni din comună își cum
pără pîinea de la magazinele 
sătești, unde este cărată de la 
fabricile mai apropiate. Nu, 
nu cred că n-ar fi posibil ca 
brutăria C.A.P. să lucreze și 
pentru dînșii. Dar asta ar în
semna ca brutăria să primeas
că făina aferentă lor de la 
I.M.P„ eu știu, o să ne mai 
gîndim."

La Uniunea județeană a 
C.P.A.D.M. aflăm că brutăriile 
din rețeaua acestora lucrează 
tot timpul anului. Ba lucrează 
și pentru C.A.P., acolo unde 
comuna nu are altă brutărie. 
Ceea ce ar fi normal să se în- 
tîmple și în locurile în care 
singura brutărie din comună 
este a C.A.P., adică să lucreze 
pentru toată comuna. Altfel, 
dacă există numai brutărie a 
C.A.P., în Teleorman, la ora 
actuală, nu se poate spune cu 
dreptate că acele localități au 
brutărie comunală. Fiindcă, o 
bună parte a anului, nici mem
brii C.A.P. nu beneficiază de 
brutăria care se cheamă că-1 
a lor, iar alte mii de oameni 
își cumpără pîinea de la ma
gazin, pîine care vine din altă 
parte, este produsă în fabrici 
aflate — nu rareori — la zeci 
de kilometri.

în acest chip, deși în hîrtiile 
de la Direcția agricolă figu-. 
rează că au brutărie foarte 
multe comune, în realitate pro
blema brutăriei este nerezol
vată integral în cel puțin 60 de 
comune din cele 83 ale județu
lui cu indicativul TR. Iar pro
gramul întocmit de aceiași1 
autori pentru acoperirea cu 
brutării a tuturor comunelor 
pînă îi» 1990 pornește de la sl- 

tuația formală din propriile lor 
hîrtiî, nu de la aceea reală de 
pe terem Inginerul Grama con
sideră — așa cum se consideră 
la Direcție — că „aproximativ 
70 de comune au brutărie". Cei 
care manipulează această in
formație inexactă fac acest 
lucru cu aparența corectitu
dinii.

O anumită inerție îi face pe 
unii să considere că nu se poa
te produce sau că nu trebuie 
să se producă pîine pentru toți 
oamenii din sat la brutăria 
C.A.P. Din păcate, oricît de 
subțiri le-ar fi argumentele, ei 
mai țin lucrurile pe loc, uîte- 
așa, cu nesfîrșitul „Să mai ve
dem...".

Aceasta pe de-o parte. Pe de 
alta, s-au deprins Să afirme 
fără să clipească, ba încă să și 
scrie în documente, că au re
zolvat problema brutăriilor 
comunale acolo unde ea numai 
rezolvată nu este. Cel puțin pe 
de-a întregul. Și cel puțin 
deocamdată.

Tovarășul inginer Gabriel 
Grama, după ce află că vom 
merge și în județul Olt, ne su
gerează : „Poate și scrieți dacă 
au ceva deosebit, eu sînt chiar

Brutăriile

curios dacă dînșii lucrează în 
brutăriile C.A.P. pentru toți 
locuitorii comunei."

Ei bine, acum îi putem spune 
că este intr-adevăr așa.

Pîine pentru toți oamenii

La Direcția generală a agri
culturii din județul Olt aflăm 
amănunte de la economistul 
Ion Paraschivescu. A ajuns să 
știe pe de rost răspunsul aproa
pe la orice întrebare legată de 
brutăriile comunale. în întreg 
județul nu mai există nici o 
comună fără brutărie. Aceasta 
dincolo de faptul că în comu
na Scornicești există 5 brutării, 
în Radomirești 4, în Piatra și 
Tia Mare cîte 3, iar în 35 de 
comune lucrează cîte două bru
tării. Aproape toate sînt ale 
cooperativelor agricole de pro
ducție. Numai că ele fac pîine 
pentru toți cetățenii comunelor 
respective. Cei ce nu sînt,în 
C.A.P. duc făina, primesc pîi
ne — totdeauna proaspătă 1 — 
și plătesc acest serviciu cu 
șaizeci de bani la kilogram.- 
Prețul nu este decît legal. Așa 
ar putea să se întîmple ori
unde.

Toate brutăriile din județul 
Olt lucrează cu combustibil 
solid. „Ne-am asigurat — ni 
se spune — motoare care, dacă 
este nevoie, preiau alimenta
rea electrică a ventilatoarelor 
de lâ cuptoare, încît nimic ne
prevăzut nu. poate întrerupe 
■fabricația pîinii. (N.R. : în ju
dețul vecin nu i-a venit'nimă
nui această idee, dar atît la 
Alexandria, cît și în comunele 
prin care am trecut ni s-a vor
bit, ca despre o situație fără 

ieșire, tocmai despre.,. lipsa 
acestei idei, la urma urmei des
tul de simple.) Prin calitățile 
sale, continuă tovarășul Ion 
Paraschivescu, este cunoscută 
și recunoscută pîinea care se 
face în comunele : lanea, Ște
fan cel Mare, Făgețeiu, lancu 
Jianu, Potcoava, Dobroteasa, 
Cungrea."

Brutăriile comunale, chiar 
fiind ale C.A.P., funcționează 
tot timpul anului. Se poate. Se 
poate chiar foarte bine. O ase
menea brutărie este cu adevă
rat a întregii comune. A 
tuturor ceățenilor. Niciunde 
în comunele județului Olt, 
ne asigură interlocutorul, 
C.P.A.D.M.-urile nu mai cară 
pîine de la fabrici. Vreo 65 la 
sută din brutăriile comunale 
fac și covrigi, cornulețe diferi
te, gogoși, care se vînd în 
chioșcuri, împreună cu sucuri
le excelente, produse — și ele 
— pe plan local, multe din a- 
ceste chioșcuri fiind amenaja
te în (sau lîngă) școli, la înde- 
mîna copiilor.

Din anul trecut s-au deschis 
brutării și la Sîmburești — sin
gura comună necooperativizată 
din județ — și în satul Mogo- 
șești, comuna Scornicești, unde 
rămăsese singura cooperativă 
agricolă de producție fără bru
tărie.

Pentru a confirma 
o regulă

în general, în acest județj oa
menii au reușit să depășească 
de mult inerția care îi mai 
împiedică pe alții să îndrăz
nească exact ceea ce este nor
mal, adică să lase brutăriile 
din sate, chiar dacă sînt înfiin
țate de C.A.P., să lucreze pen
tru toți oamenii din sat, din 
comună. Insistăm asupra aces
tui lucru în aparență foarte 
simplu, tocmai fiindcă nu-i de 
ajuns că-i simplu și nici că 
așa-î normal. Cînd te aștepți 
mai puțin, mai găsești pe cîte 
unul care ține el morțiș să facă 
altfel. Așa cum am constatat, 
împreună cu tovarășul Ion Pa
raschivescu, în comuna Valea 
Mare, unde dînsul ne-a con
dus tocmai ca să mai vedem 
o brutărie care lucrează după 
sistemul ce se dovedește bun 
în întreg județul. Dar,- lâ 
C.A.P. Valea Mare, contabila 
șefă Alexandrina Ștefan a ți
nut să ne asigure răspicat că 
brutăria lucrează numai pen
tru membrii C.A.P. „Și nu
mai dacă vin la lucru. Dar pen
tru alții cum o să lucreze 
brutăria C.A.P. De ce să lu
creze

Stupefacția tovarășului Ion 
Paraschivescu este cu atît mai 
mare cu cît de la direcție toc
mai dînsul a trimis fiecărei 
unități indicator de plan la 
prestări servicii către popu
lație prin brutării, ba chiar și 
un îndrumar cu toate detaliile 
necesare.

Cum contabila șefă de la 
C.A.P. Valea Mare este încă 
tînără, la vîrsta dînsei are, e 
drept, destulă vreme să desco
pere că mai sînt și alte mij
loace de a confirma o regulă, 
pe lîngă acela de-a o încălca, 
dar sperăm să nu facă aceas
tă descoperire abia în pragul 
pensiei.
---------------------- y-------------------------

Pîinea... organizării

Ca și în alte cazuri, șl în 
materie de brutării, de pîine, 
omul sfințește — cînd nu se-n- 
tîmplă invers — locul. Iar dacă 
este adevărat că pîinea reușită 
n-o fac decît brutarii buni, 
nu-i mai puțin adevărat că și 
organizarea în domeniul bru
tăriilor sătești poate avea di
versitatea... pîinii : de mai 
mare dragul ori ca bolovanul. 
Sigur, organizarea și pîinea . 
vor fi, întotdeauna, cum ni le 
facem. Inutil să mai întrebi 
pe cineva ce fel de pîine este 
de dorit.

DORIN GHERGHINESCU ■ -

Să nu treci 
nepăsătorCu ani în urmă am asistat la o dezbatere despre responsabilitate și curaj civic desfășurată într-o mare întreprindere. S-a discutat mult, s-a apelat la nume și momente din realitatea imediată, oamenii au ales e- xemple din viața de fiecare zi a uzinei, clipe tensionate, în care fiecare gest era încărcat de o înaltă valoare morală.„Nu trebuie să așteptăm ocazii excepționale. Fiecare moment al vieții noastre poate fi o dovadă de responsabilitate, de curaj civic." Cel ce rostise aceste cuvinte era un tînăr muncitor, student, la seral, la o facultate tehnică. Intervenția sa nu mi-a atras numai mie atenția. Ideea a fost îndelung dezbătută de ceilalți, tineri și maturi, pre- zenți în sală, exemplificată prin fapte de muncă și de viață.Ecoul cuvintelor tînărului nu se ștersese încă în clipa în care, printr-o întîmplare, aveam să-1 revăd pe cel ce le rostise. Așteptam troleibuzul într-o stație din centrul orașului. La cîțiva pași, două tinere. Deodată, apar trei derbedei care, după ce se învîrt de cîteva ori în jurul lor adresîndu-le cuvinte jignitoare, le îmbrîncesc. Cîțiva bărbați se îndreaptă către ei, incercînd să-i imobilizeze. Fac apel la cei din jur. Și iată-1 pe el, pe cel ce vorbea atît de frumos. I se cere și lui ajutorul. Nu răspunde. Face un semn cu mîna, ce vrea să însemne „nu mă bag eu în chestii de astea" și se îndepărtează. Scena la care asistasem m-a pus pe ginduri. Nu vreau să spun că vorbele frumoase ale tînărului erau simple vorbe frumoasa Muncitor foarte bun, devenise student pentru că socotea că e dator să știe mai mult, să fie mal pregătit. în cazul unei probleme, în secția unde lucra, era printre cei dintîi care interveneau. Și totuși, iată că nu fiecare moment al vieții sale era trăit la fel. eu aceeași implicare In tot ce se întimplă în jur ; lată, socotea că poate lăsa in spatele ușii casei sau întreprinderii sentimentul de responsabilitate, că-și poate permite o „pauză" de indiferență, de lașitate. acolo unde nu-1 cunoaște nimeni.

Nevinovății 
bulgări 

de zăpadă,..S-a întîmplat în intersecția străzilor „învierii" cu „Mașina de Pîine". Era dimineață. in jurul orei șapte și jumătate. Ca de obicei, pe străzi circulau, este adevărat, greu, dar circulau totuși camioane, autoturisme, tramvaie, pietoni, fiecare cu treburile lui. De undeva, de pe trotuar, se aruncau cu bulgări de zăpadă, cînd în tramvai, cînd în mașini. Erau cîțiva copii care, în drum spre școală, n-au găsit altceva mai bun de făcut decîț să azvîrle cu bulgări de zăpadă. Fiind vorbă de o „.simplă" și „nevinovată" joacă de copii, toată lumea își vedea de treabă.lată însă că. Ia un moment dat, un autoturism care fusese ținta unui „atac" cu zăpadă se oprește. Un bărbat, între două vîrste, cu căciulă, fular și cojoc maro, coboară din „Dacie" și spunînd ceva de n eînțeles la adresa „atacanților", începe să alerge după ei, zîmbind discret și făcînd cu ochiul celor dimprejur. Se vedea cît de colo că n-o făcea cu altă intenție decît cu aceea de a-i speria numai, de a face să le treacă pofta de a se mai juca în felul acesta pe stradă. Copiii însă, văzînd pe supăratul automobilist în- dreptindu-se spre ei, s-au speriat cu adevărat și au luat-o la fugă. Unii și-au schimbat direcția de mers, alții au alergat as- cunzîndu-se printre, blocuri. Numai un copil, băiețel de opt- nouă ani, probabil mai emotiv din fire, în situația creată s-a „pierdut" complet. A trecut de pe un trotuar pe celălalt, a revenit de unde plecase și-a încercat și el să fugă după cei care se ascunseseră între blocuri. Cînd șă pornească în

Firească, întrebarea se cerea rostită. Sîntem corecti și responsabili numai între cei care ne cunosc, pentru a le cîștiga stima, prețuirea ? Viața, realii j tea răspund de mii de ori în fiecare zi, nu. Scrisoarea unui grup de muncitori ai secției de rise plastice a C.A.P. Dobroieșii — scrisoare în urma căreia a și apărut, în numărul 51 al rev. rtei noastre, ancheta intitulată „Ulciorul n-a mers la apă decît patru luni" — avea să răspundă, încă o dată, negativ la această întrebare. Nu. Corectitudinea, responsabilitatea, îndrăzneala nu se trăiesc doar în anumite circumstanțe. Dovedite însă doar pe jumătate, în funcție de conjunctură, de interese, ele se diluează, lasă gustul amar al ne- împlinirii, chiar al falsului.Ioan Pavel nu lucrează la a- telierul de mase plastice. Nu-i cunoștea pe muncitorii de acolo. A auzit de abuzurile, de modul umilitor în care erau tratați oamenii de către șeful de atelier și n-a putut să uite, să nu-i pese, pentru că „asta se întâmplă aici, lîngă noi, în acest oraș, într-o țară în care credem în cinste și demnitate." I-a așteptat pe muncitori la ieșirea din schimb. A stat de yorbă cu ei. „Nici unul dintre noi nu avem dreptul să trecem nepăsători pe lîngă cei care își permit să ignore legile, să nesocotească dem-» nitatea noastră." I-a . sfătuit să se adreseze redacției, ba, mai mult, după ce ei au scris scrisoarea, a adus-o personal la redacție. L-am căutat la Centrul național al industriei aeronautice, acolo unde ne specifica în subsolul scrisorii că lucrează. „Excelent pregătit profesional" — îl caracterizează Ioan Făgă- dar, secretar adjunct cu probleme organizatorice în. comitetul de partid al centrului, adăugind: „Nu trece niciodată nepăsător pe lingă o neregulă sau o abatere de la lege, chiar dacă asta nu are loc în sectorul său de activitate profesională, nici nu aștepată ca cineva să-i ceară ajutorul pentru a interveni."A nu trece nepăsător ! Nu e nimic deosebit in treaba asta, veți spune. Este, însă, cea mai simplă, cea mai la îndemînă, în fond, una din cele mai necesare forme de responsabilitate, de curaj civic : să nu treci nepăsător.
ROXANA PAICU 

MANOLESCU S

direcția aceea, din grabă, din neatenție și cuprins de o teamă ce i se citea pe față, a alunecat pe gheată și a căzut. Tocmai în acel moment, din sens opus, a venit o altă mașină. Omul de la volan n-a observat și probabil, în situația ce a existat a- tunci. acolo, nici n-avea cum să observe sau să prevadă ce se va întimplă. Surprins, în ultima fracțiune de secundă, pune frînă. Mașina derapează si se oprește in diagonală pe linia de tramvai. Aflat -trîntit pe jos, copilul este luat de una din roțile mașinii și împins ca un puc de hochei pe luciul gheții și zăpezii bătătorite, pînă Ia bordură.Acum sosise rindul celor doi oameni de la volan de a trăi momente de mare tensiune și teamă. Atît celui ce provocase spaima și fuga în derută a copilului aflat încă lungit pe zăpadă și gheață, cît și celui care, pe neașteptate, se văzuse pus în situația de a comite un accident cu urmări dintre cele mal grave și care putea să-1 coste foarte scump.Cele întîmplate în intersecție au fost sesizate de multă lume, și, așa cum se întimplă mai întotdeuna în situații de acest gen, s-a produs panică, s-au creat discuții, s-a ajuns la amenințări, cei doi oameni cu mașinile aflîndu-se în pericolul de a fi loviti, maltratati. Ambii au căutat să-și arate nevinovăția. încercînd să justifice ce-au făcut sau ce n-au făcut și trebuiau să facă. în final, dindu-și probabil seama că pe umerii și conștiința lor apasă întreaga răspundere cu privire la starea copilului, s-au urcat cu el în- tr-una din mașini și l-au dus la cel mai apropiat spital pentru a i se face imediat un control medical calificat și cît mai amănunțit.Și toate acestea provocate de cîțiva nevinovati bulgări de zăpadă aruncati în ioacă, de niște copii...Dar copiii au, firește, și părinți.
VASiLE DUMITRU g
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Universul
• La sediul din New York al Națiuni

lor Unite a avut loc o ședință a Consi
liului de Securitate consacrată problemei 
namibiene. Prin consens, au fost adoptate 
două rezoluții cu privire la independența 
Namibiei. în primul document, este salu
tată semnarea în luna decembrie, la New

vele multilaterale privind interzicerea ar
mamentelor chimice. Această nouă rundă 
de consultări se va încheia la 3 februarie. 
Delegațiile vor acționa în direcția ela
borării prevederilor Convenției referitoa
re la inspecțiile internaționale. Totodată,

____  . _______ , __T___________ _______ ________ vor fi elaborate prevederi în legătură cu 
York, a acordurilor dintre Angola, Cuba asigurarea securității statelor în perioada

- - - " în care armele chimice vor fi distruse, cuși U.S.A. în această problemă, 
de-al doilea document, Consiliul 
iritate stabilește ca aplicarea 
ției 435 din 1978 privind accesul 
ia independență să înceapă la

Prin cel 
de Secu- 

Rezolu- 
Namibiei 
1 aprilie

1989. Consiliul subliniază hotărirea de a 
se asigura accelerarea procesului de in
dependență a Namibiei prin organizarea 
de alegeri libere, sub egida O.N.U., și ce
re R.S.A. să reducă imediat și substan- 

, țial forțele sale de poliție și paramilita
re din teritoriul namibian.

I * în Cadrul Conferinței pentru dezar
mare, la Geneva au fost reluate tratati- 

l—

eliminarea oricăror posibilități de pro
ducere a acestor tipuri de arme în cadrul 
industriei civile.

• La Madrid s-au încheiat lucrările 
Congresului de unificare al comuniștilor 
spanioli, în cadrul căruia au fost dezbă
tute și adoptate documentul de unitate și 
o serie de rezoluții privind întărirea uni
tății politice și organizatorice în cadrul 
Partidului Comunist din Spania, dezvol
tarea dialogului și a conlucrării cu cele
lalte forțe progresiste, democratice, în 
scopul promovării intereselor fundamen-

tale ale celor ee muncesc, pentru împli
nirea aspirațiilor lor de progres, bunăsta
re și pace.

• Consiliul de Miniștri al R.P. Ungare 
a anunțat majorarea prețurilor cu amă
nuntul la o serie de produse. Astfel, in 
primele luni ale anului, prețurile multor 
mărfuri foarte importante pentru popu
lație vor crește în medie cu 20—22 la su
tă. Majorarea prețurilor este legată de 
sporirea cheltuielilor, reducerea alocați
ilor pentru prețurile de achiziție și cu 
amănuntul, de schimbarea condițiilor de 
aplicare a impozitelor. Intre altele, pre
țurile cu amănuntul la produsele alimen
tare vor crește în medie cu 16—17 la sută, 
iar cele ale medicamentelor, în medie cu 
80 Ia sută. Pentru a se compensa urca-

r O afacere numită f,LUME A A TREIA'!

plnat& cu proteste și chiar cu acțiuni gre
viste de colectivele de oameni ai muncii 
de la mai multe întreprinderi. Intr-o de
clarație a Prezidiului Consiliului Națio
nal al Sindicatelor din R.P. Ungară se 
apreciază că sînt legitime îngrijorarea oa
menilor muncii și reacția lor lă majorarea 
substanțială a prețurilor.

• Conducătorii partidelor comunist și 
socialist din Franța au semnat un acord 
privind prezentarea de liste comune la 
alegerile municipale care urmează să se 
desfășoare în zilele de 12 și 19 martie. Po
trivii unei declarații comune date publi
cității la Paris, acordul are ca obiectiv sâ 
contribuie la „alegerea și realegerea în 
municipii a unui număr mai mare de re
prezentanți socialiști și comuniști". In pre- 

rea prețurilor la principalele produse și - zenh ^încete 221 de orașe franceze cu 
servicii, îndeosebi pentru pensionari, vor pește 30 000 de locuitori, m aproape 130
fi sporite alocațiile în sfera politicii so- exista o majoritate a șlingii.
ciale. Majorarea prețurilor a fost intim- ION CODRU 33

UNICEF demască in „Raportul 1989 cu
privire la condiția copiilor' :ajutorul
din partea statelor dezvoltate din punct 
de vedere industrial este condiționat 
de achiziționarea de produse și servicii 
provenite din chiar statele donatoare.

I wt’ b na.hini', • »»’« i) i «</<> „(".n

■j „Un act de acuzație fără ju- ; mătăți de măsura" apreciază ' ziarul. italian „La Republica" ' raportul pe această temă, prezentat la sfîrșitul. anului 1988 de către UNICEF. Dacă țările cele mai sărace din lume nu primesc ajutoare suficiente .pentru a salva de la moartea prin înfometare milioane de copii. vina prin care dezvoltate aparține metodelor statele occidentale, administrează aju-toârele ,pe care ele insele le acordă. ' Un exemplu: Statele Unite ale Americii repartizează 30% din totalul ajutoarelor pe care le acorda, numai, pentru Israel și Egipt. Nimic de zis dacă n-ar exista și faptul că ' altor patruzeci de state, dintre[‘cele mai sărace de pe Terra. . S.U.A. și celelalte state industrializate nu Ie acordă decîtj 35% din totalul ajutoarelor;șș Dar. nu-i vorba numai de - f atit. Curentul de ajutoare este i manevrat in mod abil de către 
' mari grupuri industriale din . i Ș.U•A. sau din celelalte state [ dezvoltate. Raționamentul este. ' Șn esență, următorul: noi vă I dăm bani cu condiția ca de } «iești bani să beneficieze. în [ calitate de vîhzători. firmele I heastre. Adevărate „mafii" al- j cătuite din societăți și mari con- ' țernuri ș-ați născut și eonsoii- . ’ daț în ulțim.ele decenii, „Peste | Jumătate din ajutoarele acorda- ; i țe ;de către, statele Industriali- [ cate' șînt condiționate astăzi de : achiziționarea de mărfuri și î șervieij proveniențe din chiar țările donatoare" precizează ra

1111^^
eronata

Duro mppoito dell'lMcef 
Speculate sui bimbipoveri

să la jumătate.Deocamdată ceea ce parvine din aceste țări slab dezvoltate sînt adevărate „certificate colective de deces" : 304 copii morți la fiecare 1 000 de copii în Afganistan. 296 în Mali. 261 in Etiopia. Pentru a putea înțelege dimensiunile acestei tragedii se poate menționa indicele similar dintr-o serie de țări europene industrializate: în Italia 12 iar în Suedia 7 la fiecare mie de copii.„Pentru circa 900 milioane de persoane, adică o șesime din - omenire, progresul constă astăzi în a avea o bucată de pîme" afirmă Grant, subliniind că in ' cea mai măre parte din statele africane și în numeroase regiuni din America Latină, venitul mediu, în termeni reali, a scăzut cu 10 pină la 25% compa- . rativ cu 1980,. în 37 țări, considerate cele mai sărace din ■ lume, cheltuielile pentru asis-- tenta sanitară s-au . înjumă- ce cheltuielile■ tățiț, în timp pentru învățămînt . s-au redus cu un sfert. UNICEF aminteș-

cu privire la condiția copiilor, a căpătat glas protestul UNIGEF,La New Delhi,. în- cadrul sicei conferințe-pilot a luat vîntul directorul general al ganizației James Grant. Roma a vorbit președintele
cla-cu- or-
C0-mitetului italian al UNICEF, Arnoldo Farina.La Roma ca și în India sau . la New -York. UNIGEF a prezentat realitatea crudă și îngrijorătoare: modelul „ajutoarelor pentru dezvotlare" este ta plină criză.'Chiar admițînd că există „excepții de onoare",- raportul denunța faptul că „conținutul -

economice/șt militare, pe ter- Pînă ta anul 2000 sînt abso- ment scurt, ale țărilor dona- lut necesare între 30 și 50 mi-. toate". Formează obiect de cri- liarde de dolari anual pentrutică al raportului și metodele pe sppraviețuirea popoarelor dinbaza cărora țările slab dezvolta- „lumea a treia". Dar este nete folosesc aceste ajutoare. „In- cesar mai ales ca omenirea sătrucît săracii contează pirea pu~ devină conștientă de necesitatea: țin" observă Grant „prea adese- ridicării •nivelului intervențiilor‘ ori ajutorul favorizează indus- și orientării lor măi raționale,i tuia în loc.de agricultură, zo- n în ciuda neîndoielnicului suc- , nele urbane ta locul celor ru- ees al acțiunlor UNIGEF și ale; rale,- spitalele de oraș în -loc de altor organizații umanitare îni centrele sanitare de la sate; uni- sensul sensibilizării opiniei pu-: versitățile în locul școlilor ele- . Mice, punctele dureroase stat
pontul , amintit. . . idealist ,aL ajutorului se află în, Jn întreaga ; lume, în ziua de prezent; într-un stadiu avansat80. decembrie 1988, cînd ă fost de criză, avtad. în1 vedere căprezentat oficial Raportul 1989 predomină interesele, politice.

mentare, investițiile cu ințenși- încă numeroase.tată de capital ridicate în locul Patrusprezece milioane de copii' continuă • sâ moară în fie- ; care an din cauză de subnutri-celor care ar creea mai ■ multe locuri de muncă, construcțiile noi- în loc de repararea- și în- ție sau în urma efectelor: trețjnerea: celor -vechi. într-un- • unor boli- tratabile în ' condiții euvînt beneficiază bogatii ta - ; normale, Această cifră, .susține ; locul celor săraci". raportul, ar putea fi ușor redu-

te cauzele acestei situații (datoriile externe uriașe ale țărilor din lumea a treia, reducerea prețurilor la produsele de bază pe care acestea le exportă și altele) și susține că in primul, rînd trebuie soluționa- . te. aceste probleme pentru a se putea, reduce mortalitatea infantilă: „Se poate aprecia că jumătate .de milion de copii au murit în cursul anului 1988, în lumea a treia, numai din cauze legate de criza economică" acuza raportul,Este deci necesar s,ă se schimbe ceya. . Obiectivul imediat UNICEF împlinea definirea unui program concret de acțiune care să dea posibilitatea • găsirii căilbr pentru; o dezvoltare i globală. „Este vorbat1 a • concluzionat . .Grant • la New Delhi și ă ..amințit Farina la Roma „de faptul că cooperarea internațională este cea mai. importantă investiție pe care omenirea o poate face: o investiție care va da roade în viitor, va -da roade de pace, prosperitate economică.: stabilitate politică , și integritate a mediului înconjurător". .. __
ȘTEFAN UDREȘCU HI

aTii- iw O aii . pv

p'' Cînd primul om și-a lăsat ur- ,ț mele pe • praful lunar, la âceas- j ță realizare epocală au fost I martori, mulțumită televiziunii, S sute de milioane de spectatori. ! însă, pentru spectaculosul eveniment de acum 80 de ani — cu-• cetirea Polului Nord — nu exis- [ decît mărturia celui Care_ a susținut că a ajuns primul pe acele meleaguri — exploratorul Robert Edwin Peary. în ultimul: timp, ■ însă, s-au înmulțit sem- • nele de întrebare cu privire la afirmațiile sale. Situația creată ; aț determinat prestigioasa orga- f nizație americană „National F Geographic Society", deci chiar s susținătoare» de acum opt de- [ cenii a exploratorului Peary, | «ă-și pună întrebarea : „A atins [ A cu adevărat. Polul Nord p- Discuțiile au fost alimentate : de o serie de amănunte care au : fost trecute cu vederea pînă Ș acum, toată ' lumea acceptînd L drept sigură telegrama ■ trimisă Ș de Peary care anunță eă ,1a 6/7 - r aprilie 1909 a înfipt „drapelul cu [ stele la Pol". O comunicare sl- i milară fusese trimisă și de riva- > Iul său din acea vreme Frede- î rick Albert Cook, care comuni- [ case cucerirea Polului Nord- cu : un an mai înainte. Un recent | film de televiziune difuzat în î B.U.A. tindea să favorizeze afir- ’ mațille lui Cook. în această «i-_______________ 

tuație specialiștii s-au văzut ne- voiți șă ceară familiei Peary să dea publicității însemnările personale ale exploratorului, care a încetat din viață la 20 februarie 1920. Dar, stupoare, din carnetul de note, ținut la zi ,cu scrupulozitate de explorator, lipsesc orice referiri la cele două zile în care Peary afirmase că ar fi ajuns la Pol !Cercetătorul Wally Herbert, însărcinat de „National Geographic Society", cu studierea notițelor lui Peary, a ajuns, datorită descrierii cu exactitate a poziției sale de către explora-? tor, la concluzia că acesta s-a aflat ta zilele respective Ia-o distanță între 50 și 100 kilometri de Pol.Oare este vorba de un fals conștient al exploratorului ? Nu. a putut să accepte să-fie al doilea pe lista cuceritorilor Polului Nord ? Un răspuns la aceste întrebări ar putea desigur să contribuie la clarificarea situației, fără a se putea, însă, ști cu precizie adevărul. Biografii săi îl descriu pe Robert Peary drept un om posedat încă din fragedă tinerețe de dorința de a cîștiga cursa spre Pol. Fără îndoială, în acest scop el a acumulat o bogată experiență. Cea mai mare parte a perioadei 1886-^1909 a . petrecut-o jn regiunile înghețate ale părții nordice â Terrei. El a demonstrat că expedițiile trebuie să fie lansate în perioada cînd gheața este tare/ adică iarna, și nu atunci cînd dezghețul face imposibilă străbaterea ținuturilor respective.. Toț Peâry 

a relevat că Groenlanda este o : insulă. Toate expedițiile sale pregătitoare s-au caracterizat printr-o planificare exactă a desfășurării lor, pînă în cele mai mici amănunte. De la eschimoși, el a învățat cum se uti- , lizează săniile trase de cîini și ; cum se confecționează îmbrăcămintea adecvată anotimpului friguros.Dar toate acestea nu înlocu- i iese dovada sigură că Peary a cucerit Polul Nord. Fiindcă însemnarea făcută în ziua de 6 aprilie 1909 în caietul său de note : „în sfîrșit, la Pol ! ! !“ are un neajuns grav : este făcută pe c foaie adăugată ulterior. Totodată. după cuta evidențiază W. Herbert, Peary nu cunoștea nici deriva^ ghețurilor și nici carac- . teristseile vîntului de est, care batea în acea perioadă. în plus, 1 cronometru! său mergea cu 10 minute înainte. Sînt cele consemnate elemente suficiente în stare să-1 facă pe explorator să greșească, •îndepărtîndu-1 de ținta lui. Filele goale din caietul de note par să demonstreze tocmai faptul că Peary nu știa cu precizie în ce punct se află. Luîndu-se în considerație toate acestea, prinde tot mai tare contur concluzia că, indiferent din ce motive (eroare sau fals conștient), Peary n-a ajuns la Polul Nord. Ca urmare, întrebarea „Cine a cucerit Polul Nord revine ; în actualitate, ' datele cunqscute tinzînd să-l favorizeze pe doctorul Cook. Dacă i șl pe ghețurile polare s-ar fi păstrat urmele ca pe Lună™
ROMEO NÂOÂȘAN ®

Așa cum există erori judiciare există și erori medicale ; cu deosebirea că, îh cazul primelor se măi poate repara ceva. Din nefericire pentru omenire, pentru tezaurul ei spiritual, Niccolo Paganini, compozitorul și virtuozul da faimă aproape legendară, s-a născut într-o vreme — era anul 1782 — cînd mulți dintre adepții lui Hippokrates mai credeau că bolnavul se va însănătoși dacă fricționezi... piciorul patului lui de suferință ? Paganini ar mai fi putut crea multe capodopere dacă viața nu i-ar fi fost curmată de ignoranță, care, în cazul lui, a luat chipul unui diagnostic total greșit. Pînă nu de mult, se știa că marele fiu al Genovei fusese răpus de tuberculoză. Iată însă că un medic australian, admirator al muzicii lui Paganini, cercetînd vechi hrisoave, întîrziind ta bibliotecile Italiei; descoperă cu totul altceva : Niccolb Paganini a fost victitaa nevinovată a unui pseudpmedic — specie ce mișuna la tot pasul la acea vrema — care i-a luat tușea rebelă drept semn ăl... sifilisului, îh ciuda absenței oricărui semn al acestei maladii. Singurul argument invocat de acest „vraci" a-fost cunoscuta atracția pe 

care o exercitau asupra tînăru- lui muzician reprezentantele sexului frumos, a căror socie^- late o căuta,'e drept; asiduu.Ca atare, conform prescripțiilor din vremea aceea, acest medic cu o pregătire precară i-a recomandat. să înghită... mercur. Argintul viu s-a acumulat, treptat, în singe, trans- formîndu-i comportamentul, ruinîndu-i sănătatea și' degra- dîhdu-i personalitatea. Prin ■1828 i-au căzut toți dinții, vederea i-a slăbit, scrisul i s-a deteriorat, marele compozitor fiind cuprins de un tremur continuu (asemănător celor suferinzi de boala lui Parkinson), efect al intoxicației cronice cu mercur.Descurajat, nemâiavînd nimic pe lume în afară de • amintiri, părăsit de prieteni, singurul lux pe care și-1 permitea acum era singurătatea, fuga într-un pustiu unde să nu existe oglinzi, ta care să nu vadă ce' a făcut, boala din el.Exăminînd bolnavul, un alt medic, realmente dotat pentru această nobilă profesie, și-a dat seama că nu sifilisul — S.I.D.A. acelor timpuri — ci mercurul, panaceu la modă acum două veacuri, era vinovat de starea gravă a sănătății Iul Paganini. El » încercat să-1 convingă să renunțe la nociva, inutila cură. Din păcate, pășii l-au purtat prea tîrziu spra .acest loc unde agoniza uri geniu.
MIHAI VASILIU ■
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Ecouri românești în univers
De Ia Bruxelles la Uțrecht 

prin Haga, drumul străbate o 
zonă în care indicatoarele de 
localități cuprind nume întîl- 
nite în cărțile privind cel de-al 
doilea război mondial. în func
ție de perioada ce îl preocupă, 
istoricul este mereu tentat, 
cînd se deplasează, să-și amin
tească de cele întîmplate în 
locurile străbătute, să-și ima
gineze care era decorul cînd 
în acel spațiu s-a petrecut uri 
anume eveniment istoric. E 
greu să-ți imaginezi acum, 
străbătînd modernele auto
străzi belgiene și olandeze, de
vastările — de exemplu bom
bardarea Anversului de către 
hitleriști cu V-l și V-2 — pro
vocate de operațiunile militare 
din faza finală a celui de-al 
doilea război mondial.

înainte de plecare, am citit 
în excelenta antologie, întoc
mită de Valeriu Râpeanu, Pe 
drumuri depărtate — culegere 
masivă a impresiilor de că
lătorie ale lui Nicolae lorga — 
cele trei conferințe despre 
Olanda, țară vizitată în trei 
rînduri de marele nostru isto
ric. lorga este un ghid ce știe 
să îmbine trecutul și prezen
tul, să descifreze, mai ales, si
giliul trecutului în imaginea 
prezentului. Chiar dacă astăzi 
marile schimbări intervenite 
în perioada postbelică au mo
dificat peisajul olandez, astfel 
cum el fusese văzut de Nicolae 
lorga, observațiile sale sînt in
structive pentru orice călător 
care îi reface itinerariile.

Ajuns la Haga, am plăcuta 
surpriză de a găsi în amba
sadorul României, Constantin 
Stătescu, un mare cititor al 
cărților de istorie, din ale că
ror pagini, a desprins date și 
idei ce hrănesc dialogul nos
tru, devenit astfel ihcitant.

Urmează să merg la Utrecht 
pentru a ține o conferință 
despre „Rădăcinile medievale 
ale Marii Uniri din anul 1918“. 
Universitatea binecunoscu
tă a acestui oraș este legată, 

pentru mine, în primul rînd 
de numele lui L, H. Grondijs, 
filozof și istoric .preocupat de 
civilizația bizantină, prieten 
apropiat și prețuit al lui Ni
colae lorga. De cînd eram stu
dent și am citit conferința lui 
Nicolae lorga, „Omul bizan
tin'*, ținută la o altă mare uni
versitate olandeză — cea din 
Leyda — m-a frapat dedica
ția : „Prietenului meu Gron
dijs, cel care' înțelege totul". 
Ce calități excepționale va fi 
avut profesorul olandez, ca
racterizat în acest fel ? Recen- 
zîndu-i o lucrare, lorga scria: 
„Rareori pînă în prezent un

La Utrecht, despre Marea Unire
spirit modern a dovedit atîta 
înțelegere pentru idei care nu 
ne mai sînt familiare".

Cel care face onorurile de 
gazdă este profesorul A.P. 
Goudouver, titularul cursului 
de istorie a Europei de sud- 
est. Afabilitatea lui îmi adu
ce îndată în minte cele citite 
în lorga înainte de plecare: 
„Din această iubire pentru 
studii (clasice — n.n.) a re
zultat și o mare parte din ca
racterul poporului olandez de 
astăzi. în adevăr, de aici vine 
că lumea de la orașe este azi 
așa de primitoare, așa de 
fină. Olanda poate fi conside
rată ca ultimul refugiu al po- 
liteței".

în prezența profesorului, a 
asistenților săi, a studenților 
preocupați de istoria Româ
niei, prezint conferința consa
crată conștiinței unității de 
neam a românilor în evul- 
mediu. Marea Unire din 1918 
nu a fost un eveniment de
terminat de conjunctura poli
tică de la sfîrșitul primului 
război mondial, ci încununa

rea unui proces istoric de ca
racter obiectiv, ale cărui ori
gini coboară adînc în istorie. 
Relev mărturiile despre uni
tatea românilor în evul-mediu 
și între altele citez pasajele 
cele mai semnificative în a- 
ceastă privință din scrierile 
lui Nicolaus Olahus, Grigore 
Ureche, Miron Costin, Dimi
trie Cantemir. Aici, numele 
celui dinții — căruia ar tre
bui să-i spunem Nicolae Ro- 
mînul, renunțînd la forma la
tinizată, neînțeleasă de cei ce 
nu știu semnificația Iui Ola
hus („român" în limba lati
nă) — are o rezonanță deose

bită. întîiul umanist român, 
ajuns secretar al regelui Lu
dovic al II-lea al Ungariei, a 
însoțit-o pe văduva acestuia, 
după dezastrul de la Mohâcs 
(1526), care a adus prăbușirea 
regatului ungar, în Țările de 
Jos, stabilindu-se Ia Bruxelles, 
Nicolae Românul, care avea 
să ajungă — asemenea lui 
lancu de Hunedoara — regent 
al Ungariei în 1562, s-a aflat 
în strânse relații de prietenie 
— pusă în lumină de cores
pondența — cu marele uma
nist Erasmus din Rotterdam. 
Ca întotdeauna, auditoriul 
este mai receptiv față de pro
blemele în care sînt elemente 
deja știute, și relația dintre 
Nicolae Românul și Erasmus 
din Rotterdam dă un relief 
deosebit celui dintîi în fața 
ascultătorilor olandezi îh ra
port cu ceilalți cronicari 
români. Umanistul român e- 
vocă Dacia și arată că ea cu
prinde Valahia Mare (Țara 
Românească), Moldova, Tran
silvania, Maramureșul, Țara 
Timișului etc.

La sfîrșitul expunerii, între
bările auditoriului depășesc 
perimetrul problematicii. Ele 
privesc factorii ce explică 
statutul de autonomie al ță
rilor române în raport cu 
Poarta otomană (românii sînt 
singurul popor din Europa de 
sud-est, care au izbutit, prin 
înverșunata lor rezistență, 
să impună Imperiului oto
man, recunoașterea autono
miei Munteniei, Moldovei și 
Transilvaniei) evoluția statu
tului teritorial al României și 
consecințele politicii de ex
pansiune și dominație a celor 
trei imperii vecine (otoman, 

habsburgic și țarist), indivi
dualitatea politică a voievo
datului Transilvaniei în rega
tul ungar de pînă la 1526. Sînt 
abordate apoi probleme de 
istorie contemporană, în lu
mina interpretărilor tenden
țioase vehiculate în unele lu
crări tipărite în străinătate. 
Arăt că astfel de deformări 
ale adevărului istoric au în 
realitate o finalitate politică. 
Nu este vorba de probleme 
asupra cărora controversele 
sînt determinate de stadiul 
actual al investigației — date 
insuficiente oferite de izvoa
rele istorice — ci de încerca
rea de a răstălmăci sau igno
ra un bogat material oferit de 
surse privind continuitatea și 
unitatea românilor în vatra 
vechii Dacii. Istoriografia 
română dorește să poarte un 
dialog onest și competent, în 
spiritul respectului pentru a- 
devărul istoric, dar ea va re
plica întotdeauna cu fermitate 
oricărei tentative de falsifi
care sau denigrare ă trecutu

lui de muncă și luptă al po
porului nostru.

Discut, după conferință, cu 
profesorul Goudouver căruia îi 
înmînez volumul recent apărut 
Ia noi, 1918. The Triumph of a 
great ideal, culegere de studii 
apărute prin grija generalului- 
locotenent dr. Hie Ceaușescu, 
la Editura Militară. Volumul 
prezintă principalele aspecte și 
momente ale procesului de 
făurire a statului național 
unitar român, în lumina, celor 
mai noi cercetări ; traducerea 
în limba engleză este destina
tă să-i asigure o largă difu
zare internațională.

Profesorul olandez dorește 
să organizeze în vara viitoa
re un colocviu despre influ
ența Revoluției franceze în 
Europa de sud-est, cu partici
parea istoricilor din această 
parte a continentului. Subli
niază și el însemnătatea 
schimbului de opinii pentru 
progresul cunoașterii științi
fice. îi propun, în acest spi
rit, să trimită un articol pen
tru periodicul nostru „Revue 
rouma'ne d’histoire".

Mă reîntorc la Haga si, pe 
drum, discut cil consilierul 
ambasade’. Constantin Craiu, 
prin strădania meritorie a 
căruia, s-a organizat această 
conferință. Este un om de 
competentă și eficacitate care 
îl cunoaște pe profesorul 
Goudouver.

Dezvoltarea contactelor cul
turale si sțimtifice este per
manent urmărită de țara 
noastră. Politică României în
dreptată pme marile obiective 
ale ns’gurărif independenței, 
păcii , si securității, politica 
promovată cu perseverență și 
curaj de președintele Nicolae 
Ceaușescu găsește în contac- 
tele din sfera culturii și a ști
inței o întregire organică, o 
întregire ce asigură integrarea 
valorilor românești în marele 
circuit al valorilor universale.

FLORIN CONSTANTINIUModele la indexDeși cu un corp mal mult decît reușit și o figură plăcută, Gail O’Neil, de profesie manechin, n-a prea găsit de lucru multă vreme. Motivul invocat de agenția care o avea în evidență era : potențialii clienți nu doreau „ceva prea exotic". Căci am omis să spunem amănuntul ; Gail O’Neil este de culoare. Discriminarea se manifestă și în lumea manechinelor. Gheața a fost spartă în anul 1965 cînd, pentru prima dată, a apărut pe o copertă (publicația „Bazaar") un manechin de culoare (Donyale Luna). în anul 1974 Beverly Johnson, tot de culoare, a „făcut" o copertă pentru „Vogue". în rest, discriminare, meseria de manechin nepărînd prea indicată pentru cele care nu aveau culoarea pielii albă.Și totuși, în ultima vreme, a- mericanii, urmînd exemplul europenilor, apelează din ce în ce mai des (șl mai mult!) la „figurile exotice". Firma Revlon, de exemplu, folosește pentru campania publicitară „Femeia de neuitat" riianechine de culoare. Meritul acestei reorientări revine publicației. „Elle", cu mare influență în S.U.A., care a folosit prima numai manechine „exotice". Stilul a prins repede deoarece lumea apreciază că „Elle" oferă modele apropiate de „cele de toate zilele".Bineînțeles că noul curent nu 
a înlăturat practicile discriminatorii, rasiste, ci le-a dat o tentă mai subtilă. Astfel un grup de manechine au plecat la „po- -zat“ în insulele Pacificului în timp ce figura principală (exotică) a fost lăsată acasă consi- derîndu-se că- poate poza și în studio. Manechinele de culoare sînt plătite mult mai slab,' n-au contracte pe termen lung etc. Vorba lui Gail O’Neil : „cu cît urci mai sus cu atît ți se aduce în mod mai subtil aminte de culoarea pielii".Rațiunea folosirii „celor de culoare" este destul de simplă ; pentru produsele de toate zilele, în marea masă a consumatorilor există deștul oameni de culoare. Politică cu delicatese ?

DAN DĂNUȚ DORU H

VREMEA
Reconstituirea cîimatologică a intervalului calendaristic 19—25 ianuarie ne indică situarea in cea mai rece perioadă a anului. Atrag atenția în mod deosebit minimele nocturne din ultima coloană a tabelului, realizate în 24 și 25 ianuarie 1942. împreună cu localitatea Bod, în care s-a înregistrat cea mai cobori- tă temperatură din România, alte aproximativ 40 de stații meteorologice și-au. stabilit minimele absolute. O perioadă a- proape la fel de geroasă a fost cea din 20—25 ianuarie 1963, cînd Ia Cluj se înregistrau 
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Dacă climatul temperat este confortabil, cu atît mai de admirat sînt exploratorii zonelor polare care pentru a contribui la cunoașterea și înțelegerea oceanului aerian planetar, își desfășoară activitatea în condiții ce vizează eroismul. Investigarea ținuturilor arctice și antarctice a devenit posibilă doar printr-un efort internațio

nal în cadrul unor vaste prjj- grame . științifice.în anii 1882—1883 s-a desfășurat primul An Polar Internațional (A.P.I.) cu participarea Austro-Ungariei, Canadei, Danemarcei, Finlandei, Franței, Germaniei,. Olandei, Marii Britanii, Norvegiei, Rusiei și S.U.A. , .Expediția britanică, formată din patru persoane, după un

eymafost

—34,2°C, la Lugoj — 33,6”C și la peste 30 de stații se stabileau minime absolute. Alți ani cu geruri mari în interval au fost 1907, 1954 și 1964. Amintind că maxima diurnă la Iași în 23 I 1907, la București și Craiova în 24 I 1942 a fost de -19,0”C. iar pe 23 I 1963 mercurul termometrelor nu a depășit —19,4°C la Cluj, — 19,7°C la Sibiu și respectiv —20,2° Ia Miercurea Ciuc ar fi nedrept să nu a- preciem munca observatorilor care fie noapte, fie zi, ies oră de oră pe platformele meteorologice pentru măsurători.
19 -25 ianuarie''

CORNELIU POP

naufragiu ajunge cu o lună în- tîrziere în nordul Canadei, la Rae, cel mai apropiat punct de Polul Nord magnetic. Desele vizite ale unor lupi enormi îi obligă să ridice o palisadă de protecție în jurul adăpostului meteorologic.Echipa olandeză este prinsă în banchiză în drum spre insula Dikson situată Ia vărsarea fluviului lenisei în Marea. Kara, 
în timp ce și-au început observația la stația montată pe banchiză. presiunea ghețurilor a strivit nava. în timp ce echipajul și-a continuat observațiile pînă la sosirea unor nave de salvare căpitanul navei expediției a decedat bolnav de plă- mîni.Expediția americană instalată cu un an înainte de începerea primului API la cea mai ridicată latitudine de 82°N a înfruntat trei ierni arctice, deoarece la 27 august 1883 vaporul care trebuia să-i ridice n-a sosit. Cea de a treia iarnă i-a surprins după parcurgerea a 400 km spre sud-vest. Frigul și foamea au condus la situații dramatice, din cei 26 de membri ai expediției supraviețuind doar 7.Cel de al doilea An Polar Internațional s-a desfășurat între 1 august 1932 — 31 august 1933. în acest interval în luna februarie la Oimiakon în nord- estul Siberiei s-a măsurat temperatura cea mai coborâtă pentru emisfera nordică de —71°C.Cel de al treilea API, cu un program mult extins, s-a desfășurat între 1 iulie 1957 și 31 decembrie 1958 fiind cunoscut sub numele de Anul Geofizic Internațional. La realizarea' a

cestui program și-au dat concursul cercetători din 67 de țări. Pentru . studiul stratul ilor înalte ale atmosferei s-au lansat primii sateliți artificali ai Pămîntului, Sputnik I pe 4 octombrie 1957 și Explorer I pe 31 ianuarie 1958. Pentru studiul zonei' antarctice s-au instalat 57 de stații meteorologice permanente. I.a s'ația Vbstbk. situată la o altitudine de 3 488 m, pe data de 24 august 1960 s-a înregistrat cea mai scăzută temperatură măsurată pe suprafața terestră de —88,3”C.Revenim la evenimente produse în intervalul 19—25 ianuarie pentru a comunica că în zilele de 21 și 22 ianuarie 1957 pe teritoriul țării noastre a putut fi observată aurora boreală.După discutarea atîtor temperaturi coborâte, ținînd cont de regimul miezului de iarnă, vă facem cunoscute cîteva date despre căldurile mai puțin o- bișnuite din ultima săptămînă. în ultimele 3 zile atît temperaturile minime nocturne cît și maximele diurne au înregistrat în sudul și estul țării valori mai ridicate cu pînă la 10”, 15"C peste mediile multianuale. La Drobeta Turnu Severin temperatura de 15°C din 17 I a,c. a depășit cu 3”C cea mai ridicată valoare termică a zilei înregistrară în ultima sută de ani.Cu toate că vremea se va răci ușor regimul termic se va situa simțitor peste obișnuitul rezultat din calculul mediilor multianuale. Temperaturile minime nocturne se vor situa între —7°C și 3”C. mai coborâte în depresiuni, iar maximele zilnice vor fi cimrinse în general între 0" și 8°^. Precipitații slabe solide și lichide vor cădea .pe âreale. restri-se, cu o frecvență mai mare în Jumătatea de nord a țării. în d^r^siunț șj lunci se va forma ceață.Stratul de zăpadă din zona de munte mi s-a mai împrospătat și nu se așteaptă un spor semnificativ al acestuia in următoarele zile.
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Sport

Schiul, între slalom și coborîre
Clubul Dinamo Brașov este unul dintre eele tipice 

pentru mișcarea sportivă românească : n-are nici an
vergura marilor grupări sportive din Capitală, nici 
anemia unor asociații sportive rătăcite prin orășelele 
de provincie. După un proces mai îndelungat de ana
liză atentă și realistă a posibilităților de tot felul, clu
bul și-a restrîns treptat numărul de secții, reușind de 
cîțiva ani să-și cristalizeze o structură stabilă și bine 
pusă la punct, competitivă și lipsită de balastul unor 
ramuri ce nu dăduseră roade. Pe scurt, reunește acum 
două secții pentru sporturi de mare popularitate în 
Brașov (handbal și tenis de cimp), altele două de 
nivel olimpic (judo și lupte), precum și secții de schi 
(alpin, fond, biatlon și sărituri), plus inevitabilul alpi
nism. După criteriile ce ierarhizează forța unităților 
noastre sportive, clubul Dinamo Brașov ar devansa 
vreo 25 de județe, deci ar fi cam pe locul 15 intr-un 
clasament nu al Cluburilor din țară, ci chiar al județe
lor. Este aproape de înțeles, ea-n parabola cu croitorul 
cel mai bun de pe strada lui, că Dinamo Brașov este 
clubul cel mal puternic din municipiu.

Tenisul dispune — chiar în incinta clubului — de o 
bază de nivel internațional, cu 9 terenuri, din care 6 
sint pe măsura standardelor internaționale celor mai 
exigente, iar arena centrală (inaugurată în 1978, cu 
prilejul Campionatului Europei și modernizată in 1987, 
pentru meciul de Cupa Davis cu Polonia) a devenit, 
fără îndoială, „number one" între asemenea amenajări 
existente în tară.

La handbal, chiar dacă echipa de seniori a cedat mai 
în fiecare an jucători care fac acum faimă altor clu
buri (și care, dacă ar fi rămas aici, ar fi dat, desigur, 
altă cotă echipei locale), există un continuu rezervor 

de talente pentru că se lucrează bine la nivelul copiilor 
și juniorilor — respectivele echipe de juniori mari și 
mici ale clubului brașovean fiind campioane naționale.

Pentru judo și lupte libere, care sînt și sporturi apli
cative în cadrul clubului, există, de asemenea, baze 
stabile de dezvoltare și performanțe pe măsură. De 
pildă, Ia judo, Mihai Cioc a fost medaliat cu bronz la 
J.O. din *84 și cu aur la C.E. din ’87 ; accidentîndu-se 
înaintea mondialelor din ’88, el n-a mai participat la 
această competiție, dar nici la campionatele europene 
și naționale care au urmat — la acestea două din urmă 
nefiind înscris de federație sub pretextul de a fi cruțat 
în vederea participării la Olimpiadă, pentru ca,, atunci 
cînd s-au decis loturile olimpice, Mihai Cioc să nu mai 
fie selecționat tocmai pentru că nu participase la com
petițiile anterioare !

Pățania lui Rașovan Romică, de la lupte libere, este 
și mai nostimă. El era campion național de seniori și 
tineret, vicecampion european de seniori, campion 
european și balcanic de tineret — toate aceste titluri 
obținute intr-un „timp real" pentru a se considera 
îndreptățit să participe și la Olimpiadă. Ca filtrul se
lecției să fie complet, î s-a mai pus o condiție : la ul
timul mare concurs de verificare dinaintea Jocurilor 
Olimpice, și anume campionatele europene de tineret, 
să obțină o medalie — și-apoi va fi selecționat în lotul 
olimpic. Romică obține și-acolo o medalie, dar nu ori
care, ci chiar pe aceea de aur, netezindu-și definitiv, 
credea el, calea spre Jocurile Olimpice. Numai că, în 
ultimul moment, C.N.E.F.S.-ul sau federația uîtă și de 
criterii și de promisiuni și nu-1 mai selecționează pe 
Rașovan sub pretextul că, la Olimpiadă, categoria sa 
de greutate ar fi foarte populată.

Am evocat citeva din izbinzile clubului Dinamo Bra
șov la care am putea adăuga și pe cele ale altor unități 
sportive din zonă, pentru a reliefa, prin contrast, si
tuația schiului. Problemele cu care se confruntă acest 
sport sînt extrem de diverse — ca natură, amploare și 
importanță. Această diversitate se regăsește cu priso
sință la scara unui club ca Dinamo Brașov pentru că : 
aici există secțiile de schi amintite, care sînt printre 
cele fruntașe din țară; aici există vecinătatea magneti- 
zantă a Poienii Brașov, care stimulează imaginația 
pină Ia a visa găzduirea unor întreceri internaționale 
de calibrul Cupei Mondiale ; aici constatările privind 
soarta schiului se fac direct de pe pîrtie și nu de prin 
statisticile vreunei federații; aici există o îndelungată 
experiență privind organizarea „mișcării pe schiuri", 
astfel încît s-au putut sedimenta concluzii valabile 
pentru starea acestui sport în întreaga țară. Cu alte 
cuvinte, fiind un puternic club departamental, fiind un 
club „de munte" și avînd obiective de mare perfor
manță, inclusiv pentru schi, Dinamo Brașov oferă, dacă 
nu în totalitate, cel puțin în detaliile ei semnificative, 
o imagine pentru întreaga problematică a schiului de 
la noi. Sînt motivele pentru care luăm de bune con
cluziile unei dezbateri organizate la acest club și pe 
care le-am reanalizat prin amabilitatea acestui vechi, 
distins și competent om de sport care este chiar pre
ședintele lui Dinamo Brașov, Aurel Voina.

Prezentînd experiența secțiilor de schi de Ia Dinamo 
Brașov, vom înțelege mai bine că, de fapt, „coborîrea" 
schiului românesc pe panta performanțelor este conse
cința „slalomului" pe care acest sport îl face de-ani 
de zile printre niște probleme a căror soluționare se 
tot amină.

Două săbii 
înțr-o teacăîn Brașov, ne lingă secțiile de îa Dinamo, mai există schi fond-fete (la Tractorul), schi alpin-băieți (la Universitatea) și schi alnin. fond, biatlon, sărituri. combinată nordică și bob- sanie (la A. S. Armata). Pentru toate, problema bazei materiale este aceeași, vecinătatea pîrtiilor de la Poiana Brașov dînd numai iluzia că totul ar fi rezolvat din acest punct de vedere. E-adevărat că, ani în urmă. Poiana era teritoriul rezervat prin excelență sportului de performanță. Treptat. însă, turismul s-a instalat cu autoritate aici și, intr-un moment de ne- inspirație a organelor sportive („sensibilizate" și de niște necazuri la instalația de urcare, de care abia așteptau să scape), 

a preluat lucrul cel mai important : accesul la pîrtiile de concurs. De-atunci. Poiana Brașov 
a devenit un fel de teacă în care 
ar trebui să încapă, la același nivel de competitivitate, două săbii : sportul și turismul. Deocamdată — cu efectele benefice de rigoare pe „pîrtia" lui — prevalează turismul. întrucît situația sportului de performanță o vom vedea mai jos.De pildă, clubul Dinamo Brasov nu are nici o bază proprie de schi cu excepția unui teren pentru biatlon care i s-a dat ..spre folosință", undeva. în Poiana Mică. E-adevărat că fond și biatlon s-ar putea face — iarna, desigur — pe orice pajiști din zonă, dar pregătirea tn' asemenea sporturi olimpice nu poate să constea doar în schîa- 
tul de colo pînă colo ; ar mai trebui — și nu spunem , lucru mare — niște vestiare, niște piste asfaltate pentru antrenament pe schi-role. niște spații care să asigure sportivilor condiții minime de civilizație — toate acestea fiind „dependințe* absolut necesare unor pîrtii de pregătire olimpică. „Turismul" (opinează cei de la „sport") ar putea face asemenea amenajări, pentru că are și fonduri, are și Interes. Antrenamentele pe schi- 
role se făceau pe șosele, cu toate riscurile și pericolele inerente. Nu demult s-a dat în folosință o asemenea pistă pe Valea Rîșnoavei, la Predeal.Pentru sărituri existau doar trambulinele de la Borșa și de la Valea Strîmbă — de 90 și, respectiv, 70 m. Spre lauda celor care au făcut-o, s-a reușit recondiționarea trambulinei de îa Cioplea, refăcîndu-i-se podul și construindu-i-se contra- panta necesară. în Poiana Brașov a existat o trambulină pe care s-au și ținut, îr 1956, întrecerile .Jocurilor Mondiale Universitare, dar care, cu timpul, s-a degradat. Exista, de vreo zece ’iv. un proiect și-un deviz pentru repararea ei — gest care. aprecia tovarășul Aurel Voina. ..ar fi acum foarte necesar si oportun, deopotrivă pentru sport și pentru rentabilizare. Și-asta întrucît săriturile atrag spectatori, se pot percepe 
taxe de intrare, care ar amor
tiza foarte repede costurile de reamenajare. La Săcele. duminica trecută, la un concurs de 
sărituri organizat de clubul «■Brașovia» au asistat 3 000 de 

spectatori : o mie să fi fost plătitori, și totuși era foarte rentabil. De aceeâ, o trambulină în Poiana Brașov, care este un nucleu de mare atracție pentru sport și turism, ar relansa șansele acestei probe în care avem sportivi foarte talentati".Cit privește schiul alpin, în Poiana Brașov acest sport de performantă este clar Și cit se poate de direct la mîna turismului, întrucît toate instalațiile de urcare pe cabluri sînt proprietatea acestuia. O urcare (la coadă cu turiștii...) costă 15 lei ; un sportiv de performanță trebuie să urce minimum de 10 ori pe zi (pentru a schia nu-i așa de tot atîtea ori); un lot al unei secții cu titulatură olimpică numără minimum zece sportivi, iar sezonul de pregătire ar trebui să fie de minimum 100 de zile. Aceeași secție mai are și copii sau juniori ; cu trei antrenori la acest nivel, fiecare avînd minimum 30 de copii în grupe, fiecare copil urcînd și el de minimum zece ori pe zi (cu te- leschiul, să zicem, care costă doar 3 lei) se ajunge; iarăși, la 
o sumă considerabilă. Una pesta alta, numai urcatul la pîrtii costă o secție de schi în jur de 
1 milion pe an — cifră deloc ușor de suportat pentru o disciplină care se poate autofinanța foarte greu. în spiritul bunei conviețuiri și colaborări cu instituția brașoveană de turism, s-au încercat mai multe variante de reducere a acestor cheltuieli. dar fiecare din ele (cum au fost la un moment dat abonamentele) a fost doar un paleativ. Soluția de fond e limpede — ar fi ca „sportul" să aibă instalații proprii de urcare, așa cum are și „turismul", rentabilizarea lor fiind o problemă de simplu detaliu al programărilor (cind se folosesc „pentru sportivi" si cînd „pentru turiști").Aliinccînd în '' suc propriu Poate că am afla mai ușor ce anume ar trebui îndreptat în activitatea schiorilor dacă ara avea o imagine a rezultatelor lor comparate cu nivelul internațional al respectivelor probe. Or. la acest capitol, de mai multă vreme în schiul nostru se menține „politica struțului" ; decît să schiem pe pîrtijje concursurilor internaționale. mai bine alunecăm în sucul propriu, băgîndu-ne capul în nisip, în termenii specialității, această parabolă s-ar traduce prin aceea că rezultatele schiorilor noștri nu sint obiectivizate : nu sînt trimiși la concursuri internaționale pentru că „se crede" că n-au valoare, iar valoare n-or fi avînd și din cauză că nu se pot verifica decît între ei înșiși. O altă contradicție vizibilă din capul pîrtiei este aceea dintre aparenta unui sportiv la o secție olimpică, dar fără ca obiectivele. calendarul sau echipamentul liii să albă vreo tangentă cu standingurile olimpica respective. Obiectivul maximal al unui schior de „secție olimpică" este de a deveni campion național sau regional (la balcaniade) sau interdepartamental (Ia spartachiade sau dinamo- viade).

Diferența dintre concursurile schiorilor noștri și cele organizate pe plan mondial este, așadar. ca între un slalom uriaș și bătutul pîrtiei pe loc. Se organizează tot felul de „cupe" și competiții locale, dar nici-una nu are relevanta sau perspectiva continuării într-o întrecere internațională de la care să do- bîndim prestigiu sau trofee. Fără asemenea perspectivă, e firesc ca popularitatea schiului și motivația de a practica acest sport să fie în scădere, după cum e inevitabilă și lipsa vreunui indiciu asupra valorii schiorilor noștri, comparată cu a altora.Ca și în tenis, problema participării schiorilor în circuitele internaționale presupune un „big bang", un impuls inițial prin care să încercăm șansa de a obține, la concursurile mai mici, punctajul care să asigure accesul spre întrecerile mai „de altitudine". Or, chiar și pentru aceste concursuri mai mici, organizate sub egida Federației Internaționale de Schi, sînt necesare anumite fonduri de pornire. însoțite de riscul neobți- nerii acelui punctaj care să deschidă calea invitațiilor gratuite ulterioare. Pentru că, odată spart acest „prag sonic", chiar și numai de un sportiv, acesta ar avea dreptul ca. la concursul următor, să fie însoțit de alții doi, fiecare din aceștia avînd șansa să tragă după el alții doi ș.a.m.d. Reacția de fisiune își are algoritmul său, dar. repetăm, totul trebuie să pornească de la un impuls inițial, care să fie de altă natură decît încercarea de â lansa un satelit pe orbită folosind drept combustibil gazul lampantîn perioada actuală, Mihaela Fera se află la un asemenea concurs F.I.S., invitată în urma rezultatelor ei la precedenta Olimpiadă de iarnă. E drept că și brâșoveanca Postolache Claudia ar fi meritat să fie desemnată să ne reprezinte. întrucît, după Olimpiadă, o învinsese pe Fera și la balcaniadă și la campionatele naționale ; acum importanță nu mai are decît un punctaj cît mai bun al Mihae- lei la respectivele concursuri, pe baza căruia să putem continua, eventual, cu „încă doi".Participarea la concursurile internaționale ar avea nu numai implicatii morale. stimulative pentru tgnusul oricărui sportiv care se știe în întrecere cu cei mai buni, ci și de ordin material — cum ar fi. în primul rînd, accesul la echipamente de calitate — capitol la care schiul mondial a atins niște performante inimaginabile cu ani în urmă. Or și echipamentul competitiv face parte dintr-un mic cerc vicios : îl ai obții mai ușor performante și poți să do- bîndești altul mai bun ; nu-1 ai sau e necompetitiv — nici rezultatele nu vin și-l mai îmbraci și la anul !Avînd alte posibilități, „turismul" și-a putut procura echipamente competitive, dar pentru a le închiria turiștilor. Au mai fost și-n comerț asemenea echipamente, dar la care tot „turismul" a avut acces, întrucît putea plăti prin virament — „sportul" fiind obligat să-și procure ce are nevoie numai cu banii în mină.

Una peste alta, nu vom ști cum stăm cu schiul — și cu atît mai puțin nu vom putea organiza competiții internaționale (pentru care avem condiții și care ne-ar aduce beneficiile subînțelese) — atîta vreme cît schiorii noștri vor aluneca doar în sucul propriu al unor competiții ce nu depășesc „înălțimea" Dealului Mare.»
De ce

se îngustează ; 
pîrtia?O certitudine a sezonului de Iarnă este aceea că. peste tot unde se poate, se schiază foarte mult. Inclusiv în Poiana Brașov există în această perioadă vreo 500 de cursanți — începători sau avansați în ale schiului —. plus miile de turiști care vin aici aproape numai pentru s schia. Revenind la comparația cu tenisul, și la schi se înregistrează o cșeștere a dorinței de a practica acest sport, de a-i învăța pe copii să schieze, de transformare a schiului într-un sport popular. Fără îndoială, accesibilitatea spre schi a tot mai multor cetățeni este un semn de civilizație și de nivel crescut de trai — lucruri controlabile, cum spuneam, în mai fiecare stațiune de munte. Dar dacă la startul spre schi se aliniază foarte mulți, extrem de putini sînt cei care trec „poarta" spre performanța în schi. Pîrtiile sînt pline, dar numai eu cei care schiază de plăcere, fără a-și propune cîtuși de puțin transformarea acestei pasiuni de sfîrșit de săptămînă într-o preocupare încadrată de rigorile performantei. Din aceste motive. poate, prevalează și „turismul" asupra „sportului".’ Șe înțelege că un club sportiv care se respectă nu mai poate aștepta ca vreunul din tinerii veniti duminica la schi să bată lunea la ușa secției respective pentru a-și cere legitimarea și intrarea într-un program ordonat de pregătire. De aceea, recrutarea și formarea viitorilor schiori de performanță alcătuiesc obiectul muncii unor instituții specializate, nestrăine de nivelul la care se află la un moment dat aceste sporturi de iarnă.Dinamo Brașov a avut grijă să-și construiască o asemenea „infrastructură" organizatorică, înființînd, cu ani în urmă, cluburile sportive școlare „Dinamo" la Brașov și la Rîșnov — niște asociații sportive pentru elevi, prima avînd aceleași secții ca și clubul tutelar, iar a doua — doar schi fond și biatlon. Și tot acest club a mai înființat niște centre de selecție 

Cum sperăm că se va fi înțeles, aceste cîteva aspecte din viața 
și lumea schiului — chiar dacă sînt surprinse din perspectiva unei 
zone care ar putea să fie de referință pentru această ramură spor
tivă — nu epuizează complexa lor problematică și nici nu poate 
fi relevantă pentru particularitățile altor zone (și grupări) sportive. 
Oricum, avînd convingerea că dacă schiul nu poate da roade la 
Poiana Brașov, cu atît mai puțin va putea el rodi în altă parte, 
avem, totodată, și speranța că soluționarea celor cîtorva probleme 
printre care schiul (brașovean) slalomează va putea frîna coborîrea 
acestui sport pe panta anonimatului și-a unei competitivități de 
nimeni luate în seamă.

Pagină realizată de OCTAVIAN ȘTIREANU ■

mai ales în comunele montane (cum este Fundata) acolo unde schiul, fiind mijlocul de transport absolut necesar pe timp de iarnă, devine o „ocupație" inevitabilă a tuturor locuitorilor, indiferent de vîrstă. Organi- zîndu-se selecții în rîndul copiilor, o parte din ei sînt reținuți pentru pregătire și „șlefuire" la acele cluburi școlare, de unde, dacă pasiunea le rezistă și părinții îi mai lasă, pot accede în secția clubului Dinamo Brașov, pot intra, deci. în circuitul de performantă (și unde vor întîlni aspectele la care ne-am referit mai sus). Cam la fel procedează și celelalte cluburi „de munte", care au secții pentru sporturile de iarnă.în paralel, însă, proliferează moda irezistibilă a așa-ziselor „centre olimpice", pentru care gimnastica de la Deva oferă un cuceritor exemplu, chiar dacă el nu totdeauna este analizat la detaliu și preluat, de alte sporturi. după o necesară analiză a cerințelor și posibilităților specifice lor.Pentru schi fond, s-a înființat mai întîi un „centru olimpic" la Vatra Dornei, care n-a avut viață lungă, întrucît pregătirea se desfășura 90 la sută din volum pe baza de la Predeal. Pentru biatlon, s-a mai înființat un centru olimpic tot la Predeal dar care s-a despărțit în altele două — unul rămînînd la Predeal, celălalt înființîn- du-se la Rîșnov. Acum se mai intenționează înființarea încă unui „ceritru olimpic" (pentru schi alpin, de data asta), undeva. mai sus de Petroșani.Această modă a „centrelor olimpice" pornește, cum se știe, de la modelul oferit de gimnastică, dar simpla asemănare * denumirilor nu conduce, automat. si la performanțe asemănătoare. Firesc ar fi —- în condițiile în care schiul are mult mai mică audientă decît gimnastica, mult mai puține resurse pentru a suporta dislocarea de copii și mult mai mici ambiții pentru a justifica preluarea unor idei demne de cauze mai bune —- ca munca de selecție și pregătire a posibililor sportivi din aceste „centre" să fie lăsată tn seama cluburilor care au secții numite tot „olimpice", care au aceeași sarcină profesională șl care, oricum, oferă — prin tradiție și experiență — mai multe garantii de izbîndă decît noile unități sportive. Existența acestor „centre olimpice" pentru schi este ca o medalie : pe o față, ar arăta intenția lărgirii ariei de selecție și de atragere a copiilor spre schi, dar pe revers nu poate să nu sugereze șl o diluare a resurselor materiale și chiar profesionale în niște ramuri sportive cam firave la acest capitoL
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Sport, timp liber

Voleibalistele 

craiovene 
speră 

la mai mult

De ce divizionarele A de vo
lei „Universitatea C.F.R." participă Ia competiții sub această 
titulatură ? am întrebat — in împrejurări diferite — pe Marian Georgescu, vicepreședintele clubului „Universitatea"' (care răspunde de sporturile de „dincolo de fotbal’1 și pe Ștefan Costache președintele Asociației Sportive „C.F.R.“. Răspunsurile au exprimat aceeași idee : „a primat frumoasa tradiție în volei a Cra- iovei și fiind vorba de echipe fanion, eforturile trebuiau conjugate". Universitatea polarizează valorile și Ie instruiește, iar C.F.R.-ul asigură locuri de muncă studenților seraliști. Pilduitoare și benefică simbioză ! Ștefan Costache ține să precizeze că „și de sine stătător" sportul feroviar craiovean face performantă, exemplificind. prin rezultatele de la atletism, lupte libere, box, handbal fete. Tînără, de numai doi ani, secția de atletism — de fapt o grupă specializată în aruncări — a obținut rezultate notabile, materializate, în 1988, prin cucerirea a 11 medalii. Junioara Tirneci Manuela recordmană națională la disc, campioană a R.S. România și vicecampioană balcanică este o promisiune sigură. „O selecționată craioveană de juniori la box în care 8 componenti sînt legitimați la noi este vicecam- pioană națională, iar seniorii de la lupte libere participă la prima grupă valorică a diviziei A cd bune rezultate", intervine Victor Chietreanu metodist al asociației. Despre șansele de promovare în A la handbal a echipei feminine C.F.R. Craiova lideră în seria a doua a diviziei B, ne-a relatat antrenorul Gheorghe Sbora : „Optimismul care nu trebuie să ne lipsească, dar nici să ne copleșească este argumentat de faptul că față de a doua clasată» C.S.M. Sibiu (pe care am învins-o la ea acasă) avem 3 puncte avans în clasament. La adevăr am obținut 3 puncte, iar sibiencele doar 3. Primele două etape, eînd vom juea Ia Timișoara și cu Sibiul Ia Craiova sînt hotărîtoare. Ne pregătim și le așteptăm cu încredere". în- trebîndu-1 pe Marian Georgescu 

care este secretul „transferării" 
titlului de campioană Ea volei 
fete Ia Craiova, acesta ne-a răspuns : „Constanța rezultatelor bune a fost determinată, în principal, de stabilitatea echipei ca grupare sportivă deplin conturată valoric și afectiv. Se cunosc schimbările intervenite obiectiv în viața echipei. Unele componente au absolvit, la altele au intervenit probleme de x ordin medical, dar chiar în aceste condiții vom conta, în continuare, în lupta pentru 
titlu". Ce s-a întîmplat Ia 
Ravenna ? „Olimpia Teodora Ravenna este o echipă de talie nu numai la propriu. Este intuitivă și foarte tehnică, dar scorul nu reflectă adevărata diferență. Nu sîntem chiar așa de distanțate valoric. A fost un meci pe care l-am pierdut, îndeosebi, psihologie. Fetele noastre au fost hotărîte pînă au intrat. în sală, apoi au etalat o emotivitate exagerată". Arbi
trajul ? „Deși ne-a tăiat elanul în primul set, cind de la 0—3 am ajuns la 2—3. fluierîndu-se apoi pentru două greșeli imaginare, am pierdut pe mina noastră pentru că am jucat slab, în special la preluare". Cele 9 puncte din 
setul 3? „Am avut o tresărire de orgoliu pe serviciu! Mîreleî Cazangiu, pînă atunci' rezervă. Ce mai. fetele au avut ambiție... fără muniție ! Sperăm la mult mai mult în retur". Succes !

P.S. : La închiderea ediției.Universitatea-C.F.R. Craiova — Olimpia Teodora Ravenna : 3—1, după un meci în care oltencele au demonstrat că au, totuși, valoare.
MARIAN TEODORESCU ■

Civilizația sportului
Cronica șoselei Jg ^Ollâ ©îj

Antrenorii
și ...„bumerangul"Continuăm a vă reda învățămintele desprinse dintr-un dialog cu antrenorul emerit Dumitru Popescu-Colibași, consilier al echipei de handbal masculin Tractorul Brașov, promovată astă vară in divizia A, cind mulți localnici presupuneau (din cauza cedării unor jucători Iui Dinamo Brașov — principala formație a orașului) că Tractorul o să retrogradeze și din „B‘<Părerile apreciatului și respectatului tehnician pot face oricînd parte dintr-un „cod al civilizației sportive"...

— In cele 60 de minute (la handbal) sau 90 de minute (la 
fotbal) un antrenor nu trebuie să vadă „clinciurile" din terer 
sau eventualele greșeli de arbitraj, inerente. El trebuie să ur
mărească și să descifreze tactica adversarului ca să o poată con- 

■ tracara, să vadă care sint erorile pe care propria echipă și pro
priii jucători la fac pentru ca în antrenamentele următoare să 
le poată remedia. în pauza dintre reprize el poate da unele 
sfaturi cu privire la tactica adversarului, cu privire la unele 
erori de plasament, de circulație etc. Dar numai citeva. A le 
impuia capul — și așa „imputat" de efort — în cele 10—12 mi
nute de... pauză, înseamnă exact a batea apa-n piuă.

— Un bun antrenor nu protestează niciodată și în nici o îm
prejurare la deciziile arbitrilor, indiferent cît ar fi ele de ero
nate ! Din mai multe motive. In primul rînd pentru că nu s-a 
născut arbitrul care, la sugestia unui antrenor, să revină asu
pra deciziei luate pe teren. Este un lucru atit de elementar 
incit e greu, să înțelegi de ce, totuși, unii — și nu puțini ! — o 
fac. Sau cearta cu arbitrii face și ea parte din recuzita cu care 
un antr'enor slab dovedește conducerii că este devotat echipei, 
deci util ? în al doilea rînd, nu trebuie uitat că arbitrii sint și ei oameni și — ca orice om — pot greși ! Lucru tolerabil și 

de înțeles. Lin păcate, antrenorii noștri nu-și fac o mică so
coteală : de cite ori greșește un arbitru intr-un meci ? Și de cite 
ari greșesc jucătorii lor? în al treilea rînd, tot finind seama de 
faptul că și arbitrii sint oameni, trebuie ințelă's că — siciiți per
manent de pe tușă — greșesc in continuare, pierzindu-și con
centrarea asupra jocului și putindu-se și ei înfuria ca antreno
rul, incit să nu mai treacă cu vederea nici cea mai mică gre
șeală a jucătorilor în al patrulea rînd, jucătorii, luind exem
plul antrenorului, încep și ei să protesteze la decizii, riscind 
cartonașe și eliminări. în al cincilea rînd. antrenorul poate ft 
suspendat — și iată echipa pusă în inferioritate exact din cauza 
lui. în al șaselea rînd — și cel mai important — este FACTO
RUL EDUCATIV. După un meci in care antrenorul a protestat 
de nu știu cite ori la deciziile arbitrilor, urmează — nu-i așa ? — și primul antrenament. Antrenament la care antrenorul va cere 
jucătorilor efort, concentrare, muncă neprecupețită.... „De ce ?“ 
ar putea să întrebe un jucător oarecare. „De ce să ne rupem oasele la antrenamente cind duminică vin ăia și ne fură meciul? Că doar dumneavoastră ați zis că ne-au furat!". Și cu asta s-a 
terminat cu autoritatea antrenorului, s-a terminat cu accep
tarea efortului etc. Un bun antrenor trebuie să știe că dacă aceste 
cuvinte nu i-au fost spuse, au fost cu siguranță gindite de jucă
tori ! Și reacția, rezultatul este același. Iată un lanț întreg de 
neajunsuri care se întorc împotriva echipei . ca un bumerang, 
pornind de la o „simplă" atitudine necontrolată a antreno
rului.

CRISTIAN ȚOPESCU ■

Toata lumea face sport

• O figură aparte face în actuala ediție a „Cupei Mondiale" )a schi alpin americanul Andy Mill. Deși destul de cunoscut in lumea „Circului alb", nu în palmaresul întrecerilor trebuie căutat numele său, ei în cronica anecdotică și.... mondenă. Fost component al echipei olimpice de schi a S.U.A., Andy Mill este în prezent operator-reporter al companiei de televiziune G.G.P. pentru care realizează emisiuni din „Cupa Mondială", efectuînd chiar coborîri cu camera în mină ! • în ce privește latura mondenă a aparițiilor sale, la o serie de concursuri, Mill a apărut însoțit de soția sa, celebra campioană de tenis Chris Everț. • Clubul englez de fotbal button Town este mulțumit de... scăderea numărului de spectatori, după introducerea cărților de identitate pentru suporterii proprii și interzicerea intrării în arenă a fans-ilor echipelor vizitatoare ! Nu numai că de la luarea acestei măsuri au dispărut incidentele din tribune și din jurul stadionului, dar, au constatat contabilii clubului, economiile de peste 100 000 lire sterline pe an din capitolul cheltuielilor legate de securitatea meciurilor compensează pierderile... • Fostul campion suedez de tenis Bjorn Borg (32 de ani) și-a anunțat într-un interviu acordat ziarului „Aftonbladet" apropiata căsătorie (Ia 20 februarie, la Milano) cu Loredana Berte (38 ani), cunoscută cîntăreață italiană de muzică ușoară • Pe de altă parte, Borg n-a pierdut contactul cu „sportul alb", inițiind o serie de turnee de propagandă, ultimul în R P. Chineză. • O vie polemică a avut loc în Brazilia în legătură cu alegerea noului președinte al Confederației braziliene de fotbal (C.B.F.). Președintele F.I.F.A., Joao Ha- velange, brazilian, cum știți, și-a expus și el poziția, decla- rînd : „Ricardo Texeira (unul dintre candidați — n.n.) este 

omul cel mai potrivit pentru soluționare;! gravelor probleme ale fotbalului brazilian și trebuie ales în fruntea C.B.F.". 
J. Havelange este în deplină cunoștință de cauză, Ricardo Texeira fiindu-i ginere ! • Tratativele pentru angajarea baschetbalistului sovietic Șaru- nas Mărci ulenis la echipa profesionistă americană Atlanta Hawks au eșuat, dar vor fi reluate, a declarat Stan Karsten, președintele „Șoimilor". • Mar- ciulenis (23 de ani, 1,93 m), unul dintre cei mai buni conducători de joc din lume, evoluează la o formație modestă, „Statiba" Vilnius (este student al Facultății de ziaristică a Universității din capitala R.S.S. Lituaniene), întrucât Ia încheierea junioratului n-a fost considerat „bun" pentru celebra Jalghiris Kaunas, precum colegul său de promoție Arvidas Sabonis. • Fotbalul portughez a stabilit un nedorit record în turul actualului campionat : 33 dintre cei 74 de antrenori de la echipele primelor două divizii n-au apucat să încheie prima parte a competiției, fiind destituiți ! în ce privește tehnicienii de divizia A, fotbalul nostru l-a „întrecut" pe cel portughez, cu 1® schimbări de antrenori față de „numai" 6 în Portugalia... • Ziaristul vest-german Helmut Jungwirth, care s-a ocupat intre 1978 și 1981 de drepturile bănești ale lui Anatoli «Karpov rezultate dintr-o campanie publicitarăpentru o firmă din Hong Kong producătoare de computerepentru șah. a fost condamnat la 
2 ani Și 8 luni închisoare. Tribunalul din Hamburg, care a dat sentința, l-a acuzat pe Jungwirth ele escrocarea fostului campion mondial cu suma de 500 000 dolari. • O întîm- plare cu totul neobișnuită, probabil unică în analele fotbalului : Comisia de arbitri a Federației uruguayene de fotbal l-a suspendat pe arbitrul Hugo Gonzalez, retrogradîndu-1 totodată cu o categorie. Motivul ? în cursul unui meci din campionatul juniorilor, Gonzalez a insultat un jucător, oare s-a plîns instanțelor federale !

LUCIAN OPREA ■

Profesioniștii volanului nu au o viață ușoară. Ger. viscol caniculă, ploaie torențială, zi, noapte, neagră ca smoala, ei nu se pot afla decît într-o singură ipostază: la datorie. Cind nu sînt, din zori și pînă în noapte in mașină, își repara automobilul, ia atelier ori supraveghează încărcarea sau descărcarea mărfurilor. Ei își trăiesc jumătate din viață in acel minuscul spațiu, paralelipipedic ce se numește cabină. „Conduc de aproape treizeci de ani și nu mi s-a întîmplat nimic deosebit, la volan fiind bineînțeles. Niște zgîriieturi mărunte. înfundări ușoare, un semnalizator spart nu se pot numi „evenimente rutiere" în sensul adevărat al cuvîntului", povestea omul cu părul ca neaua și fața tăbăcită de natura extrem de capricioasă de pe meleagurile lor. Și, deodată, în septembrie anul trecut, lună ce mi-a purtat totdeauna ghinion, era cît pe-aiei să trec de două ori pragul către lumea celor fără griji. Confrații mei, cu care mă strădui să împart pașnic drumul, fie că e lat cît un pogon ori îngust precum o cărare, și-au cerut iertare. Asta în final, că la început unul din ei a fost ațos rău. Păcat că regretele lor n-au rolul unui medicament miraculos, care să-ți lungească viața. Atunci să vezi ce s-ar mai buși între ei partenerii noștri motorizați. Mai cu seamă cei mai bicisnici. Ar căuta ciocnirile ca pe iarba de leac. Se înțelege, asta de nu rup mîini, picioare și nu frîng... gî- turi ori fac să plesnească capetele ca pepenii prea copți. Zic totuși mulțumesc că de fiecare dată m-am întors teafăr printre ai mei. Ce-i drept, nu ca la plecarea în cursă, ti brăzdat de zgîriieturi și alte semne. Primul episod s-a petrecut într-o vineri marcată în calendar cu cifra unu. Căldura domoală ce îți mîngîia trupul, pacea din aer, codrii ale căror culori străluceau sub soarele blind al dimineții sfîrșitului de vară, te îndemnau la voie bună și uitarea necazurilor. Se cărau de zor roadele pămînturilor noastre mănoase. Erau pe șosea nu numai mașini cu porumb, nutrețuri, struguri ci și multe autocamioane cu remorci ce mergeau la fabrici, depozite. Județul nostru e printfre primele nu numai la agricultură ci și la capitolul industrie. Aparent, camionul care ducea după el cele două remorci, venind din sens opus, mergea cuminte pe dreapta, torcînd ca un motan. Nici, prin minte nu mi-ar fi dat. ca al doilea vehicul fără motor ce îl tracta, se va dovedi nărăvaș. Drumul fiind în curbă de fapt nici n-am văzut remorca ascunsă sub coroanele uriașilor stejari. Mi-a atacat furgo- neta mișelește, fără nici un avertisment. Zborul prin aer nu l-am simțit. Deodată am pierdut contactul cu pămîntul și m-am trezit apoi după ce fusesem ariihcat pe șosea, la marginea codrului. Trecusem printre doi pui de copaci, aidoma barelor unei porți de fotbal. Deși mașina mea, la care țineam atîta, se transformse par
că intr-o haină zdrențăroasă, cu tablele atîrnîndu-i peste tot. de te apuca mila, am reușit cu „stricăciunile" amintite, zugrăvite pe mîini și pe față, cu costumul rupt, să ies viu din cabina turtită. Am privit apoi cu un gest reflex spre agresor. Oprise pe șosea. Nișt? tinichele luceau în soare parcă lipite de trenul rutier. M-am dumirit imediat. Erau o ușă și capota motorului ce le lăsasem „amanet" în spațiul dintre cele două remorci. Ca orice șofer, aflat într-o asemenea postură de neinvidiat, m-am examinat în- tîi dacă-s întreg și apoi am dat roată fostei furgonete. prefăcută într-o jalnică arătare. Pilotul autovehiculului cu două vagoane, se uita la mine, de pe drumul mai înalt cu vreo patru, cinci, metri, decît nivelul pădurii. Mulțumit că m-am ales doar cu niște „șănțulețe" lungi sîngerînde, pe obraji și pe mîini, vopsit, ca pieile roșii, mi-am permis o glumă cu bărbatul mic de stat cu nasul roșu și congestionat de bețiv, căruia parcă nu-i venea a crede că dintr-o grămadă de tablă boțită ca un ghem de hîrtie. mai poate ieși un om viu". Ce să zic nenicule, ai executat „lovitura de pedeapsă" mai grozav

decît Mateuț. El trimite, ce-i drept cu măiestrie, un balon în plasă, doar de la unșpe metri, pe cind mata ai expediat o tină, de metal, cu mine în ea, la treizeci. Și în plus mi-ai introdus hirbul într-un spațiu mai îngust decît o poartă de fotbal. Dacă vrei poți măsura distanța dintre pomi. E o performanță nu glpmă!" Piticul se rățoiește la mine: „Ia mai tei- mină cu bășcălia. Ești vinovat" decretează el. Au venit curînd oamenii în uniformă, stabilind că nu eu faultasem, ci omul cu nasul ca un gogoșar. Remorca ■ cu sistemul de cuplare defect rula pe șosea ca șarpele. M-a' ajutat să demonstrez că eu am fost cosit de el și nu invers, noroiul semănat pe asfalt de roțile remorcii. Tocmai iesisr de pe arătura proaspăt muiată de ploaie. Cernoziomul de sea mai bună calitate acuza fără putință de tăgadă că neglijentul pilot cu remorca lui se „antrena" pentru slalom uriaș. Pipernicitul cu nasul ca sfecla roșie lansă o salvă de artilerie contra șefului de la „reparații" care se pricepe de minune la altceva Si anume cind 
e vorba de „luat". „De trei ori ii spusei că a doua remorcă dansează pe șosea. Eu n-am de unde să-i aduc sarsanale. E obligația lui să-mi repare mașina, nu-mi face nici o favoare" ataca, în continuare.Al doilea caz a fost așa un fel de „indirectă". Mi-a „t’a- s-o" un autobuz. Am ajuns cam la douăzeci de metri de șosea, pe un ogor cu porumb, cultura a doua. Lovitura am primit-o la fel de neașteptat ca și prima. Exact ca un fundaș ce taie calea atacantului ce se apropie periculos de poartă, și-l pune fără menajamente Ia pămint. Numai că în loc să trag eu, (aidoma arbitrului din meciul cu Grecia, cu deciziile Iui răsucite la o sută optzeci de grade, și nu de florile mărului) „destinul" a hotărît să execute autobuzistul lovitura. Pe scurt, magaoaia articulată a ieșit brusc din coloană și mi-a „șters" stingă, smulgin- du-mi aripile șl ambele poriie- re ale Daciei mele cu doar o brumă de kilometri la bord. Nevastă-mea, care era cu fata cea mică. Aura. în mașină a început să bocească „Maș na noastră abia cumpărată, . uite în ce hal a ajuns. Doamne și cît muncirăm pentru ea !“ . Tu muiere proastă, zii mersi că sîntem teferi. S-o termina și luna asta septembrie. S-o sparge și ghinionul". Sofc ul autobuzului n-a mai spus, p e- cum piticul cu gogoașă în loc de nas, că eu îs de vină. A recunoscut imediat. „în loc să intru în ăl din față (îi spăr- geam probabil doar semnalizatoarele și-î boțeam puțin tal’a) căpățîna asta proastă, și or al face cu arătătorul un set m spre șapca în carouri de pe cap, a comandat miinilor și picioarelor mele să ies cu autobuzul din coloană pe sen ui opus. Norocul meu, dacă și ăsta se cheamă noroc, că dmi- neata te-ai dus spre dreava, în afara drumului și nu ne- m pupat bot în bot. îmi încărc im conștiința cu trei vieți. Uitai să vă spun ce-i mai important. De ce-am ieșit din rînd ? Rămăsei fără frîne. Eu doar le-am spus, am făcut notă, nu o dată, de două ori". Șofo'-ul pe atît de lung, un fel de Pă- sărilă, pe cît . celălalt era , de mic, a început o poveste lungă despre avatarurile frînei lui. pînă a ajuns beteagă. L-am întrerupt. „Roagă pe un coleg al dumitale (opriseră mai midie autobuze din coloană) să ne ducă undeva la un dispensar, spital, policlinică, ce-a fi. Trebuie să ne panseze cineva și să vadă dacă n-avem niscaiva fracturi (s-a dovedit anoi că scăpaserăm fără oase rupte). Povestea cu frîna s-o spui e- chipei de cercetare. Eu însă m-am hotărît. La anii’ iau concediu în septembrie. Rămîn în satul nostru care îi ca o stațiune climaterică. Nici nu pun piciorul în mașină. Ne urcăn toți pe biciclete si o luăm pe cărările de pădure. Sînt doar atîtea pe plaiuri1 e noastre. Ne vom feri de asfa’t ca de foc. Nu mai am poftă să fiu luat drept minge de fotbal. O fur- gonetă și o Dacie distruse în nici cincisprezece zile. nu-i prea mult

VICTOR BEDA ®
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Eroii 
unui nou

11 ianuarie 1989 : în meta
lurgia orașului Zlatna, un ve
ritabil succes. Cea mai tînără 
echipă a marelui combinat, 
echipa condusă de Gheorghe 
Burcea, realiza turnarea a 225 
de anozi de cupru pe schimb. 
Cu doar un an în urmă, nu
mărul de anozi realizat era 
doar de 30.

"Comentariul săptâminii'

Ion Berbece, Constantin Oprea, Gheorghe Berbecea, Ioan Fica, ion Crișan, Toma Țrifa.

Eliminarea armelor chimice Despre politica bunăstării
S-a spus pe bună dreptate că după apariția armelor nucleare oamenii au uitat pentru o perioadă îndelungată de armele chimice, care s-au putut astfel dezvolta și perfecționa în liniște în umbra celor atomice. Cînd armele chimice au revenit în atenția omenirii, s-a constatat, nu fără surpriză, că ele au. evoluat în așa măsură, cantitativ și calitativ, incit în prezent se apropie ca forță de distrugere de armele nucleare. La gazele toxice „clasice", s-au adăugat altele noi : substanțe neuropara- lizante, psihochimice, toxine biologice, toate cu o forță de distrugere extraordinară. Dificultățile transportării au fost înlăturate prin crearea așa-ziselor arme chimice „binare", formate din două componente inofensive cînd sînt izolate una de alta, dar de o forță colosală cînd se unesc. Despre capacitatea de n'micire a armelor chimice poate da o idee toxina neuro- paralizantă VX : un litru de acest produs poate ucide un milion de oameni și provoca invalidități grave altui milion. Specialiștii consideră că rezervele mondiale de gaze neurpparali- zante întrec de mai multe mii de ori cantitatea necesară distrugerii întregii omeniri.Iată de ce pe plan internațional s-au depus și se depun eforturi nu doar pentru a pune în afara legii folosirea armelor chimice în război (acest lucru îl stipulează Protocolul de la Geneva din 1925), ci și pentru încetarea perfecționării, producerii și deținerii de asemenea arme. Țara noastră s-a aflat și se afla printre promotorii activi ai luptei pentru interzicerea și distrugerea armelor chimice. Este cunoscută, de pildă, declatația-apei româno-bulgară cu privire la realizarea în Balcani a unei zone fără arme chimice.Dar dezarmarea chimică nu poate fi ruptă de restul procesului de dezarmare, de asigurare a păcii și securității. Dacă multă vreme s-a vorbit de pericolul nuclear neglijindu-se ori ignorîndu-se cel chimic, nu există nici un motiv de a se acționa acum inveirs. De altfel, România, care nu deține nici arme nucleare, nici arme chimice, a propus de-a lungul anilor, în cadrul forurilor de resort, înlăturarea armelor chimice ca parte a unui program complex de dezarmare, în centrul căruia să se afle eliminarea armelor nucleare, a celorlalte arme de distrugere în masă, precum și reducerea substanțială a armelor convenționale. Aceeași abordare globală a problemelor dezarmării, în contextul realităților lumii de azi, este cuprinsă și în Mesajul do Anul Nou al președintelui Nicolae Ceaușescu ; „Să acționăm pentru realizarea unor acorduri generale cu privire la eliminarea totală, în mai multe etape, a armelor nucleare, să facem totul pentru începerea, în anul 1989, a tratativelor privind reducerea substanțială a armelor convenționale, pentru realizarea unoi1 acorduri privind eliminarea armelor chimice, pentru reducerea radicală a cheltuielilor militare".Do această linie se înscriu și demersurile românești la recenta Conferință internațională de la Paris privind interzice

rea armelor chimice. în Declarația guvernului român în legătură cu adoptarea documentului final al amintitei conferințe, după ce se arată că România a participat la reuniunea de la 
Paris cu dorința de a-și aduce întreaga sa contribuție și sprijinul pentru oprirea cursei înarmărilor, pentru eliminarea tuturor armelor de distrugere în masă, și în primul rind a armelor nucleare, pentru eliminarea și lichidarea armelor chimice, se subliniază necesitatea unor acțiuni ferme pentru interzicerea producerii, depozitării și folosirii armelor chimice, pentru înlăturarea lor deplină din arsenalele militare ale statelor. în acest context, se spune în documentul’ menționat, România declară că rărnîne fidelă semnăturii puse pe Protocolul de la Geneva din 1925 și că va acționa în conformitate cu prevederile acestui protocol. în aceeași Declarație se arată că, ținind cont de evoluțiile intervenite în producerea armelor de distrugere în masă, de apariția unor noi arme cu mare putere de distrugere, și in primul rînd de apariția armelor nucleare, țara noastră considera că orice hotărîre privind interzicerea armelor chimice trebuie să fie parte componentă a unui ansamblu de măsuri care sa vizeze interzicerea, producerea, depozitarea și folosirea oricăror arme de distrugere în masă, și în primul rînd a armelor nucleare. Măsurile privind dezarmarea chimică, nucleară,- convențională trebuie să fie în strînsă legătură și aplicate simultan, sub un strict control internațional. In același timp, România con- : sideră că în adoptarea oricăror măsuri de eliminare a armelor nucleare, chimice și convenționale, trebuie să se pornească de la asigurarea securității egale pentru toate statele, de la înlăturarea oricăror posibilități de șantaj cu folosirea unei arme sau alteia, cu folosirea forței și amenințării cu forța, asigurîndu-se pe deplin suveranitatea și independența fiecărei țări. Pornind de la aceste considerente, țara noastră se pronunță ferm pentru încheierea unui tratat sau acord general de interzicere a producerii, folosirii și depozitării armelor chimice și a unui tratat general universal privind lichidarea armelor nucleare și a oricăror arme de distrugere în masă, încetarea producției și ex- petimentării acestora, care să intre în vigoare în același timp cu Convenția pentru interzicerea producției, folosirii și depozitării armelor chimice. Un rol important pe această linie revine Conferinței pentru dezarmare de la Geneva. încheierea acordurilor resneative este presantă, întrucît pentru toate armele de distrugere în masă eliminarea totală constituie singura garanție i pentru preîntîmpinarea folosirii lor.

ION D. GO1A H

(Urmare din pag. 1)

și la împărțirea beneficiilor pe anul trecut, 
în 31 august 1989, ca urmare a majorării re
tribuțiilor, retribuția medie pe economie va 
ajunge la 3 300 lei, iar în 1990, veniturile su
plimentare obținute de oamenii muncii ca 
urmare a îndeplinirii integrale a programu
lui aprobat vor fi de 29 miliarde lei.

‘'Numărul bătrînilor care nu au mijloace 
necesare să se întrețină, susțin aceleași sta
tistici ale lumii de azi, crește intr-un ritm 
alarmant. Societatea de consum nu are ne
voie de bătrîni. In fiecare zi, reviste și ziare 
din întreaga lume își cutremură cititorii cu 
relatări senzaționale despre mizeria în care 
trăiesc și mor bătrîni singuri, lipsiți de cele 
mai elementare mijloace de supraviețuire.

Și, iarăși, din Raportul dezbătut la Ședința 
Comitetului Politic Executiv al C.C. al P.C.R. 
din 13 ianuarie : „în perioada 1 august — 
31 decembrie 1988 au fost majorate pensiile, 
cu procente diferențiate (pensiile mici cunos- 
cînd o creștere de 45,5%), de cele 300 mili
oane venituri suplimentare beneficiind 801 500 
persoane. Numărul acestora se va ridica la 
1,4 milioane persoane prin majorarea, înce- 
pînd de la 1 martie 1989, a pensiilor de asi
gurări sociale de stat pentru munca depusă și 
limită de vîrstă cuprinse între 1 501—3 000 
lei lunar. în România, în 1989, pensionarii 
vor beneficia de venituri suplimentare în va
loare de 2 miliarde lei, iar în 1990, de 2,4 mi
liarde lei, la încheierea majorării, pensia me
die pentru limita de vîrstă cu vechime inte
grală ajungînd la 2 000 lei lunar.

Exprimări sintetice ale consecvenței cu 
care partidul și statul nostru se călăuzesc 
neabătut după legile umanismului socialist, 
după principiile de bază ale socialismului, 
urmărind ridicarea permanentă a nivelului 
de trai al poporului, toate acestea capătă, în 
condițiile internaționale economice grele re
simțite profund de majoritatea statelor lumii, 
un caracter excepțional.

Trebuie subliniat în mod deosebit faptul 
că acest amplu program de majorare a re
tribuțiilor oamenilor muncii și a pensiilor nu 
este o măsură singulară de creștere a nive
lului de trai. Acest obiectiv al politicii par
tidului este urmărit consecvent, creșterea 
reală a veniturilor populației fiind realizată 
nu numai prin majorarea retribuțiilor și pen
siilor, ci și prin alte măsuri periodice a căror 
finalitate se regăsește, de asemenea, în creș
terea reală a veniturilor oamenilor muncii. 
Astfel, acest amplu program de majorare a 
retribuțiilor oamenilor muncit și a pensiilor, 
realizat pe fondul majorării consumurilor 
normate lunare și al reducerii tarifelor la 

, energia electrică livrată populației, și 
menținerii stricte a prețurilor, la care se 
adaugă faptul că atît majorarea retribuțiilor 
^in 1988, cît și cea din 1989 nu vor afecta 
arepturile de alocație de stat pentru copii, 
chiriile și nici alocațiile lunare pentru copiii 
din creșe și grădinițe, ce se mențin neschim
bate pînă îa 31 august 1989, toate acestea 
desfășurate în paralel cu un vast program de 
sistematizare a localităților patriei, de con
strucție de noi locuințe, de ridicare perma
nentă a nivelului de dotare, a nivelului ca
litativ al învățămîntului și științei româ
nești. Toate acestea sînt expresia prac
tică a înțelepciunii, a clarviziunii, a spi
ritului științific cu care a fost construită teo
retic și îndeplinită în practică politica eco
nomică a României socialiste. O politică eco
nomică la baza căreia a stat totdeauna prin
cipiul că desfășurarea în bune condiții a 
construirii socialismului nu poate avea loc 
decît în contextul grijii permanente pentru 

asigurarea unor condiții mereu mai bune de 
muncă și viață întregului nostru popor.

Așa cum arată și tovarășul Nicolae 
Ceaușescu, continuarea neabătută a acestei 
politici, a cărei superioritate, magistral de
monstrată prin tot ce s-a înfăptuit în anii 
rodnici ce s-au scurs de la istoricul Congres 
al IX-lea al partidului, de cînd în fruntea 
partidului se află tovarășul Nicolae Ceaușescu, 
superioritate exprimată nu numai în reali
zările de pînă acum, ci și în puterea de a 
privi cutezători viitorul, de a-1 gîndi la cote 
tot mai înalte ale calității vieții poporului, 
asigurînd transformarea lui în realitate nu 
prin vorbe, ci prin puterea faptelor, este po
sibilă numai prin perfecționarea continuă a 
formelor de conducere, de organizare, care 
trebuie să pornească de la principiile socia
liste, de la întărirea proprietății socialiste, fără 
de care nil se pot asigura nici dezvoltarea 
economică, nici ridicarea nivelului de trai al 
oamenilor muncii.

Subliniind că înfăptuirea acestui generos 
program este strîns legată de aplicarea con
secventă a ideii după care organizarea între
gii activități se face pe baza celor mai noi 
cuceriri ale științei și tehnicii, secretarul ge
neral al partidului a evidențiat necesitatea de 
a se menține în continuare strict sub control 
prețurile, de a se asigura o bună aprovizio
nare a oamenilor muncii cu tot ce este ne
cesar.

„Aceasta, însă — a adăugat tovarășul 
Nicolae Ceaușescu — înseamnă producție, o 
bună organizare a întregii activități, realiza
rea în bune condiții a programelor de mo
dernizare, reducerea cheltuielilor de produc
ție, în primul rînd a cheltuielilor materiale și 
energetice — ca o condiție esențială pentru 
a menține prețurile stabilite și a asigura 
creșterea reală a nivelului de trai al po
porului".

Remarcabil în . acest sens este faptul că 
soluționarea problemelor privind crește
rea rentabilității și eficienței se va 
face și în continuare nu prin creș
terea prețurilor de desfacere, ci pe 
seama unei mai bune organizări a 
producției, a reducerii consumurilor, a 
creșterii productivității muncii, a eliminării 
cheltuielilor inutile. Conștienți de extraordi
nara importanță a menținerii stabilității pre
țurilor în țara noastră într-o perioadă în care 
în întreaga lume prețurile cresc continuu iar 
inflația e galopantă, afectînd pături tot mai 
largi ale populației, în România, oamenii 
muncii din toate sectoarele de activitate, ur- 
mînd îndemnul secretarului general al parti
dului, tovarășul Nicolae Ceaușescu, depun 
eforturi susținute, încununate de importante 
succese, pentru diminuarea cheltuielilor ma
teriale, pentru reducerea consumurilor de 
materii prime și materiale, pentru creșterea 
continuă a productivității muncii, în condi
țiile în care se realizează și ridicarea perma
nentă a calității produselor.

Expresie directă a angajării întregului po
por muncitor al României socialiste în am"* 
piui efort creator cerut de secretarul general» 
al partidului, efort chezășuind îndeplinire» 
și pe mai departe a programelor partidului 
nostru de edificare a societății socialiste mul
tilateral dezvoltate, de ridicare a țării pe cele 
mai înalte culmi ale progresului și bună
stării, programe elaborate sub directa îndru
mare a tovarășului Nicolae Ceaușescu/ rezul
tatele obținute de colectivele de oameni ai 
muncii chiar în primele zile ale acestui an, 
au evidențiat încă o dată hotărîrea fermă a 
întregului nostru popor de a înainta neabă
tut pe drumul trasat de partid, încrezător în 
justețea acestui drum.
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